
رییس جمهوری در نشست با مدیران رسانه های امریکا در پاسخ به شبکه ان بی سی در خصوص 
امکان دیدار دکتر حسن روحانی با باراک اوباما رییس جمهوری آمریکا گفت: برای این دیدار برنامه ریزی 

و طراحی نشده و قاعدتا دیداری انجام نخواهد گرفت. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در دیدار مدیران رسانه های آمریکایی در نیویورک، گفت: 
دولت و مردم سوریه خواهان رهایی از دست تروریست ها هستند چرا که بیشترین آزار و صدمه را از این تروریست 
ها دیده اند. رییس جمهوری در ادامه این پرسش را مطرح کرد که آیا این رفتار تناقض آمیز نیست که کشوری می 
گوید من در سوریه می خواهم با یک گروه تروریستی بجنگم و از سوی دیگر علیه دولت مرکزی گروه های مسلح 
و تروریستی ایجاد می کند؟ دکتر روحانی گفت: این رفتار تناقض آمیز قابل درک نیست که کشوری بگوید من با 

تروریسم مبارزه می کنم و همزمان از لحاظ سیاسی به گروههای مخالف دولت مرکزی یک کشور کمک و حتی 
عده ای را در خارج از کشور آموزش دهد و برای مبارزه و جنگ با دولت مرکزی به آن کشور بفرستد. این کار حتما 
به موفقیت منجر نخواهد شد. رییس جمهوری همچنین در پاسخ به شبکه سی بی اس آمریکا در خصوص راه های 
مبارزه با تروریسم در سوریه، گفت: اول باید در این کشور ثبات برقرار شود و برقراری ثبات در سوریه بدون کمک به 
دولت مرکزی امکان پذیر نیست ولو اینکه نسبت به عملکرد این دولت انتقاداتی هم وجود داشته باشد. دکتر روحانی 
با اشاره به برگزاری انتخابات در سوریه و حضور و رای مردم این کشور به دولت فعلی، افزود: باید ریشه های تروریسم 
را خشکاند و زمینه بازگشت آوارگان سوری از کشورهای همسایه نظیر ترکیه، عراق، اردن و لبنان را فراهم کرد تا 

این کشور امن و آرام شود.

»زنگ مهر و مقاومت« در 
مدارس قم به صدا درآمد

روحانی در جمع مدیران رسانه های آمریکا:

دیداری با اوباما نخواهم داشت

معاون اول  قوه قضائیه: 

سردار سلیمانی کمر داعش را می شکند
افتخار شما  قاسم سلیمانی  قوه قضائیه گفت: سردار حاج  اول  معاون 
کرمانی هاست که امروز اسم او باعث به لرزه درآمدن ستون فقرات اسرائیل 

می شود و نام سردار سلیمانی حساب دیگری برای ایران باز می کنند. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای پیش از ظهر سه شنبه در آیین تودیع 
و معارفه رئیس کل دادگستری استان کرمان، با اشاره به جنایات داعش در منطقه 
اظهار داشت: آنچه کمر تروریستی مثل داعش را می شکند و مردم را آزاد می کند همت 
و برنامه سردار کرمانی حاج قاسم سلیمانی است و این افتخاری برای کشور، ایران و 

کرمانی هاست.  وی ادامه داد: بیش از 60 سال مذاکره نتوانست مشکلات مردم فلسطین 
را حل کن و اسرائیل زیاده خواه تر شد و به دنبال نیل تا فرات بود و هیچ ارزشی هم برای 

کشورهای مسلمان قائل نبود و تصور می شد که نیروی شکست ناپذیر است. 
 معاون اول رئیس قوه قضائیه افزود: ولی آنچه که این اسطوره شکست ناپذیر را 
شکست و روحیه جدید به مبارزات انقلابی دمید مذاکرات نبود بلکه ایمان و مقاومت 
مردم فلسطین بود. وی ادامه داد: انسان در مقام دفاع می تواند از دیگر کشورها کمک 

بگیرد اما به حکم عقل باید از کسی کمک گرفت که از ما تواناتر باشد...

با حضور استاندار قم

نخستین روزنامه استان قم
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نظر آیت الله وحید 
درباره هدیه دادن به مدیران

ایمان: آیت الله موسوی اردبیلی در پیامی به مناسبت آغاز 
سال تحصیلی گفت: شأن دانشگاهیان ورود در منازعات و 
دسته بندي هاي غوغاسالارانه سیاسی و کشمکش بر سر 

قدرت نیست.
این مرجع تقلید در این پیام آورده است: آغاز پاییز و برگ ریز 

مهر، بهار اهل دانش و زمان حضور در بوستان تحصیل است. هر سال 
این ایام ارزشمند شور و حرکتی گسترده را در همة جامعه به ارمغان 
می آورد که می توان آن را عید تعلیم و تربیت نامید. موسوی اردبیلی 
اضافه کرده است: گشوده شدن مراکز علمی و شروع فعالیت آموزشی 

و پژوهشی و پرورشی در آموزشگاه ها و مدارس حوزوی و ....

ایمان: آیت الله وحیدخراسانی در پاسخ به استفتایی نظر خود را درباره استفاده از هدایایی که مشاوران، پیمانکاران و … 
بواسطه جایگاه شغلی و دولتی، به مدیران دولتی و شرکت ها می دهند، بیان کرد. 

این مرجع تقلید اظهار داشت: هدیه اگر برای تطمیع و وادار کردن گیرنده هدیه به تخلّف از قانون یا شرع باشد مثل اینکه بخواهد حق 
دیگران را تضییع نماید گرفتن آن جایز نیست و در صورتی که برای تسهیل در امر هدیه دهنده باشد خلاف اخلاق ایمانی است و اگر برای 

تشویق زیردستان از طرف کارفرما است، مانعی ندارد...

آیت الله موسوی اردبیلی:

شأن دانشگاهیان ورود به دسته بندي هاي 
سیاسی و کشمکش بر سر قدرت نیست

مدیر کل راه وشهرسازی استان: 

 احداث کمربندی رینگ شهر قم
 500 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

»حسن کامران« عضو ناظر مجلس در هیئت نظارت بر مطبوعات شد: 

ناکامی رسایی

فرمانده انتظامي استان قم:

صلاحیت سرویس مدارس باید توسط پلیس تاییدشود
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ایمان : فرمانده انتظامي استان قم 
همزمان  با اولین روزبازگشایي مدارس 
از حضور عوامل انتظامي اعم از صف و 
ستاد در 90 نقطه استان براي پوشش 
نقاط  ترافیکي  و  انتظامي  امنیتي، 

تعیین شده خبر داد. 
در خصوص  سردار "کاظم مجتبایي" 
اقدامات پلیس قم در طرح مهر، امر تعلیم و 
تربیت را یک امر جامع دانست و تاکید کرد: 
همه باید در راه اعتلاي امر آموزش تلاش 
کنند. وي به اقدامات امنیتي ، انتظامي و 
ترافیکي در این خصوص اشاره کرد و گفت: 
پلیس نیز همانند سایر دستگاه ها علاوه بر 
ماموریت هاي مهمي که بر عهده دارد براي 
بازگشایي مدارس نیز از مدت ها قبل پیش 

بیني هاي لازم را کرده است. 
فرمانده انتظامي استان افزود: در طرح 
مهر بیش از 90 نقطه پیش بیني شده که 

عوامل انتظامي اعم از صف و ستاد براي 
کمک به پلیس راهنمایي و رانندگي براي 

تسهیل هر چه بیشتر در امر عبور و مرور 
در سطح شهر مستقر مي شوند. 

وي تصریح کرد: هماهنگي هاي لازم 
براي خط کشي جلوي  قم  با شهرداري 
کامل  هنوز  چه  اگر  شده  انجام  مدارس 
نشده ولي پیگیر هستیم که هرچه زودتر 

این مسئله نیز مرتفع بشود. 
انتخاب  در خصوص  مجتبایي  سردار 
اظهارکرد: سرویس  نیز  سرویس مدارس 
باید  است  مهمي  بسیار  مطلب  مدارس 
صلاحیت هاي اخلاقي و ترافیکي از سوي 
پلیس احراز شود اگرچه تلاش هاي خوبي 
صورت گرفته اما باید هر چه سریعتر تمامي 
سرویس هاي مدارس معرفي و اعلام تا این 
موضوع نیز حل شده و ترافیک در سطح 

شهر کم شود. 

  ایمان : مدیر کل راه و شهرسازی 
استان قم گفت : اجرای طرح کمربندی 
رینگ شهر مقدس قم ازاولویت برنامه 
های عمرانی این اداره کل میباشد که 
که  آن  هزینه  به  جه  تو  با  امیدواریم 
قریب پانصد میلیارد تومان برآورد شده 
به  نسبت  و  اخذ  را  اصولی  موافقتهای 

طراحی و ساخت آن اقدام نماییم.
مهندس محسن بهشتی روز گذشته در 
دیدار با  فرمانده انتظامی استان قم ضمن 
تشکر از حضور سردار مجتبایی  اظهار داشت: 
مهمترین شهر تقاطعی کشور یعنی سلفچگان 
باید مجهز به سایتی متشکل از دستگاههای 

خدمت رسان جاده ای شود. 
وی افزود: پیشنهاد مطالعات مکان یابی و ساخت اداره 
راه و شهرسازی بخش سلفچگان در دستور کار قرار گرفته 
که امیدواریم با پی گیری و حمایت دیگر دستگاههای ذی 
ربط بتوانیم آن را به سایتی جامع از دستگاههای خدمت 
رسان عرصه جاده از جمله راهدارخانه، پلیس راه ،اورژانس، 

هلال احمر و ...تبدیل سازیم.

محور سلفچگان به بزرگراه تبدیل شود
دیدارضمن  این  در  نیز  قم   استان  انتظامی  فرمانده 
تبریک انتصاب مهندس بهشتی به سمت مدیر کل راه 

و شهرسازی استان قم گفت: اهم موارد فی 
مابین سامان بخشی محورهای مواصلاتی 
جاده ای استان و همچنین نحوه تعامل بهینه 
این دو نیروی اصلی و خدمتگزار جاده ای 

می باشد. 
سردار مجتبایی در ادامه به و ضعیت 
دشوار بزرگرا ه امام علی)ع( که به عنوان 
کرد  اشاره  شود  می  استفاده  کمربندی 
کاهش  اعمال  بحث  کرد:  خاطرنشان  و 
زدن  موجب پس  بزرگراه  این  در  سرعت 
ترافیک و دشواریهای دیگری می شود که 
رینگ شهر  کمربندی  در ساخت  تسریع 
مقدس قم می تواند نقش کلیدی در رفع 

مشکل داشته باشد.
 مجتبایی در خصوص و ضعیت محور سلفچگان نیز 
گفت : گاها ترافیک سنگین این بزرگراه خصوصا در ایام 
تعطیل سال موجب اعمال کنترل محدوده ترافیک از سوی 
پلیس راه می شود که ضرورت تبدیل این محور به بزرگراه 

را دو چندان می گرداند.

 ایمان : مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم، تغییر کاربری هزاران هکتار از باغات قم، معضل 
زیست  مشکلات  از  را  حقابه ها  قطع  و  ریزگردها 

محیطی این استان ذکر کرد.
محمودعلی رکنی بعدازظهر دوشنبه در دیدار صمیمی 
معصومه ابتکار معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست با دانشگاهیان، حوزویان، مسئولان 
HSE، تشکل ها و فعالان زیست محیطی استان قم اظهار 
کرد: در استان قم با توجه به شرایطی که به لحاظ منابع 
محدود آبی و زیستگاه هایی که وجود دارد، با چالش هایی 

مواجه هستیم.

در  مختلفی  بوم های  زیست  کرد:  خاطرنشان  وی 
استان قم داریم اما همواره خطر ریزگردها را در برابر خود 
داریم.وی تصریح کرد: استفاده بهینه از منابع آبی و تغییر 
الگوی کشت از کشاورزی و زراعت به سمت باغداری از 

راهکارهای مناسبی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
مدیرکل محیط زیست استان قم تامین حقابه های 
از  استفاده  زدایی،  بیابان  تقویت طرح  زیست محیطی، 
نیازهای حوزه  دیگر  از  را  و...  آبیاری  مدرن  های  روش 

محیط زیست استان برشمرد.
رئیس  معاون  خبری  نشست  در  همچنین  رکنی 
جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اظهار 

کرد: 15 هزار هکتار باغ و انارستان در قم وجود داشت که 
فواید زیادی در تعدیل درجه هوا، پالایش هوا و... داشته 
ولی امروز بخش بسیاری از این باغات از بین رفته است.

وی از افزایش سرانه فضای سبز از 14 متر به 16 متر در 
دو سال اخیر در شهر قم خبر داد و گفت: طرح های 
بیابان زدایی و افزایش سرانه فضای سبز شهرستان قم 
نیز در دست اقدام است.به گفته مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم، همه مسئولان مرتبط در استان قم اعم 
برای  و...  از استاندار، شهردار، مدیرکل راه و شهرسازی 
توسعه فضای سبز و کاهش معضلات زیست محیطی 

متفق القول هستند.

فرمانده انتظامي استان قم:

صلاحیت سرویس مدارس باید توسط پلیس تاییدشود

 ایمان :نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: عملیات ساخت سد 
این  به  دز  های  از سرشاخه  آب  انتقال  زنجیره  تکمیل  منظور  به  کوچری 

استان پیشرفت خوبی دارد. 
ایرنا،اظهار داشت:  با  روز سه شنبه در گفت و گو  احمد امیر آبادی فراهانی'   '
امیدواریم که عملیات آبگیری این سد، در بازه زمانی آذرماه امسال تا اردیبهشت ماه 
سال آینده انجام شود. وی با اشاره به جذب 250 میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل 
این پروژه،اظهار داشت: عملیات تملک چند واحد مسکونی در روستای کوچری از 
جمله موانع پیشرفت این پروژه است.سد کوچری در شهرستان گلپایگان در 180 
کیلومتری شمال غربی اصفهان واقع شده است، این سد جزء پروژه انتقال آب از 
این مسیر و حجم آن 207  و دیگر شهرهای  قم  به گلپایگان،  سرشاخه های دز 

میلیون متر مکعب آب پیش بینی شده است.

عضوکمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی، همچنین با اشاره به پروژه منوریل 
و اینکه عملیات اجرایی این پروژه تعطیلی نداشته فقط با مقداری کندی مواجه 
می  امید  پروژه  این  به  ریال  میلیارد   700 حدود  اختصاص  با  است،افزود:  شده 

رود،وضعیت پیشرفت آن بهتر شود.
وی با بیان اینکه استاندار قول افتتاح پروژه منوریل در دهه فجر سال جاری را 
داده است،افزود: 250 میلیارد ریال بودجه دیگر به این پروژه تزریق شده است.امیر 
آبادی دررابطه با پروژه مترو نیز گفت: با توجه به وضعیت نامطلوب جذب بودجه 
است.وی  مانده  آن  رسیدن  برداری  بهره  به  تا  زیادی  زمان  هنوز  پروژه  این  برای 
همچنین با اشاره به راه اندازی خط اتوبوس سریع السیر در خیابان امام خمینی 
درحال  قم  مختلف  مناطق  در  این طرح  دیگر  فاز  مطالعات  کرد:  خاطرنشان  قم، 

انجام است.

ایمان: نماینده ارومیه در مجلس شورای اسلامی گفت: اجرایی شدن کاهش حقوق 
بازنشستگی کارمندان دولت زیرپوشش صندوق تامین اجتماعی، اوج بی عدالتی و 

خطایی نابخشودنی است. 
نادر قاضی پور روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: زیبنده جامعه اسلامی نیست 

که در آن به قشر مظلوم و زحمتکش جامعه ستم شود و از حق طبیعی خویش بازماند. 
وی اظهار کرد: کارمندان دولت درکنار تحمل مشکلات زندگی و خدمت صادقانه، چشم 
امیدشان به دریافت حقوق بازنشستگی در آینده است و اگر این امید از آنان گرفته شود بدون 

شک تبعات ناخوشایندی در انتظار متولیان امر خواهد بود. 
این نماینده مجلس گفت: کاهش 20 تا 50 درصدی حقوق کارمندان بازنشسته دولتی، 

نیشخند زدن به زحمات چندین ساله این قشر بی ادعای جامعه است. 
قاضی پور افزود: با اجرایی شدن بخشنامه کاهش حقوق بازنشستگی کارمندان دولت، برخی 

مسوولان دانسته یا ندانسته عدالت را زیرپا گذاشته و حق آنان را نادیده گرفته اند. 
وی گفت: درحالی که دولتها در دیگر کشورها بازنشستگان را تحت حمایت قرار داده و علاوه 

بر پرداخت حقوق کامل، برای آنان تورهای تفریحی برگزار می کنند؛ در کشور ما بخشنامه 
کاهش حقوق بازنشستگی اجرا می شود، با چنین وضعی چگونه می خواهیم همپای دنیای 

امروز حرکت کنیم. 
قاضی پور خطاب به مسوولان اظهارکرد: اشتباهی که در گذشته انجام و با مخالفت نمایندگان 

مجلس روبه رو شد؛ چرا باید بار دیگر تکرار شود. 
این نماینده مجلس گفت: با اجرایی شدن این بخشنامه روح ناامیدی در جامعه کارمندان 
کشور دمیده و انگیزه فعالیت از آنان گرفته می شود و این وضع به معنی توقف رشد کشور است. 
اخیرا بخشنامه کاهش حقوق بازنشستگی 600 هزار کارمند دولتی زیرپوشش سازمان تامین 
اجتماعی با امضای محمود عسکری آزاد جانشین معاون نظارت و راهبردی رییس جمهوری امضا 

و اجرایی شده است. 
پیشتر سال 88 در دولت قبلی این بخشنامه صادر شده بود که به دلیل مغایرت آن با قوانین 
و مقررات و مخالفت نمایندگان مجلس شورای اسلامی به علت تضیع حقوق کارمندان دولت 

، باطل شده بود. 

ایمان : رییس سازمان حفاظت محیط 
زیست کشور گفت: این سازمان طرح 
تهیه گزارش جامعی از وضعیت باغ های 

شهری قم را در دستور کار خود دارد. 
'معصومه ابتکار' عصر دوشنبه در نشستی 
خبری در قم در پاسخ به سووال خبرنگار 
ی مبنی بر لزوم جلوگیری از تخریب باغ 
این  ابراز داشت:  های محدوده شهری قم 
باغ ها نقش زیادی در تلطیف هوای شهر 
قم همچنین جلوگیری از ورود ریزگردها به 
شهر دارد اما مسوولیت های قانونی در این 
زمینه مشخص شده است و نظارت بر باغ ها 
و فضاهای شهری مربوط به شورای شهر و 
شهرداری است. وی با اشاره به اینکه سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور می تواند نظارت 
کلی بر وضعیت فضای سبز هر شهر داشته 
باشد افزود: شورای عالی شهرسازی و معماری 
کشور که در آن طرح های جامع شهری 
تصویب می شود قوانین، مقررات و سیاست 
هایی را برای حفظ باغ ها تدوین کرده است، 
از این رو فضاهای مسکونی باید به گونه ای 
طراحی شود که باغ ها محافظت شود و 
خوشبختانه این امر در بسیاری از شهرها 
رعایت شده است. معاون رییس جمهوری 
گفت: سرانه فضای سبز شهر قم از 14 به 16 
متر رسیده است و طرح های بیابان زدایی در 
منابع طبیعی دنبال می شود و پیگیر هستیم 
که سرانه فضای سبز در شهر و استان قم را 

بالا ببریم.

ابتکار با اشاره به حل مشکل قطع حقابه 
ها افزود: در طرح های عمرانی و برنامه توسعه 
ای کشور باید وضعیت طبیعت را به گونه ای 
ببینیم که آسیب و ضرر و زیان آن گریبانگیر 
کشاورزی، منابع طبیعی و محیط زیست 

نشود. 
وی با اشاره به اینکه آسیب های زیست 
محیطی به صورت مستقیم یا غیر مستقیم بر 
اقتصاد و کشاورزی اثر می گذارد بیان داشت: 
هر طرح عمرانی باید در مرحله اجرا و امکان 
سنجی مطالعات زیست محیطی داشته باشد 
و مخاطرات هر طرح برای مسائل زیست 

محیطی مشخص شود.
ابتکار ابراز داشت: لایجه ارزیابی زیست 
محیطی ماه گذشته در دولت به تصویب 

رسید که روزآمد است و امیدواریم از این به 
بعد با اعمال این قانون و همه جوانب بتوانیم 
مشکلات محیط زیست را به حداقل برسانیم.

وی در ادامه با اشاره به تشکیل کارگروه 
نجات دریاچه ارومیه در سازمان حفاظت 
محیط زیست کشور گفت: راهکارهای 19 
گانه ای در این زمینه تصویب شده و به 
دستگاه ها ابلاغ شده است همچنین دولت 
مصوبه ای برای تامین اعتبارات عدم کاشت 
و اجاره اراضی از کشاورزان منطقه به تصویب 

رساند که حقابه آن ها به دریاچه بازگردد.
وی همچنین با اشاره به حقابه های استان 
قم و احیای دریاچه های این استان نیز گفت: 
طرحی داریم که حقابه دریاچه ها پیش بینی 
نابودی کامل  از  مانع  و حداقل حقابه که 

دریاچه است مشخص شود.
داشت:  اظهار  جمهوری  رییس  معاون 
برای مقابله با پدیده گرد و غبار مدیر ملی در 
سازمان حفاظت محیط زیست تعیین کرده 
ایم که با همکاری جنگل ها و مراتع طرح های 
مدیریت نقاط بحرانی کشور را تهیه می کنند.

وی ادامه داد: این مدیریت بزودی هیاتی 
را به قم اعزام خواهد کرد تا طرح مبارزه با گرد 

و غبار در این استان تدوین شود. 
وی تاکید کرد: امکان واردات آب از خارج 
استفاده  اما  است  ضعیف  بسیار  کشور  از 
درست و ارائه حقابه طبیعت، آبخوان داری، 
دادن حقابه رودخانه ها، تالاب ها و سفره های 
زیر زمینی باعث می شود طبیعت به وضعیت 

متعادلی برسد.
ابتکار همچنین با اشاره به امضای تفاهم 
نامه همکاری سازمان متبوع خود با استاندار 
قم گفت: این تفاهم نامه در ارتباط با مدیریت 
مناطق حفاظت شده در استان امضا شد و 
این در حالی است که از دوره دولت اصلاحات 
طرح های مدیریت مناطق حفاظت شده در 

دستور کار بود.
وی ادامه داد: این طرح ها در سال 84 
تکمیل شده بود اما بعدها عملیاتی نشد و 
خوشبختانه سازمان تدابیری برای عملیاتی 
نشست های  و  داد  انجام  مطالعات  شدن 
مناطق  مدیریت  های  کارگاه  و  مختلف 
حفاظت شده در پنج منطقه کشور برگزار 

شده است.

امیرآبادی فراهانی نماینده قم:

 پروژه ساخت سد کوچری پیشرفت خوبی دارد 

رییس سازمان حفاظت محیط زیست: 

گزارش جامعی از وضعیت باغ های شهری قم تهیه می شود 

اخبـــار  یادداشت روز

اخبــار

آیت الله علوی گرگانی:

قدردان امنیت و استقلال نظام و انقلاب باشیم
 ایمان :آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از استاتید برجسته حوزه گفت: 

قدردان امنیت و استقلال نظام و انقلاب باشیم.

وی روز سه شنبه در جمع تعدادی از سربازان نمونه نیروی انتظامی قم در ابتدا با تاکید 
بر توجه جوانان به تقوای الهی گفت:زندگی بدون دین معنایی ندارد و پوچ است و انسان بی 

ایمان بهره ای از زندگی و عمر خود نخواهد برد.
این استاد برجسته حوزه افزود:در طول تاریخ پیامبران برای هدایت بشر مبعوث شدند تا 
شیوه زندگی و راه درست را به بشر بیاموزند هرچند هنوز انسان هایی هستند که رفتارشان 
غیر انسانی است در حالی که بشر خود سرنوشت خود را برای رفتن به بهشت و جهنم 

انتخاب می کند پس  باید در دنیایی که زودگذر است در صدد اصلاح امور باشیم.
وی با گرامیداشت هفته دفاع مقدس عنوان کرد:دفاع مقدس دستاوردهای با ارزشی 
برای ملت ایران به همراه داشت که با زنده کردن خاطرات آن می توان جوانان را با گنجینه 
گران قیمتی آشنا کرد تا بدانند رزمندگان چه رشادت هایی را از خود نشان دادند و 

جنایتکاران در 8 سال جنگ تحمیلی بر علیه ملت ما چه ظلم و جنایاتی روا داشتند.
آیت الله علوی گرگانی تصریح کرد:در طول هشت سال دفاع مقدس بسیاری از جوانان 
با ایمان و رشادت خود مسیر شهادت در راه خدا را انتخاب کردند این در حالی است که 
عده ای گمراه در جنگ علیه ایران جوانان زیادی را به شهادت رساندند و راه جهنم و 

نابودی را برگزیدند.
وی با ابراز تاسف از جنایات گروههای تکفیری در منطقه نیز خاطرنشان کرد:گروههای 
تروریستی درک و فهمی از دین ندارند و نام مسلمان را بر روی خود می گذارند در حالی 
دست خود را به جنایت علیه بی گناهان آلوده می کنند و حتی آب را بر روی کودکان و 

زنان می بندند.
این استاد حوزه یادآور شد:فراموش نکنیم با بهره گیری از زندگی و سیره اهل بیت)ع( 
می توان به اصلاح دست یافت و از گناه دوری کرد و سرمایه عمر را در راه درستی استفاده 
کرد چه بسا گناهانی که عمر انسان را کوتاه می کند از این رو بهترین استفاده از سرمایه 

عمر داشته باشید.
وی در پایان گفت:نظام جمهوری اسلامی حاصل خون شهیدان است از این رو اهداف و 

آرمانهای انقلاب را حفظ کنیم و قدردان امنیت و استقلال نظام و انقلاب باشیم.

استاندار قم تاکید کرد:

افکار و اندیشه های امام )ره( 
باید بیش از پیش در جامعه فراگیر شود

ایمان: استاندار قم خواستار اهتمام بیش از پیش مسئولان در نشر افکار و 
اندیشه هاي ناب امام خمیني )ره( شد.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در جلسه شوراي اداري موسسه  تنظیم و نشر 
آثار امام خمیني با اشاره به ابعاد مختلف زندگي رهبر کبیر انقلاب گفت: افکار و اندیشه هاي 

ناب امام راحل باید در سطح جامعه بیش از پیش فراگیر شود.
استاندار قم کارهاي بزرگ انجام شده در سالهاي اخیر توسط مسئولین این موسسه در 
قم را مورد توجه قرار داد و افزود: مسئولان استان نیز خود را موظف به ادامه ي این حرکت 

و حفظ و گسترش میراث امام خمیني )ره( مي دانند.
مقام عالي دولت در استان همچنین با اشاره به برنامه  موسسه  تنظیم و نشر آثار امام 
خمیني در راستاي تملک پلاک هاي مجاور بیت امام خمیني )ره( در قم گفت: مدیران 

دستگاه هاي اجرایي همه ي تلاش خود را راستاي تسریع در این امر خواهند نمود.

مدیرعامل سازمان میادین قم: 

کیوسک های عرضه یخ بهداشتی 
ازسطح شهر جمع آوری می شوند

 ایمان :مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
از جمع آوری دکّه های عرضه یخ بهداشتی در سطح شهر قم تا پایان ماه جاری 

خبر داد.
 مظفری اظهار داشت: با توجه به پایان فصل گرما و  با فرارسیدن پایان مهلت قرارداد 
بهره برداری عرضه کنندگان  یخ بهداشتی ؛ کیوسک های  عرضه یخ بهداشتی در سطح 

شهر جمع آوری می شوند.
وی با اشاره به پایان فصل گرما و همچنین عدم استقبال شهروندان و زائرین شهر 
مقدس قم از کیوسک های عرضه یخ؛ گفت: در سال جاری مجموعاً 29 کیوسک عرضه 
یخ تحت نظارت سازمان میادین اقدام به فروش و عرضه یخ بهداشتی نمودند که از این 
تعداد 15 کیوسک تا به امروز جمع آوری و انشاءالله تا پایان ماه جاری به طور کامل الباقی 

کیوسکهای یخ جمع آوری خواهند شد.
وی در پایان گفت: رضایتمندی شهروندان در حوزه این قبیل خدمات  نسبت به گذشته 
افزایش محسوسی داشته که این مساله مرهون فعالیت جهادی و تلاش و پشتکار پرسنل 

سازمان است.

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

مشکل روشنایی مسکن مهر پردیسان 
به زودی رفع خواهد شد

ایمان: مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: با اختصاص 
بودجه سه میلیارد تومانی از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری و اختصاص سه 
میلیارد تومان دیگر در هفته گذشته مشکل روشنایی منطقه پردیسان به زودی 

رفع خواهد شد.
سید مرتضی نبوی با اشاره به اینکه انشعابات مسکن مهر به دو صورت محاسبه 
می شود اظهار کرد: برخی از افراد حق انشعاب خود را در دوره قبل که مبلغ 200 هزار 
تومان بود پرداخت کرده اند و در حال حاضر نیز مبلغ جدیدی به عنوان حق انشعاب 

دریافت می شود.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم افزود: در خصوص مشترکینی که 
در دوره قبل حق انشعاب خود را پرداخت کرده اند مشکلاتی به وجود آمد که در 
حال حاضر با تشکیل جلسات مشکل آخرین تعاونی مسکن استان از نظر انشعاب 

برق رفع شد.
وی با اشاره به اینکه مشکل روشنایی مسکن مهر پردیسان گفت: با اختصاص بودجه 
سه میلیارد تومانی از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری و اختصاص سه میلیارد تومان دیگر 

در هفته گذشته مشکل روشنایی این منطقه به زودی رفع خواهد شد.

ریزش آوار جان دو نفر را گرفت 
ایمان:معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: ریزش 

آوار ساختمان مسکونی در این استان، جان دو جوان را گرفت. 
مهدی فراهانی افزود: این حادثه حدود ساعت 14دیروز در شهرک پیام نور رخ داد و در 
پی آن، دو جوان حدود 23 و 25 ساله جان سپردند.وی با بیان اینکه آمبولانس اورژانس در 
دقایق اولیه حادثه در محل حاضر شد، علت فوت این دو جوان را آسیب به نواحی مختلف 
از جمله سر، گردن، کمر و همچنین خفگی در اثر محبوس شدن زیر آوار عنوان کرد.به 
گفته وی، در این حادثه کسی مصدوم نشده و علت ریزش آوار نیز از طریق دستگاه های 

ذیربط در دست بررسی است.

آموزش احترام به بزرگتر از مدرسه
محمد بــراتی

مدرسه نهادی است که مجموعه ای از مهارت های زندگی را به دانش آموزان یاد می 
دهد؛ احترام به بزرگترها یکی از این مهارت ها است که کودک باید آن را در خانه و مدرسه 
بیاموزد. با این رویکرد نهاد مدرسه در کنار خانواده نقش اساسی در شکل دهی شخصیت 
کودک و نوجوان ایفا می کند.کودک پیش از ورود به مدرسه تحت آموزه های خانواده است 
و این آموزه ها معمولا مجموعه ای از رفتارهای جامعه محل سکونت کودک را دربرمی گیرد 
که ممکن است درست یا غلط باشد.کودک قبل از مدرسه بشدت تحت تاثیر رفتارهای 
همسالان و بزرگترها است و برخی از این رفتارها ممکن است تا پایان عمر فرد نیز در او باقی 
بماند.همین کودک با ورود به مدرسه با دنیایی دیگری از رفتارها و آموزه ها روبرو می شود 
که ممکن است با رفتارها و گفتارهای جامعه محل سکونت و خانه با تفاوتی هایی همراه 
باشد.نهاد مدرسه و آموزش و پرورش هنگامی با کودک روبرو می شود که فرد در ابتدای 
سال های یادگیری است به همین دلیل نظام آموزشی با محتوای درست آموزشی و تربیتی 
می تواند رفتارهای کودک را اصلاح کرده و او را در پیمودن ادامه مسیر همراهی کند.اصلاح 
رفتار کودک فرآیندی بسیار پیچیده و ظریف است که بی توجهی به آن خسارات جبران 
ناپذیری به آینده کودک و جامعه وارد خواهد کرد.برای اصلاح رفتار کودک در کنار محتوای 
غنی آموزشی به افراد متخلق و متخصص نیز نیازمند است که نوآموز را در این مسیر 
راهنمایی کند.محتوای آموزشی و همچنین نیروی انسانی کارآمد دو حلقه مفقوده نظام 
آموزشی کشور است که خروجی های نظام فعلی آموزشی حاکی از برآورده نشدن انتظارات 
قاطبه مردم در این زمینه است.خانواده و مدرسه در تربیت نسل آینده نقش بسزایی ایفا 
می کنند و کوتاهی هر یک صدمات جبران ناپذیری به پیکره جامعه وارد خواهد کرد. 
خانواده کانون مهر و محبت و آموزش مکارم اخلاقی به فرزندان است و در صورت عمل به 
آن فرزندانی متخلق و پاسدار ارزش های دینی و میهنی تحویل جامعه خواهد شد.آموزش 
و پرورش و مدرسه نهادی است که وظیفه تعلیم و تربیت نسل آینده را برعهده دارد که 
کودک با ورود به این کانون به طور رسمی و اصولی با مهارت های زندگی از جمله مکارم 
اخلاقی آشنا می شود.دانش آموزان روزانه دستکم شش ساعت از بهترین لحظات زندگی 
خود را در مدرسه می گذرانند که از هر جهت آماده فراگیری و یادگیری هستند. هر چند 
کودک تا شش سالگی در کانون خانواده حضور دارد اما در این سنین از آموزش های رسمی 
بدور است.شخصیت کودک با اینکه در کانون خانواده شکل می گیرد اما مدرسه می تواند 
آن را در راه صحیح خود قرار دهد. هر کدام از این دو نهاد در شکل گیری شخصیت کودک 
نقش دارند و غفلت هر یک به آینده کودک صدمه می زند.مدرسه نمی تواند تنها خانواده را 
مسئول تربیت کودک قلمداد کند در صورتی که که خانواده نیز نمی تواند چنین انتظاری 
از مدرسه داشته باشد که مدرسه مسئول تربیت صرف فرزند اوست.به نظر می رسد احترام 
به بزرگترها هنوز در برخی از کودکان و نوجوانان نهادینه نشده و این مهم نیازمند بررسی، 
مطالعه و آسیب شناسی جدی است.چرا برخی از کودکان در رفتارهای خود با بزرگترها با 

مشکل روبرو هستند این مساله ناشی از چه می تواند باشد؟
پیش بینی مبحثی مستقل در کتاب های درسی به این موضوع می تواند تا حدودی به 
رفع مشکل کمک کند هر چند اکنون در لابلای برخی از کتاب های درسی به این موضوع 
پرداخته شده است اما کافی نیست.همه می دانیم بزرگترها با مشکلاتی در زندگی روبرو 
هستند این مسایل باعث شده که ضریب تحمل در بین مردم کاهش یابد. این مشکلات 
خواه ناخواه به میان خانواده و مدرسه نیز کشیده می شود.در این موارد باید تحمل خود را 
افزایش دهیم زیرا هیچ کاری با عصبانیت و پرخاشگری درست نمی شود بلکه بر مشکلات 
نیز خواهد افزود.دست اندرکاران مدرسه از ناظم مدرسه گرفته تا خدمتکار هر چند به 
مانند سایر مردم با مشکلاتی در خانه و محل کار روبرو هستند اما هنگامی که با ملاطفت 
و مهربانی با دانش آموز برخورد کنند نتایج بهتری خواهند گرفت.فراموش نکنیم فرزندان 
و کودکان ما همه رفتارهای ما را به دقت مورد توجه قرار می دهند و آن را پس از مدتی 
بروز می دهند پس سرزدن رفتاری غیرعرفی از آنان نتیجه رفتار ما است.فرزندان آئینه رفتار 
پدر و مادر هستند، بنابر این هر یک از والدین باید مراقب رفتار خود مقابل فرزندان خود 
باشند تا رفتارهایی را که فرزندان در مقابل آنان از خود نشان می دهند، رفتارهایی صحیح 

و درست باشد.

نظر آیت الله وحید 
درباره هدیه دادن به مدیران

را درباره  به استفتایی نظر خود  ایمان: آیت الله وحیدخراسانی در پاسخ 
استفاده از هدایایی که مشاوران، پیمانکاران و … بواسطه جایگاه شغلی و دولتی، 

به مدیران دولتی و شرکت ها می دهند، بیان کرد. 
به گزارش ایسنا، متن پرسش پاسخ این مرجع تقلید به شرح زیر است: 

پرسش: 
حکم استفاده از هدایایی را که مشاوران، پیمانکاران و … بواسطه جایگاه شغلی و دولتی، 
به مدیران دولتی و شرکت ها می دهند بیان فرمایید و آیا ناچیز بودن هدیه ) مانند سررسید، 

کارت تبریک، شکلات و ….( موجب تفاوت در حکم است؟ 
پاسخ: 

هدیه اگر برای تطمیع و وادار کردن گیرنده هدیه به تخلّف از قانون یا شرع باشد مثل 
اینکه بخواهد حق دیگران را تضییع نماید گرفتن آن جایز نیست و در صورتی که برای 
تسهیل در امر هدیه دهنده باشد خلاف اخلاق ایمانی است و اگر برای تشویق زیردستان از 

طرف کارفرما است، مانعی ندارد.

درس مرحوم آیت الله مرعشی نجفی 
برای کم آبی 

ایمان: ایران کم آب ترین روزهای تاریخ خود را می گذراند و تاکید بر صرفه 
جویی ها نیز یا جدی گرفته نشد یا اینکه ثمری نداشت و صدای زنگ خطرها هم 

بلندتر شده است. 
به گزارش ایرنا ،بسیاری از سدها در حال خشک شدن است، 80 درصد دشت های 
کشور رو به نابودی است، سفره های آب زیرزمینی اندک اندک ناپدید می شود و عطش 

کشور هر روز بیشتر می شود. 
در خاطره گویی از زندگی مرحوم آیت الله مرعشی نحفی نقل شده است: آیت 
الله فقید رحمة الله علیه که عالم بزرگوار و زاهد به تمام معنا بود، و همه صفات خوب 
در ایشان جمع بود؛ همیشه یک ساعت قبل از اذان صبح به حرم حضرت معصومه 
می آمد، و در مسجد بالاسر، در حرم می نشست، استفتائاتش را جواب می داد، نماز 
شبش را هم می خواند و بعد نزدیک اذان صبح که می شد، یکی از خادمان حرم 
حضرت معصومه سلام الله علیها، یک لیوان آب که شاید پر هم نبود، برای ایشان می 
آورد، او همان جا که نشسته بود، یک دستمال داشت، روی عبای خودش پهن می 
کرد و روی زانویش می گذاشت همان جا، یک وضو می ساخت. گاهی از همان آب، 

یک مقدارش هم زیاد می آمد.
اکنون به این پرسش پاسخ دهیم که ما برای شستن یک لیوان که فقط با آن آب خورده 

ایم چند لیتر آب مصرف می کنیم.

آیت الله صافی گلپایگانی: 

علمای اسلام خطر فتنه داعش را 
دفع کنند 

 ایمان : آیت الله 'لطف الله صافی گلپایگانی' از مراجع تقلید، خطر داعش را 
یک فتنه برای اسلام و مسلمین توصیف کرد و گفت: لازم است که همه علما و 

بزرگان اسلام با همکاری و همدلی خود این خطر بزرگ را دفع کنند. 
به گزارش ایرنا از مرکز خبر حوزه، این مرجع تقلید روز سه شنبه در دیدار جمعی 
از علما و اندیشمندان کشور اندونزی با وی، افزود: پیدایش گروه هایی همانند القاعده، 
داعش و سایر گروه های انحرافی و تکفیری همگی در راستای از بین بردن اسلام ناب و 
خدشه دار کردن اسلام حقیقی در برابر افکار عمومی دنیاست.وی اضافه کرد: لازم است 
همه امت اسلام در برابر آنان بایستند و از هویت اسلامی و دینی خود دفاع کنند.آیت 
الله صافی گلپایگانی با اشاره به شرایط ویژه امروز کشورهای اسلامی ، امت اسلامی را به 
حفظ وحدت سفارش کرد و گفت: همه مسلمانان باید وحدت و انسجام خود را حفظ 
کرده و از هرگونه افکار و اعمالی که موقعیت مسلمانان و عزت آنان را خدشه دار می 

کند پرهیز کنند.
این مرجع تقلید با اشاره به آموزه های دین مبین اسلام، مبنی بر رحمت و برادری 
ابراز داشت: اسلام برای همه رحمت و انسانیت می خواهد، اما گروه های منحرفی مانند 
داعش برای بدنام کردن اسلام به وجود آمدند.آیت الله صافی گلپایگانی درادامه ضمن 
ابراز خرسندی از این دیدار گفت: من از اول با برادران اندونزیایی آشنایی داشتم و از 
همان ابتدای استقلال این کشور از استعمار هلند، با آنان در ارتباط بودم و برای پیروزی 
کشور اندونزی بر استعمارگران و کسب استقلال دعا می کردم.وی با اشاره به فعالیت 
های دینی کشور اندونزی تصریح کرد: امروزه کشور بزرگ و مهم اندونزی در میان 
کشورهای اسلامی باعث افتخار است و باید همین وحدت و یکپارچگی خود در برابر 
استعمار گران و تکفیریها حفظ کنند.وی اضافه کرد: ما نسبت به همه مذاهب اسلامی 
احترام قائل هستیم و باید تلاش کنیم که با سرلوحه قرار دادن دستورات پیامبر گرامی 
اسلام و آموزه های قرآن مجید، فتنه داعش و سایر گروه های منحرف را خاموش کنیم.

هفت تن از علمای برجسته کشور اندونزی از روز گذشته برای شرکت در نشست علمی 
'هم اندیشی علمای اندونزی و ایران'و برگزاری گفت وگوی علمی با محوریت 'گفت و 
گو میان مذاهب اسلامی برای وحدت امت اسلام' به دعوت پژوهشگاه مطالعات تقریبی 

قم به این شهر آمده اند.

مدیر کل راه وشهرسازی استان : 

 احداث کمربندی رینگ شهر قم 500 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

در دیدار با ابتکار مطرح شد؛

هشدار مدیرکل محیط زیست قم درباره تغییر کاربری باغات 

قاضی پور نماینده ارومیه:

 کاهش حقوق کارمندان بازنشسته، اوج بی عدالتی است 



3 اقتصادی

تعرفه ترانزیت 5 برابر می شود؟
گفت:  راهداری  سازمان  مرزی  پایانه های  و  ترانزیت  کل  مدیر 
سیاست دولت تسهیل شرایط ترانزیت است و قطعا مصوبات جدید 

در حوزه تعرفه ها نیز همین سیاست را پیگیری می کند.
محمدجواد عطرچیان با بیان این که هنوز نرخ قطعی تعرفه های جدید هنوز 
اعمال نشده است اظهار کرد: دولت نسبت به شرایط ترانزیت تحلیل های همه 
جانبه ای دارد قطعا هر تصمیمی، ناظر بر همین تحلیل ها است با توجه به 
جایگاه جغرافیایی ایران، کشور ما توان بالایی برای ایفای نقش در این حوزه 

دارد و قطعا درمصوبات جدید این موضوع لحاظ خواهد شد.
وی افزود: هر کامیونی که از مرزهای خارجی وارد ایران شده و مقصدی 
خارج از کشور دارد، موظف است درازای رفت و آمد در جاده های کشور 
تعرفه ای را پرداخت کند و این هزینه باید با توجه به شرایط واقعی اقتصادی 

تعریف شود.
عطرچیان درباره نرخ جدید تعرفه ترانزیت بین المللی نیز گفت: برای نرخ 
جدید، 100 ریال در تن- کیلومتر ارائه شده کهدر حال حاضر تنی یک 
پیشنهاد است و تا زمانی که تایید نهایی نشود، قطعا کار با نرخ فعلی ادامه 

خواهد یافت.
در حالی پیشنهاد تصویب نرخ 100 ریال برای هر تن – کیلومتر ارائه شده 
که نرخ فعلی 20 ریال است و مشخص نیست با توجه به تاکید دولت برلزوم 
گسترش نقش ایران در ترانزیت منطقه ، آیا این افزایش پنج برابری تاثیر منفی 

خواهد داشت یا خیر.

رییس سازمان چای خبر داد؛
چای ایرانی به روسیه نمی رود

در حالی که چای به عنوان یکی از محصولات مورد نیاز روس ها 
به ایران اعلام شده بود، رییس سازمان چای گفت: با توجه به تولید 
اندک چای نسبت به نیاز داخلی آن، این محصول قابلیت صادرات را 

ندارد.
 چای یکی از 60 محصولی است که از سوی مقامات روسیه به ایران به 
عنوان نیازمندی های غذایی و کشاورزی این کشور ارسال شده است اما این 
محصول مانند برخی دیگر از محصولات کشاورزی مورد نیاز روس ها، تولید 
چندانی در ایران ندارد و به عنوان محصولات وارداتی به شمار می روند و 
همچنان این ابهام وجود دارد که ایران چگونه می تواند محصولی را که خود به 

آن نیازمند است و وارد می کند به روسیه صادر کند.
که علی محرر، رییس سازمان چای در این باره گفت: سالانه 14 هزار تن 
چای خشک در کشور تولید می شود در حالی که میزان و نیاز مصرف داخلی 
این محصول به بیش از 100 هزار تن می رسد؛ بنابراین صادرات این محصول 

در این شرایط جایگاهی ندارد.
وی افزود: گرچه از نظر فنی صادرات چای پتانسیلی ندارد اما نهایتا در 

شرایط خاص احتمال صادرات اندک آن وجود دارد.
رییس سازمان چای گفت: برای صادرات چای تنها برنامه ریزی برای چای 
سنواتی است که از سال 1371 مانده و به صورت صنعتی صادر می شود اما 

برای صادرات چای خشک امسال هیچ برنامه ای نداریم.
گرچه ایران از نظر پتانسیل تولید داخلی توانایی صادرات چای به روسیه را 
ندارد اما به گفته عیسی کلانتری، دبیر کل خانه کشاورز می توان محصولات 
کشاورزی را که تولید چندانی در داخل ندارند از طریق صادرات مجدد برای 

روس ها تامین کرد.

آخرین نرخطلا در ایران 

4,070,000یک مثقال طلا

939,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,160,000سکه بهار آزادی

9,160,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

206SD37,500,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو

ELX 40,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX 32,000,000رانا 

TU5 31,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,500,000سمند 

ELX 36,500,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 76,000,000زوتی 

 16,500,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

خرید  تسهیلات  ارایه  طرح  حالی  در  دولت 
مسکن را به عنوان یکی از راه های خانه دار شدن 
محافل  در  پرسش  این  که  کرده  مصوب  مردم 
تسهیلات،  این  آیا  که  است  مطرح  کارشناسی 

باعث گرانی مسکن نخواهد شد؟
مسکن نقش بسیار مهمی در اقتصاد خانوار دارد؛ به 
طوری که بر اساس برخی آمارها این بخش، حدود 40 
درصد از هزینه های یک خانواده را به خود اختصاص 

می دهد.
از سوی دیگر گفته می شود 46 درصد مردم اجاره 
نشین هستند. بنابراین دولت برای خانه دار کردن این 
افراد که به آنها »خانه اولی«هم می گویند و عمدتا جزو 
زوج های جوان هستند، چندین سیاست مسکنی در نظر 
گرفته است که با دهک بندی آنها هر برنامه و راهکار به 

قشر خاصی تعلق خواهد کرد.
»مسکن  طرح   3 روی  بر  حاضر  زمان  در  دولت 
اجتماعی« برای اقشار کم درآمد، »صندوق پس اندار« 
برای اقشار میان درآمدی و »صندوق زمین و ساختمان« 
برای سرمایه گذاران و انبوه سازان و اقشار مختلف مردم 

تمرکز کرده است.
از بین این طرح ها، صندوق پس انداز که با اجرایی 
شدن آن قرار است سقف تسهیلات خرید مسکن تا 
80 میلیون تومان افزایش یابد، بازخوردهای زیادی بین 

مردم، کارشناسان و مسوولان داشته است.
یکی از مهمترین موضوعات این طرح، مساله سود 
تسهیلات بانکی است. دولت قرار است با هدف کمک 
به خانه دار شدن مردم، یارانه یی را برای سود تسهیلات 
ارایه شده بپردازد تا این کار به مردم فشار زیادی وارد 

نکند.
به گفته ی »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی، 
سود و بهره ی این تسهیلات چیزی حدود 21 تا 26 
درصد است که سهم پرداختی مردم از سود آن 14 
درصد در نظر گرفته شده و مادامی که منابع و محل 
تامین مالی این ما به التفاوت سود مشخص شود، طرح 
در مناطق مختلف کشور با مبالغ مختلف به اجرا می رسد.

هر چند هنوز جزییات نهایی این طرح اعلام نشده 
مختلف  شهرهای  در  تسهیلات  این  سقف  اما  است 
متفاوت است و در کلان شهرها وام خرید خانه در قالب 
طرح صندوق پس انداز چیزی بین 80 تا 100 میلیون 
تومان است و این مبلغ در شهرهای کوچک و بزرگ 

متفاوت خواهد بود.
افزون بر میزان تسهیلات نکته ی دیگری که وجود 
دارد و زیر ذره بین کارشناسان و منتقدان قرار گرفته، 

تومانی چه  میلیون  تسهیلات 80  این  که  است  این 
تاثیری بر روی بازار راکد مسکن خواهد گذاشت.

»حسین عبده تبریزی« مشاور وزیر راه و شهرسازی 
چندی پیش با بیان اینکه دولت در بسته ی اقتصادی 
خود برای خروج از رکود به دنبال رونق بازار مسکن و 
کاهش تورم است، تاکید کرد: با توجه به تجربه بسیاری 
از کشورها که مردم از طریق اعطای تسهیلات بانکی بلند 
مدت صاحب مسکن می شوند، در ایران نیز باید طبق 

همین الگو اقدام شود.
عامل سازمان  آبادی« مدیر  همچنین »علی صالح 
بورس اوراق بهادار در مراسم افتتاح اولین صندوق زمین 
و ساختمان با تاکید بر نقش تسهیلات در خانه دار 
کردن مردم، گفت: در بسیاری از کشورهای غربی دولت 
بیش از 100 درصد قیمت یک خانه را به متقاضیان 
تسهیلات ارایه می دهد؛ به طوری که حتی خانوارها با 

این تسهیلات می توانند خانه ی خود را هم مبله کنند.
مهم ترین سوالی که در زمان حاضر وجود دارد این 
است که آیا افزایش تسهیلات مسکن با خود گرانی و 
تورم در حوزه ی مسکن را در پی دارد یا خیر؟ برخی 
معتقدند با افزایش مبلغ وام، قیمت مسکن هم به همان 
میزان افزایش می یابد. اما وزیر راه و شهرسازی تورم زا 
بودن آن را رد و تاکید کرده که تورم دلایل دیگری دارد 
و برای این طرح مطالعات گسترده یی صورت گرفته 

است.
آیا این طرح تورم زا خواهد بود؟

نقش مسکن در اقتصاد کشور انکار ناشدنی است و 
اعتقاد »علی طیب نیا« وزیر امور اقتصادی و دارایی هم 
این است که مسکن لوکوموتیو اقتصاد است و خروج 
رکود از مسکن می تواند سایر بخش های اقتصادی را هم 
از رکود نجات دهد. گفته می شود در زمان حاضر حدود 
13 درصد از اشتغال کشور به شکل مستقیم در ارتباط 

با بخش مسکن قرار دارد.
بنابراین دولت در راستای افزایش قدرت خرید مردم 
طرح صندوق پس انداز را با این نکته ی مهم که این 
طرح شامل اقشار میان درآمدی است راه اندازی کرد و 
وزیر راه و شهرسازی هم در اعلام این طرح تاکید ویژه ای 
به پس انداز مردم داشت و معتقد بود صندوق پس انداز 
و وام 80 میلیون تومانی برای افرادی موثر است که پس 

انداز داشته باشند.
حال برخی از کارشناسان معتقدند که با بالا بردن 
سقف تسهیلات، قیمت خانه هم افزایش پیدا خواهد 
کرد. »بیت الله ستاریان« کارشناس مسکن در این باره 
گفت: افزایش قیمت مسکن در بازار به دلیل افزایش 

تسهیلات یک علت ثانویه است.
وی تاکید کرد: با افزایش قدرت خرید مردم، قاعدتا 
تقاضا در بازار افزایش پیدا می کند اما در شرایطی که با 
کمبود خانه و کاهش عرضه رو به رو هستیم، سیستم 
عرضه و تقاضا متعادل نمی شود و کفه ی ترازو به سمت 
تقاضا سنگین می شود و در نتیجه ممکن است قیمت 

خانه گران شود.
ستاریان افزود: افزایش تسهیلات مسکن باعث می شود 
که تقاضای مطلق در بازار تبدیل به تقاضای موثر شود 
و معتقدم دولت باید بر اساس تقاضای مطلق در کشور 
برنامه ریزی و سیاست گذاری کند و مشکل همین جا 

است که دولت برای تقاضای موثر برنامه یی ندارد.
اما »ایرج ندیمی« عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
صندوق  تسهیلات  که  کرد  تاکید  اسلامی  شورای 
پس انداز مسکن تاثیر تورمی و افزایش قیمت مسکن را 

در پی نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه در این طرح به پس انداز مردم تاکید 
شده است، تصریح کرد: 80 میلیون تومان تقریبا یک 
پنجم قیمت یک خانه در تهران است و از طرف دیگر 
تعداد افرادی که شرایط دریافت این وام را دارند، زیاد 
نیست؛ بنابراین این تسهیلات نمی تواند اثرات تورمی و 

افزایش قیمتی در کلان شهرها داشته باشد.
ندیمی در ادامه تاکید کرد: هر چند این تسهیلات در 
کلان شهرها اثر قابل توجهی نمی گذارد اما در شهرهای 
کوچک تعیین کننده است چراکه سهم این تسهیلات 
در خرید خانه بیشتر می شود و تقاضا را افزایش می دهد.

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به کارکرد عرضه و تقاضا در بازار مسکن، گفت: 
دولت با کنترل عرضه و تقاضا در بازار مسکن می تواند 
قیمت خانه را کاهش و قدرت خرید مردم را افزایش دهد 
وگرنه تسهیلات مسکن به خودی خود اگر عرضه کافی 
باشد نمی تواند اثرات افزایش قیمتی و تورمی داشته باشد.

قیمت  افزایش  تورمی و  تاثیر  از  اما چگونه می توان 
این تسهیلات در بازار مسکن جلوگیری کرد؟ »حسام 
این  اتحادیه املاک استان تهران در  عقبایی« رییس 
باره معتقد است: با یک برنامه ریزی دقیق و نیازسنجی 
کامل می توان افراد نیازمند را تشخیص داد و با ارایه ی 
تسهیلات بانکی مانع از ایجاد تورم در بازار مسکن شد 
و در صورتی که هیچ تبعیض و رانت خواری در حوزه 
تسهیلات بانکی مسکن وجود نداشته باشد، پرداخت 70 
درصد از قیمت واحد مسکونی ازطریق تسهیلات نه تنها 
تورم زا نمیشود بلکه کمک موثری برای خانه دار شدن 

اقشار ضعیف جامعه نیز به شمار می رود.

آیا وام مسکن تورم زا خواهد بود؟

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38,500,000 

530 MVM41,000,000 

MVM X3366,000,000 

MVM X3376,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

یک کارشناس مطرح کرد؛

تنها راه حل مشکلات صنعت خودروی ایران

استفاده خودروسازان از حداقل های کیفی راهی جز نظارت بر عملکرد آنها و 
تلاش برای ارتقای کیفیت خودروهای تولیدی باقی نگذاشته است.

 پایین بودن کیفیت برخی از خودروهای تولیدی در کشور یکی از مهمترین دلایل 
نارضایتی مصرف کنندگان ایرانی از خودروسازان داخلی است.

در این میان برخی تحریم های خارجی نیز مزید بر علت شده تا به دلیل استفاده 
خودروسازان از برخی قطعات غیر اصلی از جمله چینی، برخی شکایت ها از کیفیت 

خودروهای داخلی بیشتر شنیده شود.
در این شرایط شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران که وظیفه تست کیفی و تهیه 
جدول رده بندی کیفیت خودروهای داخلی را بر عهده دارد در یکی از گزارش های منتشره 
خود در زمینه ارزشیابی کیفی خودروهای داخلی، دلایل نظارت بر فعالیت خودروسازان 
داخلی را بیان کرده است. در این گزارش پنج عامل "رقابتی نبودن صنعت خودرو"، 
"استفاده خودروسازان از حداقل های کیفیت"، "ضعف خودروسازان در فناوری های طراحی 
و ساخت"، "تحویل قطعات یا خودروهای با کیفیت پایین" و "حمایت از مشتریان" به 
عنوان دلایل نظارت این شرکت بر صنعت خودروسازی )براساس الزامات قانونی( دانسته 
شده است. در این باره یک کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه به دلیل انحصاری بودن 
بازار خودروی ایران نظارت بر عملکرد خودروسازان ضروری است، خاطرنشان می کند: 
متاسفانه با وجود نظارت های موجود عملکرد خودروسازان در زمینه کیفیت راضی کننده 
نیست. علی خاکساری خاطرنشان می کند: هم اکنون قشر اصلی مصرف کنندگان داخلی به 
دلیل پایین بودن قدرت خرید امکان استفاده از خودروهای وارداتی را نداشته و مجبور به 

خرید خودروهای تولید داخل هستند.
وی ادامه می دهد: بنابراین خودروسازان از این اجبار که نتیجه انحصار شکل گرفته در 
بازار است، استفاده کرده و همچنان خودروهایی را که پلت فرم آنها مربوط به 30 سال پیش 
است تولید و تحویل مشتریان می دهند. این کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه در این 
شرایط نظارت بر عملکرد خودروسازان نیز تنها تا حد مشخصی تاثیرگذار خواهد بود، 
تصریح می کند: تنها راه موجود برای حل مشکل صنعت خودروی ایران و ارتقای کیفیت 

این محصولات، حذف تعرفه واردات خودرو و رقابتی شدن بازار است. 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011807 شماره  رأی   -1
1391114430001001626آقا / خانمعلی رضا ساده وندفرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 86/96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10416 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضاو 
ابوالفضل و غلامحسین و بانوان سکینه-مریم-بتول-زینب-کلثوم همگی اشجعی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010488 شماره  رأی   -2
1391114430001000473 آقا / خانم محمد علی توحیدی نژاد فرزند محمد 
رضا 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 125/78 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10875 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از محمد وفاطمه صدر الحفاظی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010802 شماره  رأی   -3
1391114430001000559 آقا / خانم عباس خازنی راد فرزند احمد 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 54/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10349/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011728 شماره  رأی   -4
1391114430001004056 آقا / خانم داود خالصی فرزند عباس 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 

11001 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011776 شماره  رأی    -5
1391114430001001806 آقا / خانم علی محمد کفاش درویش فرزند رضا 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 180 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10482/9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001008091 شماره  رأی    -6
1391114430001001571 آقا / خانم سید مهدی نصراللهی فرزند سید قوام 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 89/05 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10454 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001005722 شماره  رأی   -7
1391114430001000376 آقا / خانم سعداله غیبی فرزند وجیه اله 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 102 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11243 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محسن 

ولی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010628 شماره  رأی    -8
1391114430001001474 آقا / خانم حسین عباسی زاده فرزند حاجی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 71/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11491 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

عباس جهانگیری مالک رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010713 شماره  رأی   -9
1391114430001000906 آقا / خانم حسین زینلی فرزند محمد علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 155 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10434/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010715 شماره  رأی   -10
1391114430001000750 آقا / خانم علی سعادتمند فرزند حسین 6دانگ 

یک باب ساختمان بمساحت 28/23 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11038/27 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

صندوق ذخیره علوی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010527 شماره  رأی   -11
1391114430001001872 آقا / خانم سید علی میر محمدی فرزند میر 
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 161 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10659/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از اعظم و علی وحیدی اربابی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010567 شماره  رأی   -12
1391114430001002068 آقا / خانم علی محمد زرقانیان فرزند علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10467 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا عسگری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011792 شماره  13-رأی 
1391114430001001532 آقا / خانم پروانه ساده وندی فرزند عبدالله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 112/54 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10477 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین 

زجاجی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 139360330001010188  رأی    -14
1391114430001001832 آقا / خانم محسن کاظمیفرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 17/12 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10699 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

کاظمی فرزند غلامحسین.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010727 شماره  رأی   -15
1392114430001003589 آقا / خانم حوری قشقائی فرزند حسین 2 دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 97/61 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی باقیمانده 10447 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010726 شماره  16-رأی 
فرزند  مطلق  زاده  محمد  محسن  خانم   / آقا   1391114430001001226
حسن 4دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 97/61 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10447 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001005169 شماره  رأی   -17
1391114430001001528 آقا / خانم مهدی آقابابائی قمیفرزند ابوالفضل 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 94/65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 8874/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

سید احسان طیب.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010558 شماره  رأی   -18
1391114430001001814 آقا / خانم ناصر خبری فرزند علی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 188/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11231 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011743 شماره  19-رأی 
1391114430001001816 آقا / خانم ناصر خبری فرزند علی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 208 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11231 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین سزاوار.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001010197 شماره  رأی   -20

فرزند  شاد  رضائیان  محمود  خانم   / آقا   1391114430001001708
جواد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50/6 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10877 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از علی وحیدی اربابی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011969 شماره  رأی   -21
1391114430001001912 آقا / خانم فاطمه یزدانی فرزند محمود 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 50/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10285 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001004281 شماره  رأی   -22
فرزند عباس  راد  ابراهیمی  / خانم حسن  آقا   1391114430001001733
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 168 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11562 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011826 شماره  رأی   -23
1391114430001002206 آقا / خانم حسین باقری حاجی آبادی فرزند 
غلامرضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10659/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001007148 شماره  رأی   -24
فرزند  لاهیجانی  عاصی  مریم  خانم   / آقا   1391114430001001323
اسمعیل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 76/39 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 9460 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001011833 شماره  رأی   -25
1391114430001001842 آقا / خانم نقی اسداله زاده فرزند اصغر6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 180 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001007236 شماره  رأی   -26
1391114430001001115 آقا / خانم جعفر بستان افروز فرزند محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 38/90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10633 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

اشراقی 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001002046 شماره  رأی   -27
1391114430001001215 آقا / خانم محمد علی وفائی فرزند اسمعیل6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10631 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1393/06/18
تاریخ انتشار دوم: 1393/07/02
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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ژروینیو:
 هدفم قهرمانی در جام ملت های آفریقا

 و فتح اسکودتوست
مهاجم 27 ساله جالوروسی اهداف پیش روی خود را قهرمانی در جام ملت های 

آفریقا و فتح اسکودتو عنوان کرد.
ژروینیو که در چهار پیروزی متوالی رم در فصل جاری س��ه گل برای این تیم به ثمر 
رسانده، در گفت و گو با سایت رسمی فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( گفت: هدف اولم 
قهرمانی با س��احل عاج در رقابت های جام ملت های آفریقاس��ت و هدف بعدی ام فتح 
اسکودتو با رم. این اولویت فردی ام نیست بلکه بر اساس ترتیب زمانی است چون مسابقات 

جام ملت ها زودتر از فصل جاری سری A به پایان می رسد.
وی با تمجید از سرمربی جالوروسی تصریح کرد: هواداران رم همانند آنهایی که در این 
باشگاه هستند، گارسیا را دوس��ت دارند. او ایده های خود و سبک بازی موردنظرش که 
مبتنی بر مالکیت هر چه بیش��تر توپ است را در رم به خوبی پیاده کرده است. تمامی 
بازیکنان هم به خوبی خودش��ان را با برنامه های گارسیا وفق داده اند و نتیجه اش را هم 

دیده ایم.
آخرین قهرمانی جالوروسی در رقابت های سری A ایتالیا به فصل 01-2000 باز می گردد.

مهاجم رم تأکید کرد: با وجود حذف زودهنگام س��احل عاج از رقابت های جام جهانی 
2014 برزیل ش��کی به کیفیت بازیکنان تیم مان نداریم. به نظرم ساحل عاج همچنان 

بهترین تیم قاره آفریقاست.

کمپانی: 
گل لمپارد به چلسی می تواند

 در سرنوشت فصل تاثیرگذار باشد
کاپیتان بلژیکی منچسترسیتی با تمجید از هم تیمی انگلیسی جدید خود 

نمک روی زخمی که برترین گلزن تاریخ چلسی به این تیم زد ریخت.
 وینتسنت کمپانی، مدافع و کاپیتان تیم فوتبال منچسترسیتی معتقد است گلی که 
فرانک لمپارد ه چلس��ی زد در پایان فصل ممکن است به قیمت ناکامی آبی پوشان در 

کسب جام قهرمانی تمام شود.
منچسترسیتی یکشنبه شب در خانه میزبان چلسی بود و این بازی را که در آن مدافع 
عن��وان قهرمانی تا دقیقه 85 با یک گل از میهمانش عقب بود، با گل فرانک لمپارد به 
تساوی کشاند. لمپارد با گلی که به ثمر رساند تیمی را از کسب سه امتیاز محروم کرد 
که تا س��یزده فصل برای آن توپ زد و برترین گلزن تاریخ آن محس��وب می شود. با این 
گل لمپارد همچنین اجازه نداد فاصله میان تیم جدید و تیم پیشینش به هشت امتیاز 

افزایش پیدا کند.
وینسنت کمپانی در این خصوص گفت: با تجربه ای که از سال ها حضورم در منچسترسیتی 
دارم، می دانم سرنوشت فصل ها و بازی های مهم را اتفاقات کوچکی مانند گلزنی لمپارد به 
چلسی تعیین می کنند و به همین دلیل من هرگز ارزش گلی که او به ثمر رساند و تاثیری 
که این گل می تواند در سرنوشت ما در این فصل داشته باشد را نادیده نمی گیرم. فرانک 
با آمدنش به سیتی کوله باری از تجربه را در اختیار تیم قرار داد و تجربه چیزی نیست که 

ناگهان به وجود آید. تجربه فرانک به ما کمک می کند، درست مانند گلی که زد.
وی افزود: تجربه یعنی وقتی تحت فش��ار قرار داری خونسردی ات را حفظ کنی مثل 
بازی ما و چلسی که در آن 10 نفره شده بودیم. واقعاً چند بازیکن هستند که اگر جای 
لمپارد بودند می توانستند دروازه چلسی را باز کنند؟ او توانایی و شایستگی هایش را تنها در 
عرض چند دقیقه ثابت کرد. گلی که لمپارد زد گلی بود که فقط از او برمی آید و نظیرش 
را در 15 سال حضورش در لیگ برتر دیده ایم. او واقعاً بازیکن باهوشی است و هنوز پر از 
انگیزه. ما این فصل در تورنمنت های زیادی شرکت خواهیم داشت و به بازیکنانی مانند 

لمپارد نیاز داریم.

فردیناند:
 رفتن فرگوسن منچستر را نابود کرده است

کاپیتان سابق منچستریونایتد عنوان کرد رفتن سر آلکس فرگوسن باعث 
نابودی یونایتدها شده است.

 منچستریونایتد در هفته  پنجم لیگ برتر با نتیجه  پر گل پنج بر سه برابر لسترسیتی تن 
به شکست داد تا به رده دوازدهم جدول لیگ برتر سقوط کند. البته لوئیس فان خال در 
این دیدار به تمامی بازیکنان جدیدش از جمله فالکائو و دی ماریا بازی داد ولی نتایج ضعیف 

این تیم همچنان ادامه دارد.
ریو فردیناند، کاپیتان سابق منچستریونایتد به انتقاد از بازی این تیم پرداخت. این مدافع 
که در حال حاضر در تیم کوئینز پارک رنجرز بازی می کند، در گفت وگو با شبکه تلویزیونی 
"منچستریونایتد" گفت: همه دیدیم که در بازی روز یکشنبه چه اتفاقی رخ داد. برای همه 
عجیب بود که منچستر بازی سه بر یک برده را در نهایت با شکست پنج بر سه عوض 
کند. خیلی از بازیکنان منچستر قابلیت های بیشتری دارند اما نمی دانم چرا وقتی به میدان 
می روند عملکرد ضعیفی از خود نشان می دهند. قابلیت های فعلی منچستر خیلی بالاست.

فردیناند ادامه داد: بازنشستگی سر آلکس فرگوسن به ضرر همه تمام و باعث نابودی این 
تیم شده است. البته فکر می کنم روبین فان پرسی بیشترین ضرر را از بازنشستگی فرگوسن 
دیده است. او زیر نظر فرگوسن شکوفا شده و توانست خودش را در لیگ برتر نشان دهد 
ولی پس از بازنشستگی فرگوسن او و خیلی از بازیکنان منچستر افت فاحشی کردند. 

منچستر نسبت به فصل گذشته تاکنون هیچ تغییری نکرده است.
فردیناند در پایان گفت: فرگوسن یک مربی فوق العاده برای منچستر بود و همیشه با 
حرف هایش باعث پیشرفت تیم شده بود. افتخار می کنم که شاگرد فرگوسن در منچستر 

و از نزدیک با او آشنا بودم.
مدافع سابق منچستر یونایتد در پایان فروش دنی ولبک را زیر سوال برد و گفت: ولبک 
محصول آکادمی منچستر بود و نباید به تیم دیگری فروخته می شد. ما در منچستر یونایتد 
بهترین بازی های ولبک را ندیدیم ولی امیدوارم آرسن ونگر به او فرصت دهد تا بتواند در 

تیم جدیدش بدرخشد.

با وجود تغییر سرمربی؛
کارلوس ته وز باز هم به تیم ملی آرژانتین 

دعوت نشد
مهاجم باشگاه یوونتوس که در جام جهانی 2014 غایب بود با وجود تغییر کادر 
فنی این بار هم برای دیدارهای دوسـتانه در لیست تیم ملی آرژانتین حضور 

ندارد.
 خراردو مارتینو سرمربی جدید تیم ملی آرژانتین لیست 19 نفره ای از بازیکنان را برای 
دیدارهای دوستانه با برزیل و هنگ کنگ اعلام کرد که باز هم نام کارلوس ته وز در آن 

دیده نمی شود.
لیونل مسی بعد از اینکه بازی دوستانه مقابل تیم ملی آلمان را که با نتیجه 4 بر 2 به سود 
آرژانتین به پایان رسید را به دلیل مصدومیت از دست داد بار دیگر به اردوی آلبی سلسته 

دعوت شده است اما اثری از ته وز نیست.
این در حالی است که روزنامه های آرژانتینی معتقد بودند این بار ته وز در لیست جدید 

مارتینو حضور خواهد داشت.
مارتین��و در این مورد گفت: وقتی هدایت تیم مل��ی آرژانتین را به عهده گرفتم از من 
پرسیدند آیا با بازیکنی مشکل دارم من هم گفتم همه بازیکنان را در نظر می گیرم و با 
هیچ بازیکنی مشکل ندارم. برای دعوت شدن به تیم ملی بازیکن باید آماده باشد و به نظر 
من کارلوس ته وز این روزها خوب کار می کند. نمی گویم او را دعوت می کنم یا نه اما 

می گویم او این روزها خوب بازی می کند.

شیاطین سرخ کریس رونالدو را نمی خواهند
 با وجود این که پیش از این، هم لوئیس فن خال و هم مدیران اقتصادی باشگاه 
تمایل زیادی برای جذب ستاره رئال مادرید اعلام کرده بودند، اما ممکن است 

این انتقال به وقوع نپیوندد.
با توجه به این که ستاره پرتغالی دستمزدی 300 هزار پوندی می خواهد، یونایتدی ها 

معتقدند که این دستمزد ممکن است بین ستاره های این تیم ایجاد تفرقه کند.
با وجود این که رونالدو پیش از این از خداحافظی با پیراهن رئال مادرید صحبت کرده 
بود، اما علاقه اش به بازگشت به اولدترافورد را نیز کتمان نکرده است. اما به نظر می رسد 
حتی اگر خود او هم بخواهد به باشگاه سابقش بازگردد، منچستر یونایتد از این انتقال 

انصراف دهد.

 واکنش رحمتی به ارتباط با جادوگر
 فرشید گراییلی که بارها با حروف اختصاری »ف.گ« به عنوان یکی از جادوگران 
فوتبال در رسانه ها معرفی شده بود، مدعی شد روانشناس است و جادوگر نیست. او در 
صحبت هایش  بدون آن که نامی از سیدمهدی رحمتی بیاورد، درباره ارتباط خود با یک 
دروازه بان مطرح حرف هایی را به زبان آورده که کاملاً مشخص است منظور او کسی جز 

سیدمهدی رحمتی نیست. 
گراییلی در صحبت های خود آورده بود: یک دروازه بان قدیم ها  دروازه بان ذخیره بود. 
به من زنگ زده بود که یک روحیه ای به من بده. من هم چند تا کار گفتم انجام داد و 
روحیه اش بهتر شد. نمی دانم چیزی از انرژی درمانی شنیدید یا نشنیدید؟ یک نیرویی 
در من بود که من منتقل می کردم به این دروازه بان. از من روحیه می گرفت و دیگر گل 
نمی خورد. من همیشه همراهش بودم. هر جا می رفت من را می برد. او حتی برای من جدا 
بلیت هواپیما می گرفت و در هتلی که تیم اقامت داشت، اتاق رزرو می کرد. در بازی ها به 

استادیوم می رفتم و بازی را تماشا می کردم تا گل نخورد.
این جادوگر فوتبالی در ادامه گفته است:  وقتی به تیم  ملی رسید گفت همه اینها الکی 
است و من خودم به اینجا رسیده ام. من هم گفتم اگر خودت بودی که برو به سلامت، 
مواظب خودت باش. همه چیز پول که نیست. ما با هم دست ابوالفضلی داده بودیم که 
به هم کمک کنیم. خدا جوابش را داد. با آن همه افتخار آخرش نتوانست به جام  جهانی 
برود. آنقدر بازیکنان تیم ملی سراغ من می آیند و به من زنگ می زنند که اگر بگویم 
باورتان نمی شود. من با 10 تا مربی لیگ برتری فوتبال کار کرده ام. اسمشان را بشنوی 

تعجب می کنی.
اما سید مهدی رحمتی در واکنش به این مصاحبه می گوید: »مصاحبه ای که شما 
می گویید را نخوانده ام و تمایلی هم به خواندن آن ندارم، برای وقت خودم ارزش قائل 
هستم. در ضمن چون اسمی از من نیاورده، هیچ جوابی به ادعاهای این فرد نمی دهم. 
از لحاظ عقلانی هم نباید به جای تمرکز روی فوتبال و زندگی ام، راه بیفتم و جواب هر 

حرفی را بدهم.«
وقتی به رحمتی گفتیم درست است اسم تو را نیاورده اما از روی کدها و آدرس هایی که 
داده و تأکید کرده دروازه بانی که به جام جهانی نرسیده، معلوم است تو را می گوید، جواب 
داد: »اجازه بدهید هر وقت اسمی از من آورد، جواب بدهم. من احتیاجی به دفاع از خودم 
ندارم و به برخی جریان هایی که با نیت قبلی علیه من راه می افتد، عادت دارم. چند وقتی 
است درست در یک مقاطع خاص علیه من جریان سازی می شود، واگذار می کنم به خدا 

و می گذرم،  شما هم بگذرید.«
رحمتی در واکنش به اصرار ما که از او خواستیم لااقل برای روشن شدن افکار عمومی 
حرفی بزند، گفت: »هرچه بگویم، بعضی ها فکر می کنند جواب این آدم را داده ام. فقط 
بنویسید وقتی من می توانم حاجتم را از خدا بخواهم، چرا باید محتاج بنده خدا شوم؟ من 
اگر بخواهم به کسی متوسل شوم، به ائمه اطهار )ع( متوسل می شوم. می آیم پابوس امام 
رضا )ع( و سبک می شوم. اگر از خدا خواسته ای داشته باشم، از خودش می خواهم و اگر 
دنبال واسطه هم بگردم، ائمه اطهار )ع( را واسطه می کنم. من با افتخار می گویم التماس 
خدا و ائمه اطهار )ع( را می کنم. اصلاً این کار را می کنم که محتاج بنده خدا نباشم... شما 
بروید از مدیران و مربیان استقلال، مس و سپاهان که برای آنها بازی کردم، بپرسید آیا من 
تا به حال برای کسی در هتل تیم اتاق رزرو کرده ام یا بلیت هواپیما گرفته ام؟ اصلاً بگذارید 

به جای من، مدیران و مربیان این تیم ها جواب بدهند.«

 رئیس هیات مدیره استقلال: 

برکناری قلعه نویی شایعه است
 رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال شایعه تغییرات در کادر فنی این باشگاه 

را تکذیب کرد.
کامران صاحب پناه درباره آنکه گفته می شود یکی از اعضای هیات مدیره مذاکراتی با 
علیرضا منصوریان برای جانشینی امیر قلعه نویی داشته، اعلام کرد:" تا جایی که من در 
جریان هستم، تمام اعضای هیات مدیره از سرمربی تیم حمایت می کنند و هیج صحبتی 
در مورد تغییر مربی نشده است. ضمن آنکه منصوریان سرمربی نفت محسوب می شود 
و به این تیم تعهد دارد"رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال درباره اینکه دو باخت متوالی 
باعث به وجود آمدن این شایعات شده، افزود:" اگر قرار باشد بعد از دو باخت تغییرات 
صورت گیرد که آن وقت دیگر استقلال نباید ببازد. استقلال در سالهایی که قهرمان 
شده، چند بازی را باخته و امیدواریم امسال هم همین اتفاق بیفتد"صاحب پناه در پایان 
صحبت هایش گفت: به شخصه از عملکرد استقلال راضی هستم و به نظرم تا امروز، خوب 

نتیجه گرفته ایم"

نکونام و انصاری فرد به اردوی پرتغال می روند
به نظر می رسد باشگاه اوساسونا دیگر مخالفتی با حضور دو بازیکن ایرانی 
اش در اردوی تیم ملی نداشته باشد چرا که سایت نزدیک به این باشگاه خبر از 

حضور کریم انصاری فرد و جواد نکونام در اردوی تیم ملی داده است.
به نوشته سایت navarradeportiva، دو بازیکن ایرانی اوساسونا همراه تیم ملی 
کشورشان در اردوی پرتغال شرکت خواهند کرد. این اردو از 5 تا 16 اکتبر در پرتغال 
برگزار خواهد شد. اوساسونا به جز کریم و نکونام، بازیکنان دیگری هم دارد که عضو 

تیم های ملی کشورشان هستند.

ناظمی:
 بازیکنان تا دو صبح در دهکده پرسه می زدند

 عذرخواهی بازیکن تیم امید در صفحه اینستاگرامش واکنش مدیر روابط 
عمومی وزارت ورزش را در پی داشته است.

کاوه رضایی که در کنار سایر بازیکنان تیم امید عملکرد ضعیفی در بازیهای آسیایی 
داشت، ساعاتی قبل در صفحه اینستاگرامش از مردم بابت نتایج بسیار بد تیم امید در 
بازیهای آسیایی عذرخواهی کرده است. یکی از کسانی که به این متن واکنش نشان داده، 
مازیار ناظمی مدیر روابط عمومی وزارت ورزش است. او نوشته:  آقای رضایی عزیز توجیه 
قوی نبود. شنیده شده برخی بازیکنان تا ساعت دو نیمه شب در دهکده پرسه می زدند که 
امیدوارم درست نباشد"البته پیش از این نزدیکان تیم امید این شایعه را تکذیب کرده بودند 
اما مدیر روابط عمومی وزارت ورزش اصولا بدون مدرک و سند حرفی را مطرح نمی کند .

کارت بازیکن ملی پوش لیگ برتری باطل شد
بررسی کارت های معافیت سربازی برخی از بازیکنان فوتبال همچنان ادامه 
دارد. کارت معافیت ح.م بازیکن مشهور فوتبال کشورمان که سابقه حضور در 

تیم ملی را هم دارد باطل شد.
همچنین سه بازیکن دیگر به نام های ح.م ، م.ب و ع. ح نیز به دلیل عدم ارایه به موقع 
مدارک خود به نظام وظیفه تعلیق شده اند.گفته می شود فهرست جدید بازیکنانی که 

سربازی آنها با مشکل مواجه خواهد شد 10 نفر هستند.

رئیس کمیته اخلاق: 

علیپور را برکنار کردم 
چون اختلاف سلیقه داشتیم

 رئیس کمیته اخلاق فدراسیون توضیح جالبی درباره کنار گذاشتن علیپور 
از این کمیته دارد.

محمدزاده گفت:"  علیپور از دوستان خوب من است و برای من قابل احترام است. ولی 
ما با هم اختلاف سلیقه داشتیم ترجیح دادم در کمیته اخلاق در خدمت او نباشم و چیز 
دیگری هم وجود ندارد. ما هیچ مشکل شخصی باهم ندارم و فقط بحث کنار گذاشتتن 
او بحث کاری بود."او تصریح کرد: در آن زمان که من تازه رییس کمیته اخلاق شده بودم 
خیلی ها می گفتند قدرت عزل علیپور را ندارم و حالا هم که این کار را کرده ام خیلی ها 
می گویند از جایی به من دستور داده شده بود. من این را به صورت شفاف می گویم که با 
نظر خودم اقای علیپور را از کار برکناری کردم و کسی هم دخالتی در این مساله نداشت

شهنازی:

 مسوولان فوتبال باید درباره 
ناکامی تیم امید توضیح دهند

دبیرکل کمیته ملی المپیک درباره عملکرد ضعیف تیم فوتبال امید در 
بازی های آسیایی اینچئون کره جنوبی گفت: مسوولان فوتبال باید درباره 

ناکامی تیم امید توضیح دهند.
 شاهرخ شهنازی در حاشیه رقابت های تیر و کمان در چهارمین روز بازی های آسیایی 
در جمع خبرنگاران از کسب نخستین مدال طلای ایران از سوی زنان ورزشکار اظهار 

خرسندی کرد و افزود: شروع خوبی برای کاروان ایران بود.
شهنازی گفت: این نشان می دهد که برخلاف تبلیغات رسانه های غربی، در ایران 
محدودیتی برای رشد ورزش زنان در عرصه های بین المللی وجود ندارند و آنها طبق 
ارزش ها می توانند در ایران فعالیت ورزشی داشته باشند.وی افزود: این موفقیت تایید  
کننده سرمایه گذاری ایران در بخش زنان است.دبیرکل کمیته ملی المپیک با تصریح بر 
اینکه ایران در این بازی ها شروع خوبی داشته است، گفت: رشته هایی مانند تیراندازی که 
با محدویت هایی روبرو هستند، نیز خوب ظاهر شدند اما برخی رشته که می توانستند، 
بهتر ظاهر شوند این اتفاق برایشان رخ نداد.شهنازی در این زمینه به ناموفق بودن تیم 
فوتبال امید اشاره کرد و گفت: در این رشته انتظار داشتیم که خوب ظاهر شویم که نشد.

 ITC به زودی فدراسیون فوتبال، کارت بازی یا همان
مهرداد را صادر خواهد کرد.

 هنوز مس��ائلی در مورد قرارداد مهرداد پولادی با باش��گاه 
پرس��پولیس وجود دارد که نمی توان به سادگی از کنارش 
عبور کرد. اولین بحث، امضای قرارداد رس��می است. مهرداد 
یک قرارداد رسمی و امضا شده دارد که در اسناد بین باشگاه 
پرسپولیس، سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال مشترک است. 
این قرارداد تاکید می کند که پولادی تا پایان فصل چهاردهم 
)فصل پیش روی فوتبال ایران( باید برای پرس��پولیس بازی 
کند و در پایان لیگ )اواخر اردیبهشت ماه سال 1394( بازیکن 
آزاد می شود اما مهرداد پس از بازگشت از جام جهانی 2014 
هرگز به پرسپولیس برنگشت و می خواست لژیونر شود. این 
بازیکن که گفته می ش��ود با مشکل ابطال کارت معافیت از 
خدمت نیز مواجه ش��ده، حتی دوس��ت نداشت برای انجام 
مذاکره به دفتر علیرضا رحیمی مدیرعامل سابق باشگاه در 

خیابان شیخ بهایی برود. 
درگیری بین طرفین ماجرا بالا گرفت و باشگاه پرسپولیس 
با توجه به مدارکی که در دست داشت، اقدام به شکایت علیه 
پولادی کرد. در جواب، پولادی نیز پس از انجام یک مصاحبه 
جالب توجه و کس��ب اجازه از هواداران پرسپولیس، شکایت 
خود از باشگاه پرسپولیس را به کمیته انضباطی برد. جالب 
اینکه کمیته انضباطی در تاریخ 26 ش��هریور ماه اعلام کرد 
پولادی می تواند قراردادش با پرس��پولیس را فسخ کند چرا 

که او بازیکن آزاد است. 
 پ��ولادی مدارکی را با خود به کمیت��ه انضباطی برده که 
مس��ئولان این دستگاه حقوقی را مجاب به فسخ قراردادش 
کند. یک متمم قرارداد با امضای محمد رویانیان مدیرعامل 
اسبق باشگاه پرسپولیس کافی بود تا پولادی بازیکن آزاد شود. 
این اتفاق هم رخ داد و حالا مهرداد می تواند خارج از مرزهای 

کشور به دنبال تیم باشد. جالب اینکه متمم قرارداد مهرداد 
با پرس��پولیس که به امضای رویانیان هم رسیده، همچنان 
مورد اعتراض باشگاه است. مهدی خواجه وند سخنگو و عضو 
هیات مدیره باشگاه پرسپولیس در این خصوص به ما گفت: 
»ما مطمئن هس��تیم پولادی به غیر از قرارداد رسمی که با 
باشگاه امضا کرده و کپی آن در دست مسئولان سازمان لیگ 
و فدراسیون فوتبال قرار دارد، هیچ قرارداد دیگری نداشته و 

اگر چنین باشد، تخلف کرده است.« 
خواجه وند اضافه کرد: »در بندی از قرارداد رسمی پولادی با 
پرسپولیس آمده، این قرارداد، تنها مدرک و سند موجود بین 

بازیکن و باشگاه است که باید مورد قبول قرار گیرد. به غیر از 
این قرارداد، هیچ متمم و سند دیگری نیز قابل پذیرش نیست. 
حالا هم نمی دانیم چگونه مهرداد توانسته با یک متمم قرارداد، 
به راحتی قراردادش را فسخ کند. حالا سوال ما اینجاست که با 
چنین شرایطی، چگونه مسئولان کمیته انضباطی، قرارداد این 
بازیکن با باشگاه را فسخ کرده اند. اعتراض باشگاه پرسپولیس 
به رای کمیته انضباطی قطعی است و امیدواریم در کمیته 

استیناف، برنده پرونده فوق شویم.«
 اما آخرین خبر را از دس��ت ندهید؛ به زودی فدراس��یون 
فوتبال، کارت بازی یا همان ITC مهرداد را صادر خواهد کرد.

رییس فدراسـیون فوتبال هـم از عملکرد تیم امید 
در اینچئون انتقاد کرد و گفت: فدراسـیون بازی های 
آسـیایی را فدای لیگ کرد و بخاطر محدودیت هایش 

نتوانست تیم قوی تری به اینچئون اعزام کند.
علی کفاشیان درباره ناکامی تیم ملی فوتبال امید در بازی های 
آسیایی اظهار کرد: بازیکنان تیم امید حریفان شان را دست کم 
گرفتند و همینطور ما تیم ناآماده ای در اینچئون داشتیم. اگر 
بازیکنان متحد تر دست به دست هم می دادند و با هماهنگی 

کامل بازی می کردند قطعا نتایج بهتری می گرفتیم.
 بازی های آسیایی را فدای لیگ کردیم

وی ب��ا بیان اینکه فدراس��یون بازی های آس��یایی را فدای 
برگزاری بی وقفه مسابقات لیگ برتر کرد، گفت: تیم المپیک 
ما جوان بود اما اگر می خواس��تیم تیم را بیشتر تقویت کنیم 
و با قدرت بالاتری به اینچئون بفرستیم می توانستیم لیگ را 
برای مدتی تعطیل کرده یا بازی های بعضی تیم ها را به تعویق 
بیندازیم تا بازیکنان بزرگسال تر و توانمندتر لیگ برتری را از سه 
یا چهار باشگاه به تیم امید تزریق کنیم اما این کار را نکردیم 
و خواستیم بازی های لیگ بدون وقفه انجام شود. در نتیجه ما 

بازی های آسیایی را فدا کردیم تا به لیگ لطمه ای وارد نشود.
 دلایل ناکامی امیدها در اینچئون بررسی می شود

رییس فدراس��یون در واکنش به اینکه همین تیمی که به 
اینچئون رفت ه��م از 7 بازیکن لیگ برتری که از مهره های 
ثابت تیم هایشان بودند بهره می برد، تصریح کرد: به هر حال 
این تیم باید با انگیزه بیشتری بازی می کرد و تلاش مضاعفی 
به خرج می داد اما متاسفانه میان نفرات جدید و بازیکنان ثابت 
تیم هماهنگی لازم وجود نداشت. پس از بازگشت تیم به تهران 

دلایل این ناکامی در فدراسیون بررسی خواهد شد.
 تغییر تیم برای اینچئون تجربه ای شد برای آینده!

کفاش��یان در پاسخ به اینکه قبول دارید 7 بازیکن جدید را 

نباید به تیم امید تزریق می کردید، گفت: قبول دارم که اگر تیم 
یکدستی در مسابقات حضور پیدا می کرد امکان داشت نتایج 
بهتری بگیرد؛ در هر صورت این تصمیم اشتباه بود و تجربه ای 
شد برای آینده کار ما، هرچند این اقدام هم در جهت افزایش 
شانس موفقیت و کسب مدال در اینچئون انجام شد. این تیم 
امید تعطیل نمی شود و به کارش ادامه خواهد داد وامیدواریم 

در آینده وضعیت بهتری پیدا کند.
 قضاوت درباره وینگادا پس از 2 بازی زود است

وی درباره عملکرد کادر فنی و اینکه فدراسیون چه تصمیمی 
درباره آنها می گیرد نیز خاطرنشان کرد: وینگادا مدت زیادی 
نیست که سرمربی تیم امید شده است و الان هم با یکی، دو 
بازی نمی توان ارزیابی درستی از عملکرد کادر فنی داشت. ما 
نمی توانیم زود قضاوت کنیم و از نظر شخصی هم بعید می دانم 
مشکل تیم امید صرفا از کادر فنی باشد. اگر نیاز باشد و کمیته 
فنی تشخیص دهد کادر فنی را تقویت می کنیم اما سرمربی 

تیم در مسابقات مقدماتی المپیک 2016 وینگادا خواهد بود.
 کمیته فنی درباره اشتباه های احتمالی

 کادر فنی تیم امید نظر می دهد
کفاشیان درباره انتقاد برخی مربیان و کارشناسان مبنی بر 
اینکه با توجه به فعالیت سایر اعضای کادر فنی تیم امید پیش 
از حضور وینگادا، شاید مشاوره های اشتباهی به او در شناخت از 
بازیکنان داده شده است نیز گفت: این مساله ای نیست که من 
بتوانم درباره اش نظر بدهم. این موضوع باید در جلسه کمیته 
فنی فدراسیون بررسی شود که پس از بازگشت تیم ملی به 

ایران، در این باره تشکیل خواهد شد.
 سجادی حق دارد گله مند باشد

رییس فدراسیون همچنین در واکنش به گله مندی نصرالله 
سجادی معاون توسعه ورزشی قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
از تیم امید و اظهاراتش مبنی بر اینکه باید فکر اساسی برای 

برنامه ریزی این تیم شود، نیز اظهار کرد: آنها حق دارند گله مند 
باش��ند. هیچ کدام از ما تصور چنین نتایج��ی را از تیم امید 
نداشتیم. باید از این به بعد بهتر ظاهر شویم. فکر می کنم درباره 
تیم امید کم کاری هایی صورت گرفته اما الان نمی توان شخص 
یا گروهی را تنها مقصر مساله دانست و این موضوع باید بررسی 
شود. همانطور که گفتم تیمی که در اینچئون بازی کرد،  تیم 
امید ایران نیست و ما بخاطر یکسری محدودیت ها تیمی را 

متشکل از بازیکنان فعلی به بازی های آسیایی فرستادیم.
 از پیشنهاد بازی با سوریه اطلاعی ندارم

کفاشیان در ادامه گفت وگو درباره برنامه بازی های تدارکاتی 
تیم ملی بزرگسالان و خبر موضع گیری منفی کی روش نسبت 
به بازی با سوریه نیز گفت: در اردوهای خارجی که با حریفان 
باش��گاهی باید بازی کنیم چرا که برنامه ه��ای ما تقریبا در 
زمان های فیفادی نیست و نمی توانیم با تیم های ملی اروپایی 
بازی کنیم. اما دو بازی تدارکاتی با تیم های آسیایی پیش بینی 
ش��ده است که یکی از آنها اواخر آبان با کره جنوبی در تهران 
است. بنابر نظر کارلوس کی روش و با توجه به همگروهی ایران 
با سه تیم عربی در جام ملت های آسیا، می خواهیم حداقل با 
یک تیم ملی عربی هم بازی تدارکاتی داشته باشیم اما با وجود 
مکاتبات زیادی که تاکنون انجام دادیم اما هنوز بازی با هیچ 
تیمی مطرح نیست. از پیشنهاد بازی با سوریه اطلاعی ندارم 
اما این کش��ورها درگیر جام عربی هستند که هر دوره در آن 
شرکت می کنند و انتخاب یک حریف عربی خوب در زمانی 
که تیم ایران می تواند بازی تدارکاتی داشته باشد کمی سخت 
است. فدراسیون تمام تلاش خود را در این باره خواهد داشت.

 هیچ گزینه ای از دستیار ایرانی کی روش
 در ذهنم نیست!

رییس فدراسیون درباره انتخاب دستیار ایرانی کی روش در 
تیم ملی و اینکه کی روش گفته نام آن مربی فقط در ذهن او و 
کفاشیان است نیز به ایسنا گفت: طبق آخرین صحبت هایی که 
با هم داشتیم قرار شد او روی گزینه های مدنظرش مطالعه کند 
تا من به اینچئون بروم و برگردم تا در این باره تصمیم بگیریم. 
البته کی روش هنوز هیچ کسی را به عنوان گزینه مدنظرش به 

من نگفته که در ذهن داشته باشم.
حمایت وزارت ورزش از ما مقابل صداوسیما

 دلگرمم کرد
وی در پای��ان روش��ن ش��دن تکلیف گرفت��ن حق پخش 
تلویزیونی لیگ برتر از صداوس��یما را به هفته آینده موکول 
کرد و در واکنش به اینکه آیا برای ایستادگی مقابل صداوسیما 
پش��تیبانی دارید، اظهار کرد: هفته آینده آخرین جلسه ما با 
مس��وولان صداوسیما برگزار می شود که اگر در پایان باز هم 
نتیجه نگیریم، یک اقدام عملی در این باره خواهیم داش��ت. 
خوشبختانه تاکنون وزارت ورزش و جوانان حمایت های کافی 
را درباره مساله حق پخش از فدراسیون داشته و در جلساتی 
که برگزار شد معاون اداری مالی وزارتخانه و برخی مسوولان 
دیگر از حقوق ما دفاع کردند. من پشتیبانی وزارت ورزش را 

حس می کنم و از این بابت دلگرم هستم. 

رای فوری برای پیچیده ترین قرارداد فوتبال ایران؛

 پولادی به زودی ITC می گیرد

اعتراف کفاشیان به تصمیمات اشتباه تیم امید

چهارشنبه -دوم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3544

حذف تیم امید برای فوتبال ایران زنگ خطر جدی 
را به همراه داشـت و معنای آن ایـن بود که علاوه بر 
وینگادا که مقصر اول حذف تیم ملی مقابل ویتنام و 
قرقیزستان در اینچئون بود، لیگ برتر هم از سازندگی 
بازیکن دور اسـت چرا که کـی روش هم بار تیم ملی 
بزرگسالان را روی دوش قوچان نژاد و دژاگه گذاشته 

بود که موفق شد.
 حذف تیم امید در وضعیتی غیرقابل باور برای فوتبال ایران 
زنگ خطر بزرگی را به صدا درآورد، حذفی غیر قابل باور و به 

شکلی عجیب و تحقیر آمیز.
مطمئنا ش��خص اول مسئول این حذف شخص وینگادا و 
البته کس��انی هستند که او را برای تیم امید انتخاب کردند 
که به تفصیل ب��ه آن خواهیم پرداخت اما نکته ای پیش و 
بی��ش از وینگادا هم وجود دارد که به دلیل حذف تیم امید 
توسط وینگادا و جبهه گیری مربیان وطنی علیه این مربی 
خارجی مغفول خواهد ماند و آن نکته این است که کارخانه 
بازیکن س��ازی لیگ ایران به نابودی کشیده شده و تا حدی 
ضعیف ش��ده ک��ه از ویتنام چهار گل دریاف��ت می کند و 

قرقیزستان را هم نمی تواند شکست دهد!
فوتبال ایران در ش��رایط عادی به گونه ای است که حتی 

بدون مربی هم باید بتوانیم ویتنام را شکست دهیم اما با مربی 
هم چهار گل از تیمی دریافت می کنیم که باورش س��خت 

است.
در آنسوی میدان و در مجموعه کی روش هم تنها بازیکنانی 
در حد استاندارد هستند و می توانند تیم ملی را به جام جهانی 
ببرند که اصالتا اینجا و در فوتبال ایران س��اخته و پرداخته 
نش��ده اند، بازیکنانی مثل دژاگه، قوجان  نژاد و داوری از این 
دسته اند و کی روش هم با اتکا به گلزنی های بی وقفه قوچان 
نژاد و بازی خاص دژاگه بود که به جام جهانی رسید وگرنه 

شاید در مقدماتی جام جهانی هم فاجعه به بار می آمد.
البته که بازیکنانی مثل تیموریان و نکونام هم در آن صعود 
نقش داش��تند که آنها هم در کشورهای اروپایی ورز خورده 
بودند نه اینجا در ایران. به واقع آنچه در ایران رقم می خورد و 
آنچه در لیگ ما ساخته می شود همین است که در اینچئون 

نتیجه اش دیده می شود.
ریشه این ماجرا کجاست؟

شاید در یک مقاله نتوان همه علل پسرفت فوتبال ایران در 
رده سازندگی را ریشه یابی کرد اما به صورت کلی می توان 
نوشت که باشگاههای ایران به دلیل دولتی بودن و سلیقه ای 
کار کردن و عدم ثبات نمی توانند برای تیم های پایه ش��ان 

هزینه کنند.
در واقع مدیران تا می توانند حتی بیش از ظرفیت  ممکن 
پول خرج تیم بزرگس��الان می کنند تا آبروی خود را حفظ 
کنند و چون هرسال اکثر آنها )منهای استقلال و پرسپولیس( 
ردیف بودجه دارند پس نیازی به س��ازندگی و پایین آوردن 
هزینه ها هم ندارند و در نتیجه به تنها چیزی که در فوتبال 
فکر نم��ی کنند رده پایه اس��ت اگر چه حت��ی در صورت 
س��ازندگی هم بازیکنانش��ان را دو دستی باید به  تیمهایی 
بدهند که سرباز می گیرند و پس از بازگشت هم عملا معلوم 
نیست دیگر آن بازیکن به دردشان بخورد یا نه چرا که یک 

مصدومیت می تواند همه چیز را عوض کند.
فوتبال پایه در ایران بسیار بی اهمیت است اما در رده امید، 
بازیکنان تیم ملی بازیکنانی هس��تند که در لیگ به میدان 
می روند و البته که معلوم است این لیگ نمی تواند بازیکنی 

استاندارد تحویل تیم های ملی بدهد.
نتیجه آن لیگ و آن کارخانه بازیکن س��ازی اما شکس��ت 
4 بر صفر مقابل ویتن��ام بودکاش این فوتبال هر چه زودتر 
خصوصی ش��ود و کاش هر چه سریعتر به جایی برسد که 
مربیانی سازنده تر داشته باشد و پایین آوردن هزینه باشگاهها 

را مجاب به سازندگی کند نه مصرف گرایی!

آژیر قرمز برای کارخانه بازیکن سازی فوتبال ایران

 مربیان و مدیران هم مقصرند!

آگهی  فقدان سند مالکیت 
ورثه ربابه لسانی طی درخواست شماره 29257-92/07/14 با ارائه یک برگ ا ستشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت دفترچه ای سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 
باقیمانده 10686/9 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در صفحه 310 دفتر 109 ذیل 
ثبت 12618  بنام ربابه لسانی سند صادره و تسلیم شده که مقدار 1.50 دانگ مشاع 
طی سند قطعی 716-46/01/16 دفتر 21 قم به غیر انتقال یافته و ورثه اعلام داشته اند 
سند مالکیت صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند .لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120آئین نامه  قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ 
ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد . بدیهی است پس از 
انقضای مهلت مقرر نسبت به صدرو سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد .

جعفرکاظمی � رئیس  ثبت اسناد منطقه  یک قم 



5 علمی و سلامت

6 اشتباه خطرناک حین مصرف دارو
برخی از عادت های نامناسب در حین خوردن دارو باعث می شود که کارایی و 
تأثیر دارو از بین برود و همچنین عوارض جانبی آن بیشتر شود. با ما باشید تا با 

چند نمونه از این عادت های نامناسب آشنا شده و آن ها را انجام ندهید.
اگر خواسته یا ناخواسته، هنگام مصرف دارو عادت دارید که قرصتان را له کنید یا اینکه 
آن را با یک لیوان نوشابه میل کنید بدانید سخت در اشتباهید. برخی از عادت های نامناسب 
در حین خوردن دارو باعث می شود که کارایی و تأثیر دارو از بین برود و همچنین عوارض 
جانبی آن بیشتر شود. با ما باشید تا با چند نمونه از این عادت های نامناسب آشنا شده و 

آن ها را انجام ندهید.
قبل از خوردن قرص آن را می کوبید

بسته به نوع قرص تأثیر کوبیدن و له کردن آن فرق می کند. له کردن برخی از قرص ها 
روی خاصیت و اثرگذاری آن ها تأثیر منفی می گذارد. پوشش یک دارو متناسب با نوع هضم 
آن انتخاب می شود و روی تأثیرگذاری آن اثر دارد. له کردن آن می تواند به بروز عوارض 
جانبی از یک معده درد ساده تا زخم معده و بی اثری قرص شود. اگر در بلع دارو مشکل 
دارید می توانید آن را به قسمت های کوچک تر تقسیم کنید. برای بچه های زیر 6 ماه به جای 

قرص شربت های جایگزین وجود دارد.
قرص را بعد از غذا می خورید

اگر پزشک معالجتان دارویی تجویز کرده است که باید بین غذا مصرف کنید بی دلیل 
نیست. این کار برای کاهش خطر عوارض جانبی دارو است. زمانی که دارویی مصرف 
می کنید امکان دارد که به مخاط معده بچسبد و باعث بروز مشکلاتی شود. برای مقابله با 
بروز چنین مشکلاتی لازم است که دستور مصرف دارو را رعایت و آن را در بین غذا مصرف 
کنید. البته لازم است که برخی از داروها مانند داروهای ضد اسید، بعد از غذا مصرف شود تا 
از بالا آمدن اسید معده جلوگیری شود. در نتیجه لازم است که طریقه ی مصرف دارو را به 

دقت سوال و طبق آن مصرف کنید.
قبل از خوردن کپسول دل و روده ی آن را بیرون می ریزید

باز کردن کپسول و حل کردن پودر آن در آب به هیچ عنوان توصیه نمی شود. شکل 
ژلاتینی کپسول ها نقش مهمی در شیوه ی آزاد شدن محتویات آن در بدن دارد. بدون 
کپسول، پودر داخل آن بی واسطه وارد معده می شود و این خطر وجود دارد که با ترشحات 

معده در آمیخته و فاسد شود. در نتیجه امکان دارد اثر دارو کاهش پیدا کند. 
دارویتان را با آب های گازدار یا نوشابه می خورید

بدانید که نباید دارو را با هر مایع و نوشیدنی مصرف کنید. بهترین نوشیدنی برای مصرف 
دارو آب است. به خاطر این که یک مایع خنثی است. توجه داشته باشید که نوشابه ها جزو 
نوشیدنی های گازدار هستند. حل شدن دارو در این نوشیدنی ها باعث افزایش حالت اسیدی 
آن می شود. توجه داشته باشید که نوشابه ها حاوی میزان زیادی قند نیز هستند که برای 

افراد دیابتی توصیه نمی شود.
باید بدانید که مصرف آب های گازدار برای افرادی که از فشارخون بالا رنج می برند توصیه 
نمی شود. داروها حاوی نمک هستند و مصرف آن ها با آب گازدار احتمال افزایش آن را 

بیشتر و بیشتر می کند.
علاوه بر این باید بدانید که الکل بیش ترین آسیب را به بدن و اثرگذاری دارو میزند. چون 

متابولیسم دارو را تغییر داده و اثر آن را به طور چشمگیری افزایش و یا کاهش می دهد.
دارویتان را هر وقتی که دلتان می خواهد مصرف می کنید

به عقیده ی محققان انگلیسی، ساعتی که قرصی مصرف می کنیم روی میزان آن در 
خون تأثیر می گذارد. برای تجزیه تحلیل غلظت مولکول های موجود در خون، سوخت 
و ساز گروهی از شرکت کننده ها را بعد از یک شب خواب نرمال و همچنین بعد از یک 
شب زنده داری مورد بررسی قرار دادند. محققان متوجه شدند که 27 ترکیب شیمیایی در 
خون شرکت کننده هایی که نخوابیده بودند غلظت بیشتری داشت. به عقیده ی محققان 

ساعت بیولوژیکی زمانی که دارو مصرف می شود اهمیت دارد.
قبل از پایان درمان، مصرف آن را قطع می کنید

سرماخوردگی، آنژین، سینوزیت یا غیره. گاهی پیش می آید در حین بیماری احساس 
بهبودی می کنید و قبل از اینکه مقدار داروهای تجویزی تمام شود آن ها را کنار می گذارید. 
توجه داشته باشید که نمی شود این کار را در خصوص تمام داروها انجام داد. در مورد برخی 
از داروهای مانند داروهای تسکین دهنده ی سردرد، تب بر یا ضدالتهاب ها می توانید با دیدن 
تسکین علائم بیماری و بهبودی، مصرف آن ها را قطع کنید؛ اما هیچ وقت سعی نکنید که 
مصرف آنتی بیوتیک ها را نصفه رها کنید. این داروها جزو داروهایی هستند که حتماً باید 
تا آخر مصرف شوند. چون ضدعفونی کننده هستند و هدف از مصرف آن ها از بین بردن 
باکتری هاست. زمانی که در مصرف آن ها وقفه ایجاد می کنید و سپس مصرف آن ها را از سر 

می گیرید تأثیر آن ها را از بین برده اید و بدنتان نسبت به اثر آن ها مقاوم می شود.

نیــم تــای علمی   فنــاوری

دانشمندان علوم رایانه دانشگاه لینکلن با همکاری محققان دانشگاه چینهوای 
چین نوعی میکروربات خودکار ارزان قیمت ارائه داده اند که تعداد زیادی از آنها 

رفتار زنبورهای عسل را تقلید می کنند.
قطر ربات Colias که با همکاری »فرشاد آروین« ساخته شده، فقط چهار سانتی متر 
است و با سرعت 35 سانتی متر در ثانیه حرکت می کند. فناوری ابداعی با استفاده از شش 
حسگر مادون قرمز و در طیف 0.5 سانتی متر تا دو متر با همسایه های مجاورش ارتباط 

برقرار می کند.
این ربات نامش را از گونه ای پروانه گرفته و با الهام از طبیعت ساخته شده است. 
دانشمندان با استفاده از نوعی الگوریتم موسوم به BEECLUST تعداد زیادی از ربات های 

Colias را در سناریویی موسوم به »تجمع زنبور عسل« آرایش کردند.
پروژه های دیگری نیز در زمینه ساخت چنین ربات هایی وجود دارند اما تمامی ربات های 
تولیدشده توسط آن ها دارای نقطه ضعف هایی در سرعت، تحرک، طیف ارتباطی یا بالابودن 
هزینه تولید بودند. ساخت هر یک از آن ها صدها دلار هزینه در پی داشته در حالی که تولید 

هر یک از ربات های Colias چهل و یک دلار هزینه برده است.

ساخت کوچک ترین الماس جهان
دانشمندان دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا برای نخستین بار به چگونگی تولید 
نانونخ های الماسی فوق نازک پی برده اند که نویددهنده ویژگی های فوق العاده ای 
شامل استحکام و سختی بیشتر در مقایسه با مستحکم ترین نانولوله ها و پلیمرهای 

امروزی است.
هسته این نانونخ ها، نوعی نخ باریک و طولانی متشکل از اتم های کربن است که درست 
مانند واحد بنیادین ساختار یک الماس آرایش شده  است. این ساختار، حلقه های سیکلوهگزان 
زیگزاگی متشکل از شش اتم کربن است که به همدیگر متصل اند و در آن هر کربن در شکل 
مثلثی-هرمی محکم یک چهارضلعی توسط دیگر اتم های کربن محاصره شده است. چون این 
نخ ذاتا الماس است، انتظار می رود فوق العاده محکم، سخت و کارآمد باشد. دانشمندان ساختار 

نانونخ های الماسی شان را با چند روش موجود در دانشگاه های مختلف تایید کردند.

تولید آب از مه با »منقار« مصنوعی
از منقار پرنده، دستگاهی جدید و کارآمد برای  الهام  با  محققان آمریکایی 

جمع آوری آب از مه تولید کرده اند.
بیابان ها و مناطق نیمه خشک حدود نیمی از توده زمین را در برگرفته اند؛ برای حل مشکل 
کم آبی مناطق خشکی مانند عربستان سعودی یا غرب آمریکا که امکان استخراج آب از 
منابع زیرزمینی وجود ندارد، ایده استخراج آب از هوا )مه( مطرح شده است. روش هایی برای 
استخراج آب از مه با اقتباس از سوسک بیابانی و کاکتوس ابداع شدند، اما این روش ها نیازمند 
فرآیندهای پیچیده و پرهزینه هستند یا مقادیر بسیار کم آبی جمع آوری می شود. محققان 
دانشگاه تگزاس در آرلینگتون با الهام از منقار آب چر )shorebird( که پرنده ای با نوک دراز 
و نازک است، روش کاملا متفاوتی برای استخراج آب از مه ابداع کردند؛ پرنده با باز و بسته 
کردن منقار، آب حاوی مواد غذایی را وارد گلوی خود می کند. با الگوبرداری از این پدیده، 
منقار مصنوعی جمع کننده مه از صفحات شیشه ای طراحی شد؛ زمانیکه منقار باز می شود، 
صفحات یک سطح بزرگ برای جذب دانه های متراکم مه ایجاد می کنند و زمانیکه صفحات 
بسته و مجددا باز می شود، قطرات درون آن بسمت لوله جمع کننده آب می لغزند.یک نمونه 
اولیه 25 در 10 سانتی متری قادر به بلعیدن یک قاشق آب در مدت 36 دقیقه است و در 
مدت دو ساعت، این سیستم 400 تا 900 برابر آب بیشتری در مقایسه با سیستم های موجود 

استخراج و جمع آوری می کند.

ضایعات شهری را به این دستگاه بدهید
 تا جایزه بگیرید

دستگاهی برای ضایعات شهری در 
استرالیا نصب شده است که کاربران 
جایزه  آن،  در  بطری  انداختن  با 

می گیرند.
 در هر دقیقه در استرالیا بیش از 15000 
بطری و قوطی در کوچه و خیابان پرتاب 
می شود؛ یک سوم زباله های هر ساله کشور 
استرالیا شیشه های شکسته است که به 
حدود 40 هزار نفر آسیب وارد می کند و 

5000 نفر آنها به درمان نیاز دارند.
به همین منظور در سیدنی - استرالیا 
افراد  که  است  شده  نصب  دستگاه  دو 
یا  بطری های شیشه ای  و  باید شیشه ها 
پلاستیکی را در آنها بیندازند؛ هرکدام از 
این دستگاه ها گنجایش 2000 بطری دارد.

با انداختن بطری به داخل این دستگاه ها، 
سینما،  بلیط  مانند  جایزه هایی  کاربران 

اتوبوس، و مواد غذایی دریافت می کنند.

شارژ تلفن همراه با عرق بدن
دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا یک برچسب ارائه داده اند که با عرق بدن می تواند 

تلفن همراه را به طور کامل شارژ کند.
 یک تیم تحقیقاتی دانشگاه کالیفرنیا برچسبی طراحی کرده اند که با چسباندن آن به بدن 

وزرشکاران می تواند باتری گوشی همراه را به صورت کامل شارژ کند.
یکی از اعضای این تیم تحقیقاتی گفت: این برچسب به صورت موقت بر بدن چسبانده 
شده و قادر به تولید برق از عرق بدن انسان است که با میزان برق تولید شده می توان گوشی 

همراه را شارژ کرد.
است؛  ساده  بسیار  کار  این  انجام  افزود:  دستگاه  این  عملکرد  نحوه  توضیح  در  وی 

میکرو سنسورهای دستگاه قادر به دریافت الکترون های موجود در لاکتات هستند.
لاکتات یک ماده شیمیایی در عرق بدن است و با فعالیت بیشتر کاربر، میزان آن در خون 

بالا می رود؛ به این ترتیب به اندازه کافی 
برق تولید شده و گوشی شارژ می شود و 
برق اضافی نیز در یک باتری کوچک که 
است، ذخیره  برچسب جاسازی شده  در 

می شود.
به گفته این تیم تحقیقاتی، عملکرد این 
سیستم هیچ نیازی به ابزارهای جانبی ندارد 
و در بهترین حالت، این دستگاه قادر به تولید 
برق 70 میکرو وات در هر سانتی متر پوست 

است.
این برچسب 10 تا 12 ساعت استفاده می شود و محققان امیدوارند در آینده بتوان 

دستگاه های دیگری را نیز با این روش شارژ کرد.  

شلواری برای راه رفتن معلولان
محققان دانشگاه هاروارد، پوششی برای افراد معلول طراحی کرده اند که فرد معلول 

با پوشیدن آن می تواند به مدت طولانی راه برود.
 محققان موسسه ویس در دانشگاه هاروارد سال هاست که در حال توسعه یک پوشش محافظ 

خارجی برای افراد معلول بوده اند.
این پوشش برخلاف پوسته های فلزی، قدرت بدنی را افزایش می دهد و سفت و سختی 
آن کمتر است زیرا این اختراع از یک پارچه خاص ایجاد شده است و مجهز به ورقه هایی است 
که مناطق خاصی از پاها را محصور می کند؛ در واقع این اختراع نوعی شلوار است که برای 

شبیه سازی عضلات مصنوعی به راه رفتن صاحب آن کمک می کند.
طراحی این پوشش به صورت ارگونومی است؛ چند باتری و موتورهای الکتریکی در کمر کاربر 

قرار می گیرد که در حرکت فرد معلول اثر می گذارد.
این پوشش هوشمند قادر به تشخیص و ارزیابی موقعیت کاربر است و می تواند ماهیچه های 

مصنوعی را در زمان مناسب به 
از  حرکت درآورد؛ هدف اصلی 
ساخت این اسکلت انعطاف پذیر، 
بهبود استقامت کاربر و کاهش 
خطر در هنگام راه رفتن است 
مسافت های  است  قادر  فرد  و 
بار  که  حالی  در  را  طولانی 
دارد،  دوش  بر  هم  سنگینی 
بپیماید. این پوشش با بدن فرد 
و  دارد  سازگاری  کاملاً  معلول 
ورزشی  گونه  هر  می تواند  فرد 
به مدت طولانی  و  انجام دهد 

راه پیمایی کند.

آیا ژله استخوان ساز است؟

اگر می خواهید بچه ها تغذیه سالمی داشته باشند، انواع مغزها، میوه و سبزی ها 
را در برنامه غذایی شان بگنجانید.

این روزها کودکان در محیط بسیار آلوده  ای زندگی می کنند و در معرض تماس با 
فلزات سنگینی چون سرب، جیوه و کادیوم هستند که به مرور زمان در بدن آنها جمع 
می شود. این تجمع می تواند باعث بروز مشکلاتی مانند ناتوانی در یادگیری، بیش  فعالی و 
افسردگی در آنها شود، بنابراین در برهه  ای از زمان که رشد کودک سریع تر می شود، باید 
به مساله تنوع و تعادل در برنامه غذایی آنها توجه بیشتری داشت و مراقب بود خوراکی های 

کم ارزش نخورند.
ژله یکی از همین خوراکی های کم ارزش است ولی بیشتر والدین با این تصور اشتباه 
که در استحکام استخوان ها تاثیر دارد، آن را به عنوان دسر در برنامه غذایی فرزندان خود 
می  گنجانند درحالی که می توان به جای آن منابع غذایی بسیار غنی از کلسیم مانند شیر، 
ماست، کنجد، بادام و انواع کلم  ها را که تامین  کننده کلسیم مورد نیاز بدن هستند، در 

برنامه غذایی آنها قرار داد.
در حال حاضر، ژله  های آماده موجود در بازار که با رنگ ها و طعم  های مختلف عرضه 
می  شوند، از نظر تغذیه  ای مناسب کودکان نیستند زیرا در بروز حساسیت در آنها نقش 
دارند و ممکن است در برخی از بچه ها که زمینه آلرژی دارند، باعث بروز حساسیت به 

صورت خس خس سینه یا کهیر شوند.
اگر می خواهید بچه ها تغذیه سالمی داشته باشند، انواع مغزها، میوه و سبزی ها را در 
برنامه غذایی شان بگنجانید و با استفاده از مخلوط آبمیوه  های طبیعی با ژلاتین  های 
استاندارد، ژله خانگی تهیه کنید. می  توانید علاوه بر آبمیوه  های طبیعی، انواع میوه  ها یا 

بستنی را نیز به ژله اضافه کنید.
هرچند بهتر است به جای اینکه ذائقه کودک را به چنین خوراکی هایی عادت دهید، 
ترکیبی از انواع مغزها یا مخلوطی از سالاد میوه )ترکیب میوه  ها همراه با کنجد، بادام یا 
گردو( را در برنامه غذایی او بگنجانید و به عنوان میان  وعده  ای سالم در اختیارش قرار 
دهید تا قسمتی از نیازهایش به انواع ریزمغذی  ها تامین شود زیرا توان مقاومتی کودکان 
امروزی در مقابل عوامل بیماری زا و آلودگی های احتمالی به دلیل بدغذایی، کم  خوابی و 
رعایت نکردن تناسب در مصرف موادغذایی، بسیار ضعیف است و معمولا بعد از سن 3 
سالگی، مصرف تنقلات و کم  تحرکی در کودکان باعث چاق  تر شدن آنها می شود بنابراین 
زمانی که می  توان کودک را به خوردن انواع مغزها تشویق کرد، لزومی ندارد خوراکی هایی 

مانند ژله را در برنامه غذایی آنها گنجاند.

گوش های تیز می خواهید؟ ماهی بخورید

اگر می خواهید کاهش شنوایی به لیست مشکلاتی که در آینده بروز می کند 
اضافه نشود ماهی میل کنید. امگا3 های ماهی خطر ناشنوایی و کم شنوایی را 

کاهش می دهد.
ماهی

حتماً می دانید که مصرف ماهی باعث پیشگیری از ابتلا به آلزایمر شده و الویت دادن آن 
به مصرف گوشت قرمز باعث کاهش خطر ابتلا به برخی از سرطان ها می شود.

 American Journal of clinical nutrition نتایج پژوهش جدیدی که در
به چاپ رسیده است نشان می دهد مصرف ماهی باعث افزایش قدرت شنوایی می شود.

محققان دانشکده ی پزشکی هاروارد به این نتیجه رسیده اند که بین مصرف دو تا چند 
وعده ماهی در هفته و کاهش خطر ناشنوایی ارتباط وجود دارد.

 Nurse's این محققان روی پرونده های پزشکی بیش از 65000 زنی که در پژوهش
Health Study شرکت کرده بودند بررسی هایی انجام دادند.

در طول 20 سال این خانم ها به سوالات مختلفی در خصوص شنوایی و رژیم غذایی شان 
پاسخ دادند. محققان متوجه شدند خانم هایی که هر هفته ماهی هایی مانند ماهی آزاد و تن 

ماهی خورده اند کمتر از ناشنوایی مربوط به سالمندی رنج می برند.
به عقیده ی این محققان مصرف مواد غذایی حاوی امگا3 ها مانند ماهی های چرب 
می تواند باعث جریان خون بهتر در گوش ها شود. جریان خون در گوش داخلی باید به 

گونه ای باشد که نیازهای سلول های گوش را برآورده کند.
البته باید گفت که این پژوهش بین خانم ها انجام شده است و محققان به درستی 
نمی دانند که آیا مصرف ماهی همین تأثیر را روی مردان دارد یا خیر. با این حال متخصصان 
حوزه ی تغذیه همیشه توصیه می کنند که برای سلامتی بدن از قلب گرفته تا مغز و این بار 

گوش ها مواد غذایی سرشار از امگا3 ها به خصوص ماهی های چرب مصرف شود.

 کودکان میوه را با پوست بخورند 
یا پوست کنده؟

این سوال برای بسیاری از مادران مطرح می شود که آیا باید میوه و سبزیجات 
را برای استفاده در غذای کودکان پوست بکنند؟ ما در اینجا به سوال شما پاسخ 

می دهیم.
دلایل بسیاری برای پوست کندن وجود دارد:

هضم غذای کودک را آسان تر می کند.
شاید کودکتان طعم پوست را دوست نداشته باشد.

از گیر کردن پوست در گلو و احتمال خفگی جلوگیری می کند.
از ورود آفت باقی مانده بر پوست جلوگیری می کند.

آیا کودک می تواند پوست را هضم کند؟
این بستگی به بدن کودکان دارد. در بعضی موارد مصرف پوست می تواند موجب ناراحتی 
معده یا در کودکان حساس منجر به آلرژی شود. اگرچه بعضی از کودکان میوه و سبزیجات 

را بدون هیچ مشکلی می خورند.
 توصیه ما به شما این است که عکس العمل کودکتان را به مصرف غذاهایی که هم با 
پوست میوه  و هم بدون آن  درست شده اند، مشاهده کنید. اگر می خواهید برای بار اول 

غذایی را به کودکتان دهید، قبل از پختن آن را پوست بکنید.
 زمانی که اطمینان حاصل کردید کودکتان با پوست میوه ها مشکلی ندارد، می توانید 

آن را با پوست بپزید. 
اگر می خواهید غذاهای جامد را قبل از 6 ماهگی به کودکتان بدهید، بهتر است تمام 

میوه و سبزیجات را قبل از پختن پوست بکنید.
 آیا پوست کندن میوه و سبزیجات ارزش غذایی آنها را از بین نمی برد؟

تا حدودی، بله. ویتامین، مواد مغذی و فیبر در پوست میوه و سبزیجات متمرکز شده اند. 
بنابراین چه باید کرد؟

کارشناسان اعلام می  کنند که می توانید به جای پوست کندن، آنها را بشویید.
اگر تصمیم به این کار گرفتید، آنها را با آب گرم کاملا بشویید )آب گرم بهتر از آب سرد 
سموم را از بین می برد.( مواد شوینده میوه ها و سبزیجاتی وجود دارد که می توانید از آنها 

استفاده کنید اما از مصرف مدام صابون بپرهیزید زیرا برای کودکان مضر است.

دوچرخه سواران هم به جعبه سیاه مجهز شدند
محققان دانشگاه ایالتی اورگان با همکاری محققان شرکت اینتل، کلاه ایمنی 
دوچرخه سواران را به جعبه سیاهی مبدل کرده اند که تمامی اطلاعات زمان تصادف 

را در خود ضبط می کند.
 در زمان بروز حادثه برای دوچرخه سواران بویژه هنگام شب، اطلاعات دقیقی از نحوه تصادف 
و صدمات احتمالی وجود ندارد. محققان برای کمک به دوچرخه سواران، کلاه ایمنی هوشمندی 
طراحی کرده اند که مانند جعبه سیاه، داده های تصادف را در خود ذخیره می کند. این کلاه ایمنی 
مجهز به حسگرهای مختلف و شتاب سنج است که می تواند بهم خوردن تعادل دوچرخه سوار در 
زمان وقوع تصادف و برخورد با زمین را تشخیص دهد. با تشخیص وقوع تصادف، وضعیت سلامت 
دوچرخه سوار توسط سیستم بررسی می شود؛ در صورت ناتوانی فرد در پاسخ دادن، بلافاصله با 
مرکز اورژانس تماس برقرار می شود؛ همچنین فرد می تواند بدون نیاز به استفاده از دست ها، با 

شماره های مشخص شده تماس برقرار کند.
امکانات تعبیه شده در این کلاه ایمنی شامل رادیو، بلوتوث، مغناطیس سنج،  ژیروسکوپ، دو 

شتاب سنج برای تشخیص برخورد 
ناگهانی، ابزار سخت افزاری برای 
برقراری تماس با مرکز اورژانس، 
لامپ  و  میکروفون  بلندگو، 

ال ای دی است.
کلاه با استفاده از برنامه آندروید 
هوشمند،  همراه  تلفن  روی  بر 
طی  مسافت  شامل  داده هایی 
شده، سرعت و جهت را ذخیره 

می کند.
سیاه  جعبه  ایمنی  کلاه 
)black box( در مرحله طراحی 
هنوز  و  داشته  قرار  اولیه  نمونه 

زمانی برای تولید تجاری این محصول در نظر گرفته نشده است. 

ساخت عمیق ترین استخر جهان
یک معمار ایتالیایی موفق به طراحی و ساخت عمیق ترین استخر جهان با عمق 

40 متر شده است.
 معماری مشهور به نام »امانوئل بوآرتو«، استخر Deep Joy 40-Y را طراحی کرده و 

سازه مزبور در »هتل ترمه میلپینی« ایتالیا واقع شده است.
عمیق ترین استخر جهان ماه ژوئن افتتاح شد و دارای ارتفاع شیرجه ای به اندازه یک 
ساختمان 12 طبقه یا 9 اتوبوس دو طبقه است که روی همدیگر قرار گرفته اند. شناگران 

می توانند از آب با دمای بین 32 تا 34 درجه سانتی گراد لذت ببرند.
اضلاع سطحی استخر 21 در 18 متر اعلام شده اما مانند یک حفره چاه مانند به نظر 

می رسد.
بازدیدکنندگان می توانند از تجهیزات شیرجه آزاد و غواصی استفاده کنند و همچنین 
غارهای زیرآبی برای غواصان مبتدی غار تدارک دیده شده است. یک تونل معلق زیرآبی نیز 

وجود دارد که کاملا شفاف است.
یک اسکله حمام آفتاب در سقف استخر موجود است که در آن شناگران می توانند پس 

از تجربه شیرجه عمیق استراحت کنند.
بوآرتی در حال پوشیدن استخر با چمن است تا در محیط پیرامونش درآمیزد. این 
سازه در تمامی سال باز است و فعالیت های انجام شده در آن شامل شیرجه آزاد، غواصی، 

فعالیت های ویژه برای زنان باردار و بسیاری تفریحات دیگر است.
پیش از این استخر Nemo 33 در شهر بروکسل بلژیک عمیق ترین استخر سرپوشیده 
جهان بود. همچنین بزرگ ترین استخر شنای جهان در سال 2006 در شیلی ساخته شد 
و گفته می شود مساحت آن 20 هکتار است. هزینه ساخت این سازه در آن زمان بیش از 

613 میلیون پوند اعلام شد.

با همکاری دانشمند ایرانی صورت گرفت؛
ساخت ربات های ارزان با رفتارهای دسته جمعی

میوه ها و سبزیجات تازه و خشک شده، آب میوه های 
طبیعی، آجیل ها و تخمه ها، ساندویچ های خانگی، شیر 
و ... از جمله میان وعده های مناسب برای دانش آموزان 

می باشند.
تهیه  دغدغه  می رسد  راه  از  که  جدید  تحصیلی  سال 
میان وعده در خانواده ها و مدارس بیشتر می شود. بسیاری از 
خانواده ها خیال خود را راحت می کنند و با دادن پول توجیبی 
دانش آموز  عهده خود  بر  را  میان وعده  تهیه  دانش آموز  به 
می گذارند. مسلماً دانش آموزان نمی توانند ساندویچ مفید، 
میوه، سبزی و یا آجیل با این پول تهیه کنند. نهایتاً اینکه 
اگر در رابطه با مصرف میان وعده های سالم توجیه شده باشند 
شیر خریداری می کنند؛ اما از سوپرمارکت نمی توان انتظار 
موادی با ارزش غذایی بسیار بالا داشت. علاوه بر این اکثر 
کودکان و نوجوانان در این سنین تمایل به مصرف هله هوله و 
میان وعده های با ارزش غذایی کم دارند. با توجه به اینکه سنین 
کودکی و نوجوانی از مهم ترین دوران رشد و بلوغ افراد می باشد، 
از این رو توجه به برنامه غذایی در این دوران از اهمیت بسزایی 
برخوردار است. خانواده های گرامی برای داشتن فرزندانی سالم 
و توانا باید برای تهیه میان وعده سالم فرزند خود کمی وقت 
صرف کنند. اگر دوست دارید با چند میان وعده سالم و مفید 

آشنا شوید در این مقاله با ما همراه باشید.
میوه ها و سبزیجات تازه

خوردن میوه ها و سبزیجات در زمان زنگ تفریح برای 
اکثر  زیرا  باشد  مشکل  کمی  است  ممکن  دانش آموزان 
دوستانشان ممکن است این قبیل مواد غذایی را مصرف نکنند 
و حتی وی را مسخره کنند؛ اما اکثر افراد در دلشان چنین 
فردی را تحسین می کنند و به وی غبطه خواهند خورد و همه 
او را به عنوان شخصی که برای سلامتی خود ارزش قائل است 

خواهند شناخت.
بوفه مدارس هم بهتر است به جای فروش مواد غذایی کم 
اهمیت و بی ارزشی چون چیپس، پفک، اسنک، شکلات، 
کیک و ...؛ میوه خریداری نمایند و دانه ای به دانش آموزان 
بفروشند. موز یکی از میوه هایی است که دردسر کمی دارد نیاز 
به شستشو ندارد و به راحتی هم مصرف می شود. سیب هم 
گزینه مناسبی است. نارنگی مخصوص فصل پاییز و سرشار از 
ویتامین C است که نشاط و سرزندگی را برای دانش آموزان 

به همراه دارد و از ابتلا به سرماخوردگی پیش گیری می کند.
مادران دانش آموزان می توانند میوه ها را شب قبل شسته، 
پوست بگیرند و خرد کنند و در ظروف پلاستیکی بگذارند و به 
همراه یک قاشق یا چنگال به فرزندان بدهند تا به مدرسه ببرد. 
مجموعه ای شامل انواع مرکبات که متشکل از لیموشیرین، 
نارنگی و پرتقال است بسیار جذاب و زیبا به نظر می رسد. 

همچنین انار دانه شده مخصوص فصل پاییز و بسیار هوس انگیز 
برای کودکان و نوجوانان می باشد. سیب و گلابی و به خردشده 
هم پیشنهاد خوبی است. سبزیجاتی مانند گوجه فرنگی، خیار، 
هویج، مغز کاهو، کلم بروکلی و کلم بروکسل هم به صورت 
خردشده از جمله پیشنهادهای بسیار عالی برای کودکان و 

نوجوانان مبتلا به اضافه وزن و چاقی می باشد.
میوه های خشک شده و برگه ها

در بسیاری از آجیل فروشی ها اکنون انواع میوه ها به صورت 
خشک شده وجود دارد. علاوه بر این خود شما هم می توانید 
به سادگی بسیاری از میوه هایی را که در اختیار دارید خشک 
کنید سیب، گلابی، آلو، زردآلو، هلو، گیلاس، آلبالو و ... از جمله 
میوه هایی هستند که به راحتی خشک می شوند و در حالت 
خشک شده طعم و مزه جالبی را در دهان ایجاد می کند که 
با حالت تازه آن متفاوت است و برای بسیاری از کودکان و 
نوجوانان جذاب می باشد. برگه های هلو، زردآلو، انجیر خشک، 
توت خشک، کشمش و ... هم علاوه بر اینکه سرشار از مواد 
مغذی مانند روی، مس، آهن، منیزیم و ویتامین E می باشند؛ 
از ابتلا به یبوست جلوگیری می کند. برخی دانش آموزان به 
دلیل نشستن های طولانی در مدرسه و عدم فعالیت بدنی از 
یبوست رنج می برند. این میوه های خشک شده به همراه مقادیر 

فراوانی آب از یبوست جلوگیری می کنند.
آب میوه های طبیعی

آب پرتقال طبیعی یکی از بهترین و مناسب ترین آب میوه ها 
در فصل پاییز می باشد که از ابتلا به سرماخوردگی جلوگیری 
می کند و احساس نشاط خوبی را به دانش آموزان می بخشد. 
آب پرتقال را صبح قبل از رفتن دانش آموز به مدرسه تهیه 
کنید، در یک بطری کوچک بریزید و از وی بخواهید که آن را 
در یخچال بوفه مدرسه بگذارد و زنگ تفریح اول مصرف کند. 
علاوه بر آب پرتقال؛ آب هویج، آب انار، آب سیب، آب مخلوط 
مرکبات مانند آب پرتقال و نارنگی و گریپ فروت هم بسیار 
مناسب می باشند. شربت آب لیمو تازه، عسل، زعفران و هل نیز 

بی نظیر است و غوغا می کند.
ساندویچ های متنوع

در اینجا ما شما را با ساندویچ هایی آشنا می کنیم که تهیه 
آن راحت است و زمان زیادی نمی برد. درعین حال مواد مغذی 

لازم برای رشد و افزایش هوش دانش آموزان را دارا می باشد.
1. ساندویچ پنیر و سبزیجات: مخلوط نان و پنیر با سبزیجات 
از نظر پروتئین کامل می باشد و تمام نیاز پروتئین دانش آموزان 
را برآورده می سازد. نان، پنیر و سبزی خوردن؛ نان، پنیر و 
گوجه فرنگی؛ نان، پنیر و خیار پیشنهادهای مناسبی می باشند.

2. نان، پنیر و گردو: این ساندویچ سرشار از منیزیم، فسفر و 
مس است و برای تقویت هوش دانش آموزان مناسب می باشد.

3. نان و تخم مرغ و کره: ساندویچی سرشار از پروتئین و 
کالری می باشد که رشد دانش آموزان بالأخص در سنین رشد 

و دوران نوجوانی را تامین می کند.
4. نان و سیب زمینی و پنیر پیتزا: می توانید به این ساندویچ 
مقداری جعفری اضافه کنید و طعمی جدید و بی نظیر را برای 

فرزندتان ایجاد کنید.
علاوه بر مواد بالا شما می توانید ساندویچ هایی را تهیه کنید 
که کالری بالاتری داشته باشند. البته این ساندویچ ها برای 
دانش آموزانی که دارای اضافه وزن و چاقی می باشند مناسب 
نمی باشد و در عوض برای دانش آموزانی که از نظر جثه و قوای 
بدنی کمی لاغرتر می باشند مناسب است و به آن ها کمک 
می کند تا وزنشان را افزایش دهند. این ساندویچ ها عبارت اند 
از: نان، کره و عسل یا مربا؛ نان، خامه و کاکائو؛ نان و کره پسته 

یا کره بادام زمینی.
آجیل ها و تخمه ها

یک مشت آجیل سرشار از پتاسیم، منیزیم، مس، آهن، روی 
و ... است. البته توجه داشته باشید که از آجیل ها و تخمه های 
بسته بندی کمتر استفاده کنید زیرا طعم های افزودنی و نمک 
اضافه شده به آن ها مناسب نیست و کودکان و نوجوانان باید 
عادت کنند که مواد غذایی با نمک کمتر مصرف کنند. پسته، 
بادام، بادام زمینی، بادام هندی، فندق، گردو، تخمه کدو، تخمه 
ژاپنی، تخمه هندوانه، تخمه خربزه، تخمه آفتابگردان، سویا 
خشک، نخودچی و ... در صورتی که خام و غیر بوداده باشند 
بسیار عالی می باشند و علاوه بر تامین ریزمغذی ها خطری 

برای سلامتی نیز ندارند.
میان وعده هایی بر پایه لبنیات

مصرف لبنیات در دانش آموزان بسیار ضروری می باشد؛ زیرا 
لبنیات بالأخص به صورت کم چرب علاوه بر اینکه از چاقی 
جلوگیری می کند، کلسیم مورد نیاز بدن را تامین می کند 
و از ابتلا به پوکی استخوان در سنین میانسالی پیش گیری 
می نماید. شیر به همراه کیکی کوچک، خرما، موز و ... پیشنهاد 
مناسبی است. البته ماست هم برای افرادی که عدم تحمل 

لاکتوز دارند، می تواند میان وعده ای جذاب و مناسب باشد.
هله هوله هایی مناسب

برخی از مواد غذایی که در گروه هله هوله قرار می گیرد، به 
اندازه موارد ذکرشده در بالا مناسب و پر خاصیت نیستند ولی 
مانند میان وعده های مضر هم نیستند که خطرناک باشند. 
از این گروه می توانید به صورت متعادل مصرف کنید. البته 
مصرف این گزینه ها برای هر روز توصیه نمی شود هفته ای 2-1 
مرتبه از این گروه می توانید مصرف کنید. این موارد عبارت اند 

از: پاپ کورن، ژله خانگی، بستنی، کاکائو و ...
میان وعده های مضر

اکثر میان وعده هایی که به راحتی در دسترس تمام افراد 
جامعه وجود دارند، از ارزش غذایی بسیار کمی برخوردار 
هستند؛ و مصرف مداوم آن ها مشکلاتی را به همراه می آورد. 
این گروه که در تمام سوپرمارکت ها به وفور یافت می شوند)در 
اکثر بوفه های مدارس نیز وجود دارند، به راحتی می توان 
خریداری و مصرف نمود و افراد را از گرسنگی مفرط نجات 
می دهد( عبارت اند از مواد غذایی که در زبان عامیانه هله هوله 
نام دارد؛ و همین نام گذاری نشان دهنده ارزش غذایی بسیار 
پایین آن است. این مواد عبارت اند از چیپس، پفک، اسنک، 
شکلات، ویفر، بیسکویت، کیک، اسمارتیز، پاستیل؛ نوشابه، 
آب میوه های صنعتی، سوسیس، کالباس و ... که سرشار از 
رنگ ها افزودنی، مواد نگه دارنده و در برخی موارد سدیم 
گلوتامات می باشد؛ که مصرف مداوم آن ها خطرات جدی 
برای سلامتی دارند و دانش آموزان را از رشد صحیح جسمی 
و ذهنی بازمی دارد؛ بنابراین برای داشتن دانش آموزانی فعال، 
پویا، باهوش بااستعداد و توانا بهتر است فروش این مواد 
غذایی از بوفه های مدارس را متوقف کنیم؛ و خانواده ها را 
به مصرف میان وعده های سالم  فرزندانشان  ترغیب  برای 

آموزش دهیم.

پیشنهاد چند میان وعده
 به مناسبت بازگشایی مدارس
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اجتماعی6

گفت و گوی اختصاصی ایمان با پدر کتاب ایران:

آموزش و پرورش باید به
 »پرورش و آموزش« تغییر کند

پـدرِ کتاب  ایران و کارآفرین ملي ایران معتقد است که نام آموزش  وپرورش 
باید به پرورش و آموزش تغییر کند، چرا که ابتدا باید پرورش یافت و سپس 
آموزش دید. ادامه گفت و گوی خبرنگار ما با ابوالفضل جوکار قهرودی را بخوانید:
بعد از تأسیس اندیشمندان، همچنان تدریس می کردید یا صرفاً مدیریت 

آموزشگاه ها را عهده دار بودید؟
 خیر. من شخصاً تا سال 1385 تدریس هم می کردم. در همان سال های 74 و 75 
هم که آموزشگاه داشتم علاوه بر مدیریت آموزشگاه، در آموزشگاه ها و مدارس مناطق 
14، 1، 2 و 3 تهران، شیمی کنکور را درس می دادم و گاهاً تحت عنوان دبیر پروازی برای 
کلاس های نکته، تست و جمع بندی به شهرهای یزد و اصفهان دعوت می شدم و در طول 
یکسال به بیش از هزار نفر شیمی درس می دادم. همواره مفاهیم شیمی را به زبان ساده، 
با طنز و شعر آمیخته می کردم تا یادگیری آن برای دانش آموزان راحت تر باشد. چون اکثر 
دانش آموزان رابطه ی خوبی با درس شیمی نداشتند و از این درس فراری بودند. ولی 
تعداد زیادی از همین دانش آموزان، بعد از مدتی که شیمی برای شان جذاب می شد، موقع 
انتخاب رشته ی دانشگاهی به دنبال رشته های شیمی محور مانند پلیمر، نفت، پتروشیمی 

و... بودند. 
 درآمد شما از تدریس در مدارس چقدر بود؟ در ازای یک جلسه تدریس به 

شما چقدر پرداخت می کردند؟
 در سال های مختلف متفاوت بود. ولی هیچ وقت پول تدریس برایم مهم نبود و به یاد 
ندارم هنگام قرارداد با مدیران مدارس و مؤسسات آموزشی در خصوص حق التدریسم از 
جانب من پیشنهادی مطرح شده باشد و اساساً با اکثر آنها بدون قرارداد کار می کردم. این 
مدیران بعد از مدتی بالاترین پرداختی خود را به من اختصاص می دادند. به طور کلی با 
شرط و شروط در کار مخالفم و معتقدم اگر فردی به کار خود ایمان داشته باشد و به 
درستی وظایف خود را انجام دهد، نتیجه آن دیده می شود و نیاز به سر و صدا و شرط و 
شروط ندارد. یعنی به گونه ای می شود که آن مدیر برای حفظ اعتبار مدرسه یا مؤسسه 

خود به شما نیاز خواهد داشت.
برخورد شما با دانش آموزان چگونه بود، شما یک دبیر سختگیر بودید یا خیر؟

 نه، کاملاً برعکس. رابطه ام با دانش آموزان کاملاً صمیمی و شاد بود. همواره آنها را به اسم 
کوچک شان صدا می کردم و به یاد ندارم با دانش آموزی برخورد بدی کرده باشم. من حتی 
زنگ های تفریح، کمتر در دفتر مدرسه بودم و بیشتر اوقات، زنگ های تفریح با دانش آموزان 
یا والدین آنها بودم و سعی می کردم حتی الامکان در اردوهای دانش آموزیشرکت کنم تا 
روحیات دانش آموزانم را بشناسم. خیلی از این دانش آموزان، مشکلات شخصی و خانوادگی  

خود را با من مطرح می کردند و می خواستند که با خانواده های شان در میان بگذارم. 
 به نظر شما آیا معلّمان در جایگاه واقعی خود از نظر منزلت و رفاه اجتماعی 
قرار دارند؟ و یک معلم به چه میزان می تواند در تربیت نیروی انسانی کارآمد 

مفید باشد؟
معلمی، شغل شریفی است و اگر معلم به کارش علاقه مند باشد و به اجبار وارد این 
حوزه نشده باشد، می تواند در سرنوشت دانش آموزان تأثیر زیادی بگذارد. اما مسائل 
مالی هم خیلی مهم هستند. متأسفانه دولت ها و وزرای آموزش وپرورش در طول این 
20 سال که من به یاد دارم، هیچ  حرکت قابل توجهی انجام نداده اند. شما، امثال من 
را نمی توانی ملاک قرار دهی، دبیران کنکور، درآمدهای ویژه ای دارند و یک استثنا به 
حساب می آیند و درصد این دبیران در سراسر کشور به یک درصد هم نمی رسند و 99 
درصد دیگر در شرایط مطلوبی نیستند و یک معلّم با دغدغه های اقتصادی نمی تواند 
با آرامش و مطالعه ی قبلی در کلاس درس حاضر شود و به مسائل درسی، روحی و 
شخصیتی دانش آموزان بپردازد.  متأسفانه در ایران دولت ها از این موضوع غافلند و نتایج 
مخرب آن تا نسل ها باقی می ماند. در تمام کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه ی 
دنیا، حقوق و مزایای معلم در بالاترین جایگاه قرار دارد، در کشور ما امروز اگر حقوق 
و مزایای پرسنل وزارت نفت پانصد هزار تومان اضافه شود، اتفاقی نمی افتد و هیچ کس 
خبردار نمی شود ولی کافی  است ساعت 14 یک روزی حقوق معلمان پنجاه هزار تومان 
اضافه شود، اخبار ساعت 13، 14، 15، 17، 19، 20:30، 21، 22، 22:30 و 24 مرتباً در 
صدر اخبار اعلام می کنند و شبکه  خبر هم هر  30 دقیقه یک بار علاوه بر اعلام به مدت 
2 روز هم زیرنویس می کند.!!! تازه فردای همان روز تمام نشریه ها می نویسند! اعتراض 
هم که کنی، می گویند یک میلیون معلّم داریم، جمعیت شما زیاد است! همین افزایش 
کوچک می دانی چقدر می شود؟! غافل از اینکه این یک میلیون معلّم و کادر آموزشی قرار 
است در طول یک سال 13میلیون دانش آموز  را  از ساعت 7 صبح تا 3 بعدازظهر و در 
مدارس 2 نوبته تا ساعت 20 مدیریت کند و به آن ها هم علم یاد بدهند، هم ادب و هم 
در این دنیای پیشرفته، مسائل مدیریتی، شخصیتی، اخلاقی، عاطفی و ...  و مگر نه اینکه 
سن یادگیری و فرم پذیری شخصیتی و روحی یک فرد همین سنین کودکی و نوجوانی 
است؟  به اعتقاد من کم توجهی به این موضوعات در بلندمدت، هزینه های زیادی را به 
کشور تحمیل می کند.  به یاد دارم که در روزهای پایانی نخست وزیری ماهاتیر محمد، 
نخست وزیر وقت مالزی، خبرنگاری از ایشان پرسید: »اگر قرار باشد بعد از اتمام دوره ی 
ریاست تان مسئولیتی را در کشور بپذیرید، چه مسئولیتی را می پذیرید؟« ایشان گفتند: 
»علاقه دارم دوباره در مسند آموزش وپرورش به کشورم خدمت کنم«. البته من معتقدم 
نام آموزش  وپرورش باید به پرورش و آموزش تغییر کند، چرا که ابتدا باید پرورش یافت 

و سپس آموزش دید. 

برای نخستین بار توسط بانوی کارآفرین قمی صورت گرفت: 

ایجاد کارگاه هنری نما چوب 
در روستای ویریج قم

مسئول کانون فرهنگي هنري حسنا مسجد سید الشهدا روستای ویریج 
گفت: هدف از ایجاد و راه اندازی هنرنما چوب نمایش استعداد زنان روستایی 

و توانمندی آنها دربخش های مختلف هنری می باشد.
ملیحه سادات باغ زرشکی کار آفرین ومسئول کانون فرهنگي هنري حسنا مسجد 
سید الشهدا  روستای ویریج با اشاره به فعالیتهای کانون حسنا گفت: کانون فرهنگی 
هنری حسنا با فعالیت دو ساله خود در زمینه های مختلف هنری توانسته در روستای 

ویریج آثار ارزشمندی در قالب آموزش و برپایی نمایشگاه ارائه دهد.
وی افزود: برای نخستین بار با توجه به امکانات محدود در زمینه هنر چوب توانستم 
با استفاده از وسائل و امکانات محدود به عنوان کارآفرین هنرنما چوب را در طرح و 
اشکال مختلفی از جمله زطراحی و ساخت تابلوهای سه بعدی در بخش روستای 

ویریج  و همچنین کانونن فرهنگی هنری حسنا راه اندازی کنیم.
مسئول کانون فرهنگي هنري حسنا مسجد سید الشهدا روستای ویریج ادامه داد: 
در ایجاد این هنر سعی شده با استفاده از خلاقیت و نوآوری و همچنین نیاز روز 
جامعه و مباحث اقتصاد مقاومتی گارگاه کوچکی در منزل ایجاد نموده و با استفاده 
از طبیعت و آرایش و پیرایش چوب کراهای دستی متنوعی را علاوه بر ارائه به علاقه 

مندان آموزش نیز دهیم.
باغ زرشکی تصریح کرد: برای ایجاد زمینه کار آفرینی درهنرنما چوب تا کنون دو 
میلیون تومان هزینه صرف شده است تا بتوان وسائل اولیه آن را فراهم آورد.مسئول 
پایگاه بسیج صدیقه طاهره اظهار داشت: این هنر و کار آفرینی درزمینه هنر نمایی 
با چوب با هدف نمایش استعداد زنان روستایی و توانایی انها در بخش های مختلف 

هنری می باشد.
بانوی کارآفرین قمی یادآورشد: توانمندی، خود باوری، اعتماد به نفس زن روستایی 
بهترین انگیزه  من برای پیشرفت در این مسیربوده است که سبب شده تا کنون علاوه 
بر فعالیتهای هنری ، 5 دوره حلقه  صالحین به همراه برگزاری برنامه های  فرهنگی 
تفریحی از جمله اردو،  شنا، مشاوره، راههای تقویت اعتماد به نفس وایجاد هدف و 
انگیزه را در کانون فرهنگی هنری روستای ویریج برای زنان و جوانان روستای ویریج 

داشته باشیم.
باغ زرشکی خاطرنشان ساخت: طرح های نقاشی، گلیم بافی، سفره آرایی، تزریقات، 
زبان انگلیسی، تهیه تابلو های سه بعدی، حلقه صالحین ازجمله برنامه های آموزشی 
کانون حسنا درروستای ویریج است که توانسته ایم با کمترین امکانات، محصولات 
خوبی در زمینه هنرنمایی با چوب را ارائه دهند.مسئول پایگاه بسیج صدیقه طاهره 
درپایان گفت: برای تقویت هدف وانگیزه جوانان نیازمند حمایت مسئولین فرهنگی 
هستیم تا بتوانیم با حمایت و همراهی گامی مهمی در تقویت استعداد زنان روستایی 

برداریم.

افزایش مبلغ وام اشتغال معلولان و زنان 
سرپرست خانوار

رئیس سازمان بهزیستی از افزایش مبلغ وام اشتغال معلولان و زنان سرپرست 
خانوار خبر داد و گفت: در حال حاضر تمامی افرادی که پشت نوبت دریافت 

خدمات قرار داشتند تحت پوشش قرار کرفته اند.
دکتر همایون هاشمی با بیان این مطلب افزود: براساس برنامه ریزیهای انجام شده طی 
ماههای گذشته 300 هزار نفر که در نوبت دریافت خدمات سازمان بهزیستی قرار داشتند 

همگی تحت پوشش قرار گرفته اند و فعلا پشت نوبتی نداریم.
وی با اشاره به مشکلات نیازمندان در جامعه گفت: در حال حاضر شرایط اقتصادی 
جامعه به گونه ای است که مشکلات زیادی گریبانگیر افراد به خصوص نیازمندان است به 
همین دلیل هر روز دامنه فعالیت سازمانهای حمایتی مانند بهزیستی گسترده تر می شود 
و ما نیز به تبع آن در تمامی بخشها و حوزه ها به نیازمندان و همچنین مددجویان تحت 

پوشش خدماتی در حد اعتباراتمان ارائه می دهیم.
رئیس سازمان بهزیستی در مورد وام اشتغال به مددجویان نیز گفت: در سال جاری با 
توجه به افزایش اعتبارات سازمان بهزیستی وام اشتغال مددجویان بخصوص معلولان و 
زنان سرپرست خانوار افزایش پیدا کرده است بطوریکه هم اکنون 15 میلیون تومان وام 

پرداخت می شود.
هاشمی گفت: معلولانی که قصد دارند در شغلی که توانایی انجام آن را داشته و در آن 
مهارت و تجربه کافی کسب کرده اند فعالیت کنند و برای راه اندازی شغل مورد نظر از 

سازمان وام دریافت کنند.
به گفته وی،زنان سرپرست خانوار نیز در قالب گروههای همیار می توانند نسبت به 
تشکیل تعاونیهای محلی اقدام کنند و به منظور کمک به آنان وام اختصاص خواهیم داد 
که البته تا کنون 19 هزار گروه همیار در سازمان بهزیستی توسط زنان سرپرست خانوار در 

مشاغل خرد و کلان تشکیل شده است.
وی اظهار داشت: در سال جاری برنامه ها و طرحهای زیادی در جهت ایجاد اشتغال ، 
توانمند سازی، احداث مسکن ، حرفه آموزی، توانمدی در منزل و ... اجرایی شده و تا پایان 

سال نیز کامل تر خواهد شد.

شروط تغییر رشته در دانشگاه پیام نور 
جزئیات و نحوه مهمانی و تغییر رشته دانشجویان مقطع کارشناسی دانشگاه 

پیام نور اعلام شد. 
طبق اعلام معاونت آموزش و تحصیلات تکمیلی دانشگاه پیام نور؛ دانشجویان مقطع 
کارشناسی آزمون سراسری، پذیرش بدون آزمون و فراگیر می توانند با موافقت مرکز مبدأ 

و مقصد بصورت مهمان و مهمان دائم تحصیل نمایند. 
تغییررشته کلیه دانشجویان مقطع کارشناسی اعم از آزمون سراسری، فراگیر و بدون 
آزمون که فاقد شرایط ماده 24 آیین نامه آموزشی دانشگاه می باشند در صورت کسب 

شرایطی بلامانع است که این شرایط عبارت است از: 
- دانشجویان گروه آزمایشی علوم انسانی و هنر در صورت گذراندن حداقل 12 واحد 
درسی با معدل 14 و بالاتر می توانند در داخل دو گروه آزمایشی علوم انسانی و هنر در 

مرکز/واحد محل تحصیل تغییر رشته دهند. 
- دانشجویان گروه آزمایشی علوم ریاضی و علوم تجربی با گذراندن حداقل 12 واحد 
درسی با معدل 14 و بالاتر می توانند به کلیه رشته های فعال در مرکز/واحد محل تحصیل 

تغییررشته نمایند. 
- در صورتی که رشته مورد نظر دانشجو در مرکز ارائه نمی گردد پس از کسب شرایط 

تغییررشته می توانند تقاضای مهمان دائم به مرکز مجری رشته نمایند. 
رشته مهندسی معماری با شرایط بند ب مورد بررسی قرار می گیرد و دانشجویانی که 
بصورت مهمان دائم تحصیل می کنند، می توانند در همان مرکز از شرایط تغییر رشته 

استفاده نمایند. 

اشتغال مدد جویان
 از طریق کانون های کاریابی 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی از افزایش 50 هزار نفر از 
مدد جویان در مشاغل مطمئن خبر داد.

محمد امید گفت: سال گذشته با امضای تفاهم نامه های صورت گرفته 37 هزار نفر از مد 
جویان در مشاغل مطمئن مشغول به کار شده اند که امسال این میزان به 50 هزار نفر در 
سراسر کشور افزایش خواهد یافت. وی، ادامه داد: حدود3 هزار و 500 نفر از مدد جویان 
در استان های مختلف انتخاب شدند و دوره های آموزشی پرستاری و بهیاری را به طور 
کامل فرا گرفتند که اکنون بیش از 2 هزار نفر از آنان جذب کار در بیمارستان ها و مراکز 
درمانی کشور شدند و بقیه در حال اتمام دوره آموزشی هستند. امید اظهار داشت: امسال با 
امضاء تفاهم نامه جدید با سازمان نظام پرستاری کشور هزار نفر از این آموزش ها برخوردار 
می شوند. معاون اشتغال و خود کفایی کمیته امداد امام خمینی،به تفاهم نامه این نهاد با 
وزارت تعاون، کارو رفاه اجتماعی و کانون های کاریابی اشاره و خاطرنشان کرد: حدود 15 

هزار نفر از مدد جویان از طریق این کاریابی ها مشغول به کار شده اند.

رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی کشور: 

6۰ درصد تماس های اورژانس
 مزاحم تلفنی است 

رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی کشور با تشریح خارج شدن 
ناوگان  آمبولانسی از ارائه خدمت به بیماران با تماس نابجا،از 60درصد تماس ها 
با اورژانس که مزاحم تلفنی به حساب می آید گلایه کرد و گفت:متاسفانه اصلًا 

قانونی در این باره وجود ندارد. 
امین صابری نیا در تشریح تماس ها با 115 به خصوص در زمینه مزاحمت های تلفنی 
اظهار داشت: متاسفانه در بحث مزاحمین تلفنی با معضل بسیار شدیدی مواجه هستیم، و 
آن هم به دلیل نبود قانون در برخورد با مزاحمین تلفنی است، زیرا اگر ما بخواهیم برخورد 
کنیم و با همان شماره ای که مزاحمت ایجاد کرده است برخورد کنیم در مرحله بعد همان 

صاحب شماره نیاز به کمک داشته باشد اورژانس مقصر به حساب می آید.
وی ادامه داد: در برخی از استان ها و دانشگاه های علوم پزشکی تا 60 درصد تماس ها با 
اورژانس مزاحمت های تلفنی است ولی به طور متوسط در کشور بین 44 درصد تماس های 
تلفنی با اورژانس مزاحمت های تلفنی است که خدمت رسانی اورژانس را مختل کرده 

است.
رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی کشور در زمینه چگونگی برخورد قضایی و 
انتظامی با مزاحمت های تلفنی اورژانس بیان کرد: متاسفانه اصلاً قانونی در این باره وجود 

ندارد.
صابری نیا درباره راهکارهای مقابله با این معضل بیان کرد: ما در حال بررسی هستیم 
و با دفتر حقوقی وزارت بهداشت نیز در حال صحبت هستیم تا یکسری از مشکلاتی که 

اورژانس دارد، پیگیری کند.
رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی کشور در پاسخ به این پرسش که آیا 110 
مزاحم تلفنی ندارد، عنوان کرد: 110 به خاطر اینکه با سلامت بیماران ارتباطی ندارد، 
مشکل خاصی ندارد ولی ما چون در تماس متعدد و بعدی منجر به فوت بیمار می شود 

دچار مشکل می شویم.
صابری نیا در تشریح برخی از این مزاحمت تلفنی با اورژانس خاطرنشان کرد: در برخی 
از این تماس های مزاحم تلفنی آمبولانس اعزام می شود، و این به معنای آن است که با این 

تماس های اشتباه یک ناوگان سلامت از ارائه خدمات به مردم خارج می شود.

با آغاز هر سال تحصیلی دانش آموزان ذوق و شوق 
تازه ای برای خرید نوشت افزار آن هم از نوع زیباترین 
و فانتزی ترین لوازم را دارند و والدین نیز بدون توجه 
افزارها  نوشت  اینگونه  امرخرید  به  لازم،  نکات  به 
خصوصاً مدادها و خودکارهای غیراستاندارد اقدام 

می کنند. 
مسلم گلکار، مربی هنر مدارس ابتدایی گفت: بارها در 
مدارس ابتدایی مشاهده شده که دانش آموزان خودکارهای 
و  فسفری  رنگ های  با  و  غیراستاندارد  و  ضخیم  بسیار 
همچنین مدادهای بسیار باریک یا قطور و یا خیلی بلند 
)حدوداً نیم متر( به مدرسه آورده و با ژستی خاص به نوشتن 
می پردازند؛ درحالی که ضخامت و بلندی غیراستاندارد و 
وزن سنگین قلم سبب می شود کودکان نتوانند خوش خط 
بنویسند چرا که قلم به راحتی در دست نمی چرخد و خط 

، نازیبا می شود. 
آموزان،  دانش  برخی  اینکه  بدلیل  افزود:  ادامه  در  وی 
خصوصاً کلاس اولی ها در نوشتن عادت دارند به مداد فشار 
بیاورند تا پرُرنگ بنویسند، توصیه می شود برای آنها مدادهای 
انگشتان  به  بنویسند وهم  پرُرنگ  تا هم  نرم تهیه شود 
ظریفشان آسیب وارد نشود و از جهتی به مرور زمان عادت 

خواهند کرد به قلم، زیاد فشار وارد نیاورند. 
گلکار در مورد انتخاب نوع قلم نیز گفت: خودکار و مداد 
باید به گونه ای باشد که در هنگام نوشتن بسیار روان بنویسد 
تا فرد مجبور نشود به آن فشار وارد کند. ضمناً در هنگام 
خرید از خودکاری که نوک میله آن معلّق باشد صرف نظر 
کنید؛ چرا که لغزش نوک خودکار، تعادل در نوشتن را از بین 
می برد.  وی در ادامه خاطرنشان کرد: این در حالیست که 
دانش آموزان مقطع ابتدایی خیلی سریع کارهای مکرر در 

وجودشان نهادینه می شود و اگر در هنگام نوشتنِ تکالیفِ 
روزمره، تلاش نکنند تا قواعد خط نستعلیق را رعایت کنند، 

به مرور بد خط می شوند. 
این مربی هنر ادامه داد: اکثر آموزگاران بر این باورند دانش 
آموزان دهه 80 به علت گرایش زیاد به سمت رایانه، عدم 
علاقه به نوشتن و زود خسته شدنِ عضلاتِ انگشتانِ دست، 
قسمتی از کار آموزش برای آن ها دشوارشده به طوریکه در 

ساعات دیکته به کُند نویسی و بدخطی روی می آورند. 
گلکار درخصوص راهکار رفع کُندنویسی گفت: در حال 
حاضر بهترین راه حل این است که برای دانش آموز در 
هنگام نوشتن "زمان" بگیریم و او را تشویق کنیم تا بتواند 
هر پاراگراف را در کم ترین زمان اما خوش خط بنویسد و 
از طرفی به هیچ عنوان اجازه ندهیم در هنگام خسته شدن 
عضلات انگشتانش به نوشتن ادامه دهد که در این مواقع پنج 

دقیقه استراحت کافیست. 
به گفته وی، دانش آموز وقتی یک پاراگراف یا یک جمله را 
مثلاً به مدت 7 دقیقه بنویسد و سپس متوجه شود پارگراف 
بعدی را چند ثانیه کمتر از بالایی نوشته تشویق خواهد شد 
که زمان را به حداقل برساند. ضمناً یادمان باشد؛ دانش آموزِ 
کُند نویس را هرگز با دیگران مقایسه نکنیم چرا که او در 
مرحله ایست که خود نیز از وضعیتش در نوشتن ناامید است 
و لذا فقط باید او را حمایت کرد.  گلکار تاکید کرد: این روش 
بسیار تأثیرگذار بوده و بسیاری از دانش آموزان توانسته اند از 
وضعیت کُند نویسی نجات یابند.  این معلم هنر در پایان 
خاطرنشان کرد: هر دانش آموز دبستانی که از دیدگاه دیگران 
در زمینه خط بی استعداد است می تواند در کمترین زمان و با 
شیوه ای بسیار ساده، توأم با تشویق و مهربانی، خطش را زیبا 
و خوانا کرد، لذا به والدین توصیه می شود خط فرزندانشان را 
از همان دوران دبستان خصوصاً پایه اول بسیار جدی بگیرند. 

خریدن  حال  در  شما  که  همانطور 
او  برای  امکانات  و  وسایل  بهترین 
می باشید یادآوری می کنیم که بهترین 
چیز که می توانید به آنها بدهید کمک 
به بالا بردن اعتماد به نفسشان می باشد . 
اگر شما  پدر و مادری هستید که فرزند 
محصل دارید باید به این نکته توجه داشته 
باشید که تنها خرج کردن پول و خرید مثلا 
لوازم  و  لباس   ، ورزشی  جدیدترین کفش 
مدرسه برای آماده سازی فرزندان در شروع 
که  نکنید  فراموش  و  نبوده  کافی  مدارس 
مهمترین نکته افزایش اعتماد به نفس آنها 

قبل از شروع مدارس میباشد. 
ما هزاران والدین را می شناسیم که چندین 
از  فرزندشان  تا  می کنند  خرج  دلار  هزار 
جدیدترین بازی های ویدئویی و کامپیوتری 
روز  به  و  مدرن  های  بازی  اسباب  انواع  و 
بدانند  آنکه  از  دریغ  اما  باشند  مند  بهره 
همین فرزندان به چه سرمایه گذاری هایی 
در رشد عاطفی یشان نیازمندند ؟ در جهان 
امروز، با نمونه هایی از این اتفاقات مواجه 
شده ایم که باید گفت در تمامی سنین هم 
فرزندان  سالم  عاطفی  رشد   . می دهد  رخ 
چه در پیش دبستانی ، ابتدایی، راهنمایی و 
حتی دبیرستانی مستلزم سرمایه گذاری روی 
بیان احساسات و عواطف از سوی والدین و 
رفع نیاز های عاطفی آنها و بالا بردن اعتماد 
به نفس آنها می باشد. ما در اینجا به عنوان 
یک مادر باید بگوییم که ما قبل از آنکه یک 
مادر باشیم یک انسان هستیم که مطمئنا 
می خواهیم بهترین چیزها را فرزندمان در 
زندگی اش داشته باشد .اکنون متوجه شدیم 
که بهترین چیزی که می توانیم به آنها بدهیم 
انتقال حس خوبی است که از درک کردن 
آنها می توانیم به آنها دهیم. مثلا باید مطمئن 
باشیم قبل از آنکه فرزندمان احتیاج به آخرین 
بازی های کامپیوتری دارد یا نه آیا او از اعتماد 
از آن برخوردار  بالا برای استفاده  به نفس 

می باشد یا خیر ؟ 
حال  در  شما  که  همانطور   ، بنابراین 
او  برای  امکانات  و  بهترین وسایل  خریدن 
می باشید یادآوری می کنیم که بهترین چیز 
که می توانید به آنها بدهید کمک به بالا بردن 
اعتماد به نفسشان می باشد . در اینجا چند 
راهنمایی برای شروع به بالا بردن اعتماد به 
نفس سالم در فرزندان را برایتان بیان کرده ایم 
که هر پدر و مادری می تواند از اینها بهره گیرد.

نکاتی کاملا متفاوت و در عین حال بسیار 
مفید برای شما پدرو مادر عزیز. 

کردنتان  صحبت  طرز  مراقب   -  1
باشید

بچه ها در اینکه شما با آنها چگونه صحبت 

می کنید و به آنها چه می گویید بسیار حساس 
نداشته هایشان  برای  را  آنها  .باید  هستند 
تشویق کنید و به یاد داشته باشید که تهدید 
کردن آنها در این مواقع اصلا کار درستی 
به  اگر کودک شما  برای مثال،  نمی باشد.. 
خوبی فوتبال بازی نمی کند از گفتن اینکه 
" خوب، دفعه بعد کارت سخت تر است " 
اجتناب کنید و در عوض ، سعی کنید او را 
تشویق کنید و مثلا بگویید" درست است 
که خیلی خوب بازی نکردی اما من واقعا 
به تلاش های تو افتخار می کنم و مطمئن 
هستم که موفق خواهی شد. "  گاهی اوقات 
، سطح مهارت یک کودک آن نیست که او 
انجام می دهد . بنابراین، کمک به بچه ها برای 
غلبه آنها بر نا امیدی واقعا می تواند در بهتر 
شدن آنها موثر باشد. استفاده از حرف های 
گرم و دلنشین و شوخ طبعی برای کمک به 
بچه ها و بالا بردن اعتماد به نفسشان و آنچه 
که دوست دارند باشند، بسیار موثر می باشد. 

2 - نقش یک الگوی مثبت را بازی 
کنید

اگر شما بیش از حد سخت گیر و بدبین 
باشید و به صورتی غیر واقعی در مورد عدم 
نهایت،  در  کنید  رفتار  آنها  های  توانایی 
فرزندانتان ممکن است از شما درس بگیرند 
و آنها هم اینگونه بدبینی و سخت گیری 
را الگوی کار خود قرار دهند که این اصلا 
درست نیست . پرورش اعتماد به نفس در آنها 
بهترین کار می باشد که این با خونسردی شما 
و سختگیرانه و بد اخلاق نبودنتان امکان پذیر 

می باشد.
3 - شناسایی و تغییر مسیر باورهای 

نادرست
این مهم است که یک پدر و مادر باورهای 
غیرمنطقی فرزند خود را بشناسند و آنها را به 

باورهای کمال، جذابیت ، توانایی تبدیل سازند 
.شما با این کار می توانید استانداردهای دقیق 
و واقعی در ارزیابی کودکانتان را بدست آورده 
و تصویر درستی از اینها را برایشان نشان دهید 
تا به غلط نروند .  برداشت نادرست از خود 
می تواند ریشه دور شدن از بهترین واقعیات 
باشد . برای مثال، کودکی که در محاسبات 
روزانه بسیار باهوش می باشد اما با اعتماد به 
نفسی بسیار پائین در مورد حل مسائل ریاضی 
می گوید که  " من مطمئنا نمی توانم ریاضیاتم 
را به خوبی انجام دهم" نه تنها این یک تعمیم 
به  منجر  که  است  باوری  بلکه  است  غلط 
شکست او خواهد شد. تشویق کودکان در 
رسیدن آنها به هدفشان بسیار کارساز می باشد 
.برای بهبودی این وضعیت کارمفید این است 
که به او بگویید  " شما یک دانش آموز خوب 
در مدرسه هستید و ریاضی هم یک درسی 
است که نیاز به صرف زمان بیشتری دارد با 

هم تمرینات بیشتری را انجام می دهیم . "
4 - ابراز عشق و محبت

ابرازعشق و محبت به افزایش عزت نفس 
فرزندان شما کمک زیادی خواهد کرد. باز 
کردن آغوش برای تشکر از افتخارات آنها 
کمک زیادی به سعی و تلاش بیشتر آنها 
و  بیشتر  های  موفقیت  آوردن  بدست  در 
دور شدن از شکست ها خواهد کرد. مثلا 
می توانید در دفترچه یادداشت او بنویسید " 

به نظر من تو فوق العاده هستی. " 
بزرگ  بدون  اما   ، صادقانه  ستایش  به 
نمایی از موفقیت های او بپردازیم. کودکان 
و نوجوانان به تعاریف درستی که در برابر 
دیگران از آنها می شود بسیار حساس هستند 
واین باعث بالا بردن اعتماد به نفس آنها در 

اجتماع خواهد شد.
5 - انتقال بازخورد دقیق و مثبت

نظراتی مانند " شما همیشه کارهایت را از 
روی دیوانگی انجام می دهی " باعث می شود 
که بازخورد بدی را در فرزندمان ایجاد کند و 
می توانید به جای آن اینگونه بیان کنید "من 
می دانم که تو به دلیل دعوایی که با برادرت 
داشتی بسیار عصبی هستی اما خوب بود در 
انجام این کار خودت را کنترل می کردی. " 
اینها همگی به او کمک خواهد کرد که متوجه 
شود در لحظاتی که عصبی است هم می تواند 
باشد  داشته  یقین  که  کند  رفتار  طوری 
می تواند بازخورد مثبت و دقیقی از چگونگی 

بخورد شما با او داشته باشد. 
دوست  و  امن  محیطی  ایجاد   -  6

داشتنی در خانه
کودکان و نوجوانانی که احساس امنیت در 
خانه ندارند و محیط خانه را دوست داشتنی 
خطرات  بزرگترین  معرض  در  نمی بینند 
کاهش عزت نفس قرار می گیرند. این وظیفه 
و  امن  محیطی  که  می باشد  مادر  و  پدر 
دوست داشتنی را در خانه به وجود آورند که 
فرزندشان از بودن در این محیط لذت ببرد 
و به این ترتیب از هرگونه افسردگی به دور 
باشند که اگر اینگونه نباشد مطمئن باشید 
که لحظه به لحظه در پائین آوردن اعتماد به 

نفس فرزندمان دخیل بوده ایم.
از جمله  سوء  هایی  نشانه   ، همچنین 
استفاده توسط دیگران ، مشکلات در مدرسه، 
که  دیگری  عوامل  و  همسالان  با  مشکل 
ممکن است در پائین آوردن اعتماد به نفس 
کودک تاثیر بگذارد را از بین ببریم. تشویق 
بچه ها به صحبت کردن با والدین یا سایر افراد 
بزرگسال خانواده واعتماد دادن به آنها در مورد 
حل مشکلاتشان کاری است که باید توسط 

شما صورت پذیرد. 
7 - شرکت دادن آنها در فعالیت های 

گروهی
فعالیت هایی که مشوق به همکاری به 
جای رقابت می شوند در تقویت اعتماد به 
نفس بسیارمفید می باشد. به عنوان مثال، 
فرزند   آن  در  که  ای  مشاوره  های  برنامه 
به  تا  می کند  کمک  کوچکتر  به  بزرگتر 
یادگیری خواندن و نوشتن بپردازد ، می تواند 
از جمله کارهای بسیارشگفتی آور برای هر دو 
فرزند باشد. و یا اینکه به صورت داوطلبانه در 
کمک به جامعه محلی خود شرکت کنند که 
اینها اثرات مثبتی بر افزایش اعتماد به نفس 
آنها خواهد داشت.  لطفا به یاد داشته باشید 
که اعتماد به نفس بزرگترین دفاع کودکان در 
برابر چالش های جهان است. مسئولیت ما 
این است که به عنوان پدر و مادر برای پرورش 
اعتماد به نفس کودکان خود تمام تلاشمان را 

انجام دهیم.

آگهی  فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه سید قائم آل مرتضی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 10677/2/11  
اصلی بخش یک قم بنام خانم عفت مهاجرانی ) نسبت به  عین ( و معصومه ابرقو) نسبت به منافع و شرط  عدم خیار فسخ ( ذیل صفحه 55 
دفتر 650 به شماره  مسلسل 00831 الف 93 ثبت و سند مالکیت صادر شده است و تمامی مورد ثبت طی سند قطعی 144685 مورخه 
1391/12/20 دفتر12 قم به نامبرده ) سید قائم ال مرتضی ( منتقل گردیده است که به علت سهل انگاری مفقود گردیده و نامبرده تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا باستناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد.  تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 
روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد . بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر  مقررات اقدام  خواهد شد . 
جعفرکاظمی � رئیس  ثبت اسناد منطقه  یک قم 

آگهی  فقدان سند مالکیت 
آقای علی اکبر دده باشی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل 74538 مربوط به پلاک 
591/ باقی مانده 288  اصلی واقع در بخش 5   ثبت قم که ذیل  ثبت 11894 صفحه 452 دفتر 62 بنام علی اکبر دده باشی صادر و تسلیم 
شده است و برابر سند رهنی شماره 74462-26/04/1379  در رهن بانک صادرات می باشد ، بعلت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای  
صدور سند مالکیت المثنی را نموده است . لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی  ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد.  تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد . بدیهی ا ست پس ار  انقضای مهلت 

مقرر نسبت به صدور سند مالکیت  المثنی برابر  مقررات اقدام  خواهد شد . 
جعفرکاظمی � رئیس  ثبت اسناد منطقه  یک قم

تأثیر منفی برخی نوشت افزارها بر خط دانش آموزان 
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7راه برای افزایش اعتماد به نفس فرزندان
 همزمان با  شروع مدارس

امروزه در سطح دنیا ورزش ها و بازی های مختلفی 
انجام می شود فوتبال، والیبال، بسکتبال، اسب دوانی 
و... هرکسی طرفدار تیمی است و به دنبال پیروزی 
است و از شکست آن ناراحت و با پیروزی آن خوشحال 
می شود؛ زمانی که در فوتبال گلی زده می شود خیلی ها 
از آن خوشحال می شوند خیلی ها هم ناراحت اما این 
برد و باخت ها برای عده زیادی رنگ و بوی دیگری 
دارد؛ با گلی با تمام وجود به بالا می پرند و با گلی دوست 

دارند زمین دهان باز کرده ایشان را ببلعد.  
یک سری از افراد، کسانی هستند که بر، برد تیمی یا باخت 
تیم دیگر شرطی قرار داده و امیدوارند که بختشان یار باشد، 
برنده شوند و پولی بی زحمت و با تحمل ریسک و استرس 

بالا بدست آورند.
شرط بندی یا قمار دارای ابعاد مختلفی است که در این 

چند سطر به بعضی از آنها اشاره می گردد.
شرط بندی عبارت است از قرارداد بین دو یا چند نفر بر 
برد یا باخت یا ذکر شرایطی خاص برای هر طرف با وجود 
احتمالات برابر طبق خواست ایشان. شرط بندی در تمام 
اعصار وجود داشته است و مردم با آن دست و پنجه نرم 

می کردند و از سود و منافع مقطعی آن استقبال می کردند. 
عرب جاهلی یک شتر را به بیست و هشت قسمت تقسیم 
کرده، ده چوب مشخص می نمود و بر هر چوبی سهمی قرار 
داده و انتخاب می کردند، بعضی از چوب ها چندین سهم از 
شتر را برداشته و تعدادی از آنها سهمی از قسمت های شتر 
نداشت.  شرط بندی در نظر بعضی از ایشان راهی آسان و 

وسیله ای سریع برای نیل به مال و ثروت بود. 
زمانی که دو نفر با هم شرطی می بندد اتفاقات مختلفی رخ 
می دهد که یک طرف قطعاً مضرور می گردد و طرف مقابل 

برنده سودی می گردد که اصطلاحاً باد آورده است.
در حقیقت برای این پول زحمتی کشیده نشده است فقط 

استرسی به دو طرف وارد می شود که به هر حال قابل جبران 
نیست، چه برای طرف برنده چه برای طرف بازنده. اما بر سر 

بازنده و برنده چه می آید؟ 
شخصی که در این قرار باخته است احساس سرخوردگی 
شدیدی می کند و می خواهد به هر صورت که شده شکست 
خویش را جبران نماید، به واسطه همین دوباره در دام قمار و 

بازی و شرط جدیدی می افتد. 
از طرف دیگر فردی که برنده شده است می خواهد دوباره 
بر دامنه پیروزی هایش بیفزاید و کامش را از پول باد آورده 
شیرین تر سازد. این گونه می شود که هر دو طرف به نحوی 
ضرر می کنند؛ همین باعث می شود طرفین از انجام کار 
تولیدی و اقتصادی سر باز زنند و در مقیاس کلی، باعث ضرر 

رسانی به کل اجتماع شوند. 
خنک آن قمار بازی که بباخت آنچه بودش 

                                 بنماند هیچش الا، هوس قمار دیگر 
شخصی که شرط بندی می کند نمی تواند آن را کنار بگذارد 
مانند شخصی که معتاد است، این اعتیاد در جسم و روح وی 

تأثیر گذاشته تا مرز جنون پیش می رود. 
او در یک ساعت، زحمات چندین ساله خویش را هدر 
می دهد. این هوس عبث به قدری او را وسوسه می کند که 
شاید در مرحله ای از این ارتباطات مسموم، خانه ی آرامش 
خویش را نیز بر سر سفره اغیار آورده، آن را به باد فنا دهد و 

همسر و فرزندان خود را آواره سازد. 
از طرف دیگر کسی که یک شبه پول زیادی به دستش 
رسیده است سرمست از این برد، روی به ناهنجاری ها و 
لذت هایی خواهد آورد که عقده های خویش را خالی نماید 
و هر آنچه از دنیا نداشته، بدست آورد و همین باعث فوران 
بسیاری از گناهان فردی و جمعی می شود. هیجانات، مستقیم 
با روح و روان انسانی ارتباط دارد. این هیجانات دو نوع است: 
هیجانات مثبت و سازنده که در زندگی هر انسانی برای رشد و 

پیشرفت، لازم و ضروری است مثل انواع بازی ها. 
دسته دیگر از هیجانات، هیجانات منفی و مخرب است 
که نه تنها به نفع انسان نیست، بلکه باعث ایجاد بسیاری از 

مشکلات می گردد.
شرط بندی یکی از این هیجانات روانی مخرب و منفی است 
که عامل بسیاری از بیماری های جسمی مثل زخم معده و 

تپش قلب و در پی آن سکته مغزی و قلبی است. 
مثل  روحی  بیماری های  ایجاد  باعث  دیگر  طرف  از 

بیماری های عصبی و پرخاش می گردد. 
اولین قدم برای سلامت زیستن پرهیز از بلند پروازی های 
کورکورانه و قناعت است و تأمین مایحتاج پاک و سالم از 
بزرگترین مجاهدت ها می باشد روح و جسم انسانی به هم 
وابسته است، هر تخریبی تخریب دیگر را به دنبال خواهد 
داشت و روزی برایش خواهد رسید که چیزی برای از دست 
آرزوهای  دچار  اوقات  گاهی  انسان  داشت.   نخواهد  دادن 
بزرگ و دست نیافتنی می شود که برای به دست آوردن آنها، 
راه هایی مثل شرط بندی به ذهنش می رسد که نه تنها او را به 
آرزوهایش نمی رساند، بلکه مشکلات جدیدی برایش به وجود 
می آورد که آرزوی آرامش روزهای نخستین را به دنبال خواهد 
داشت. انسان عمری بسیار محدود دارد با در نظر گرفتن 
بسیاری از خطرات روا نیست که این چند دهه را به تجربه 

راه هایی که اشتباه بودن آن مشخص و مبرهن است بپردازد.
اولین قدم برای سلامت زیستن پرهیز از بلند پروازی های 
کورکورانه و قناعت است و تأمین مایحتاج پاک و سالم از 

بزرگترین مجاهدت ها می باشد. 
فراموش نکنیم که خداوند بیناست، بنده های خویش را 
نظاره می کند و صلاح هرکس را بهتر از خودش می داند. 
توکل، صبر و تلاش آدمی را به همه جا می رساند بدون اینکه 

استرس و ترس واهی داشته باشد.  
آرامش و رضایت آفریدگار بزرگترین دارایی آدمی است.

پولی که یک شبه بدست می آید!!
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ایمان: آیت الله موسوی اردبیلی در پیامی به مناسبت آغاز 
سال تحصیلی گفت: شأن دانشگاهیان ورود در منازعات و 
دسته بندي هاي غوغاسالارانه سیاسی و کشمکش بر سر 

قدرت نیست.
این مرجع تقلید در این پیام آورده است: آغاز پاییز و برگ ریز 
مهر، بهار اهل دانش و زمان حضور در بوستان تحصیل است. هر سال 
این ایام ارزشمند شور و حرکتی گسترده را در همة جامعه به ارمغان 

می آورد که می توان آن را عید تعلیم و تربیت نامید.
موسوی اردبیلی اضافه کرده است: گشوده شدن مراکز علمی 
و شروع فعالیت آموزشی و پژوهشی و پرورشی در آموزشگاه ها و 
مدارس حوزوی و دانشگاه ها و مراکز تحقیقی از سویی نویدبخش 
است و امیدآفرین، و پدیده مبارکی است که در همین فرصت آن را 

به همة عالمان، معلمان، پژوهشگران، دانشجویان، طلاب و محصلان 
تبریک عرض می کنم و از سوی دیگر عنایت و التفات به ظرایف امر 
تعلیم و تربیت و دقایق پیگیری رشد علمی جامعه و کشور را طلب 
می کند. تردیدی نیست که رشد و ارتقاء دانش، ابزار توفیق و تعالی 
انسان در امر دنیا و آخرت است و عالی ترین مراتب کامیابی دنیا و 
سعادت آخرت منوط و موکول به معرفت و به کارگیری آن است. 
ارزش  و نجات بخشی معرفت و نقش آن در نیل به قرب الهی و 
سعادت جاودان امری است که از سطور نورانی کلام وحیانی و کلمات 
اهل عصمت )علیهم السلام( چنان آشکار شده است که احدی را در 
آن تردید نیست. نقش بی بدیل دانش در زندگی این جهانی نیز جای 

انکار و تردید ندارد.
وی افزوده است: اگر جامعة امروز بخواهد بر مشکلات و موانع 

فائق آید و مسیر پیشرفت را بپیماید باید فرهنگ، سیاست، اقتصاد، 
مدیریت و در یک کلام همة ابعاد و شئون آن دانش بنیان و معرفت 
محور شود؛ بر این اساس، مراکز علمی و آموزشي، قلب تپنده و موتور 
محرک همة جامعه خواهد بود. پیداست که این منزلت، اهتمام ویژه 
در همة شئون تعلیم و تربیت را مقتضی است، امری که با همة 
تلاش ها و پیشرفت ها، هنوز در کشور ما به نقطه رضایت بخشی 

نرسیده است.
نکتة بسیار مهم دیگری که در این مجال باید به عرض برسانم 
تأکید و اصرار بر لزوم حاکمیت و سیادت ارزش های اخلاقی بر همة 
جامعه خصوصاً بر جامعة علمی؛ حوزوی و دانشگاهی است. همة خیر 
و برکتی که در دانش و معرفت می جوییم و می خواهیم، در دانش 
اخلاق مدار یافت می شود و اگر دانش از تزکیه نفس و اخلاق جدا 

افتد، نه تنها عامل نجات و نیکبختی جامعه نخواهد بود که می تواند به 
ابزاری برای سقوط و انحطاط جامعه تبدیل شود.

موسوی اردبیلی تصریح کرده است: دانشگاه، حوزه و مدرسه 
اسلامی و خداپسندانه محیطی است که علاوه بر تلاش بی وقفة 
علمی برای کشف و درک حقایق، محیط فضیلت نیز باشد. محیطی 
که در آن صدق و صفا حاکم است، محیطی که در آن حرمت و 
کرامت آدمیان و رضایت حق تعالي مراعات می شود، محیطی که 
در آن روابط سالم و انسانی میان استاد و شاگرد و میان محصلان و 
دانشجویان و میان کادرهای اداری و اجرایی و دیگران برقرار است، 

محیط دوستی، اعتماد، احترام و همکاری متقابل و پایدار. 
وی در بخش دیگری از این پیام تصریح کرده است: مراکز علمی 
نه تنها باید ارزش های عمومی اخلاقي را پاس بدارند و تقویت کنند 
و در جامعه ترویج نمایند بلکه باید اهتمام ویژه به اخلاق تعلیم و 
تحقیق داشته باشند؛ امری که با کمال تأسف گاهي با بی اعتنایی 
مواجه می شود و افت تحصیلی و کم مایگی مقالات، پایان نامه ها  و 
رساله ها و سرقت علمی و ادبی و رونق بازار پایان نامه فروشی و ضعف 

کلاسهای درس از عوارض و نشانه های آن است.
دانشگاه ها، حوزه هاي علمیه و مراکز پژوهشی آینة تمام نمای 
سعادت و شقاوت ملت است. اگر در دانشگاه ها رونق علمی و تعالی 
اخلاقی پدید آید، می توان آیندة ملت را کامیاب دانست و هر خلل 

و خطایی در این مراکز به معنای تباهی و انحطاط در جامعه است.
وی در ادامه بیان داشته است: باید این نکته را بیافزایم که هر چند 
مسائل جاری و اجرایی و مدیریتی و سیاسی جامعه اموری بسیار مهم 
و سرنوشت ساز هستند که دانشگاهیان باید از آن ها اطلاع و حتي 
در آن ها حضور و مداخله داشته باشند و مسائل را به دقت مورد 
بررسی و مراقبت قرار دهند، اما شأن دانشگاهیان ورود در منازعات 
و دسته بندي هاي غوغاسالارانه سیاسی و کشمکش بر سر قدرت 
نیست. محیط علمی باید عرصة همکاری همة علاقمندان به سعادت 
و اعتلای این مردم و مرز و بوم باشد و چالشها و مخالفتها در محیط 
علمی باید فقط بر سر نظریه ها و دیدگاههای علمی و مبتني بر روش 

و نگرش علمي درست باشد و بس.
آیت الله موسوی اردبیلی در بخش پایانی پیام خود تاکید کرده 
است: از همة کسانی که در این موسسات علمی و در مراکز بالادستی 
آنها به توفیق و رشد و سلامت علم و پژوهش در ایران عزیز اهتمام 
زحمات  مواردی  در  چنانچه  و  می کنم  قدردانی  دارند  و  داشته 
خدمتگزاران مورد بی مهری واقع شده یا بشود، یادآور می شوم که 
خداوند حکیم و علیم بر همة اعمال و نیات ما احاطه دارد و چیزی از 
ساحت آگاهی حضرتش دور نیست. ملت شریف و همه اهل تحقیق 
و تحصیل هم، قدر و ارزش خدمتگزاران خود را می دانند. چه باک اگر 
اغراض سیاسی یا مطامع گروهی در شرایطی خاص امور را به گونه ای 
دیگر رقم بزند. از خداوند عزیز و حکیم سعادت همگان و توفیق و 

تعالی تمامي حوزویان و دانشگاهیان را مسئلت دارم.

اخبـــار
آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

احتمال توافق بسیار جدی است
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفتگویی کوتاه با سرویس سیاسی 

پایگاه خبری »انتخاب«، برای تیم هسته ای ایران آرزوی موفقیت کرد. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: اکنون مذاکرات به جای حساسی رسیده که احتمال 
توافق را بسیار جدی کرده است. 

 وی افزود: در این شرایط، برخی نسبت به موفقیت مذاکرات بسیار امیدوارند و برخی 
دیگر اظهار ناامیدی می کنند. 

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه کرد: با این حال باید منتظر ماند و دید در 
این نشست های آتی چه اتفاقاتی می افتد. آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادامه گفت: در 
حرف و عمل ثابت کردیم که مانند همه کشورها به دنبال استفاده صلح آمیز از انرژی هسته 
ای هستیم که دانش آن در ایران بومی شده است و در جنگ تحمیلی نشان دادیم که 
از کاربرد سلاح کشتار جمعی متنفر هستیم. رئیس مجمع تشخیص مصلحت خاطرنشان 
کرد: اکنون مذاکرات در جریان است و نباید کاری کرد که مذاکره کننده ها مجبور شوند 
حرف هایی بزنند که کار را خراب کند. وی در پایان نسبت به موفقیت مذاکرات هسته ای 

ابراز امیدواری کرد. 

رییس جمهور در بدو ورود به نیویورک:

امسال راه های مقابله با تروریسم 
و خشونت را بررسی می کنیم 

رییس جمهور ساعت 16.45 روز گذشته به وقت محلی در بدو ورود به فرودگاه 
جان اف کندی نیویورک، مورد استقبال ظریف وزیر امور خارجه، فریدون دستیار 
ویژه رییس جمهوری و سرپرست و اعضای نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در 

سازمان ملل متحد قرار گرفت. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی که پیش از ظهر دوشنبه تهران را به 
قصد شرکت در شصت و نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل ترک کرده بود، صبح 

دیروز وارد فرودگاه جان اف.کندی نیویورک شد. 
دکتر حسن روحانی در بدو ورود به فرودگاه جان اف.کندی نیویورک در گفتگو 
با خبرنگار واحد مرکزی خبر، با درود و سلام به مردم ایران، اظهار امیدواری کرد تا 
بتوان از نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد در راستای رساندن صدای ملت و 
صدای نظام درباره مسائل مهم به گوش جهانیان، بهره برداری و استفاده کرد. رییس 
جمهوری با اشاره به انجام ملاقات های دوجانبه با سران کشورها در حاشیه اجلاس 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد، گفت: در سال گذشته مسئله خشونت و افراطی 
گری که جهان باید از آن عاری باشد، از سوی ایران مطرح شد. امروز می بینیم که 
افراط چه بیدادی در منطقه می کند و پیش بینی ما درست بوده است و امسال درباره 
راه حل های مقابله با تروریسم و خشونت بحث و بررسی خواهیم کرد. روحانی با اشاره 
به شرکت در اجلاس سران درباره تغییرات آب و هوا نیز ابراز امیدواری کرد با شرکت 
در این اجلاس درباره مسئله آب و هوا و محیط زیست به بحث پرداخته و از آن بهره 
برداری کنیم. محمد نهاوندیان رییس دفتر رییس جمهوری، سورنا ستاری، معاون 
علمی و فناوری و حسام الدین آشنا مشاور فرهنگی رییس جمهوری، دکتر روحانی را 
در این سفر همراهی می کنند. رییس جمهور طی سفر به نیویورک علاوه بر شرکت 
و سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد، ملاقات های جداگانه ای با سران و 
مقامات کشورهای مختلف، دبیرکل سازمان ملل متحد و مسئولان برخی نهادهای 
بین المللی خواهد داشت. سخنرانی در اجلاس تغییرات آب و هوا در محل مقر سازمان 
ملل متحد و دیدار با ایرانیان مقیم آمریکا از دیگر برنامه های رییس جمهوری در سفر 

به نیویورک است. 

دبیر شورای عالی امنیت ملی : 

پیروز اصلی در یمن 
مردم فرهیخته و ظلم ستیزهستند

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورایعالی امنیت ملی با تبریک پیروزی 
مردم یمن در تحقق مطالبات قانونی خود، توافقنامه امضا شده میان دولت و 
جنبش انصار الله را حرکتی تعیین کننده در مسیر تفاهم ملی در یمن عنوان کرد.

علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورایعالی امنیت ملی با تبریک 
پیروزی مردم یمن در تحقق مطالبات قانونی خود ، توافقنامه امضا شده میان دولت و 

جنبش انصار الله را حرکتی تعیین کننده در مسیر تفاهم ملی در یمن عنوان کرد.
علی شمخانی پیروز اصلی این روند را مردم فرهیخته و ظلم ستیز یمن دانست و با 
تحسین اراده مردمی برای اصلاح فساد و پیشرفت اقتصادی، حرکت اخیر را گام مهمی در 

ارتقاء یمن به سمت تعالی وپیشرفت ارزیابی کرد.
وی تصریح کرد: همکاری نیروهای نظامی و حاکمیت در انجام اصلاحات مورد نظر 
مردم، این امیدواری را ایجاد کرده است که این کشور در مسیر تحقق خواست عمومی 
به حرکت خود ادامه داده و شرایط لازم برای ارتقاء جایگاه راهبردی یمن و افزایش نقش 

تاثیرگذار آن در منطقه فراهم شود.
شمخانی ضمن تقدیر از نقش سازمان ملل در متقاعد کردن حاکمیت به پذیرش 
مطالبات مردمی، اجتناب جنبش انصار الله از سهم خواهی  و فراهم آوردن شرایط مشارکت 

وخواست  همه گروه ها در آینده سیاسی یمن را نشانه بلوغ سیاسی این گروه دانست.
به گزارش خبرگزاری مهر، دبیر شورایعالی امنیت ملی ابراز امیدواری کرد کشورهای 
منطقه نیز با درک صحیح از تحولات اخیر یمن با ایفای نقش مثبت، مردم این کشور را در 

تحقق اهداف انقلابی و اسلامی خود یاری کنند.
نماینده مقام معظم رهبری در پایان خاطر نشان ساخت؛ جمهوری اسلامی ایران با 
آگاهی کامل نسبت به نقش وجایگاه ارزشمند یمن در منطقه ، همانند گذشته در کنار 
ملت یمن خواهد بود و از هیچ تلاشی برای گسترش همکاری ها ی همه جانبه با این کشور 

قرو گذار نخواهد کرد.

دکتر ولایتی: 

امیدواریم روحانی 
با پیروزی از نیویورک بازگردد 

ابراز  با  نظام  بررسی استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت  رییس مرکز 
امیدواری نسبت به اینکه رییس جمهوری از سفر به نیویورک با دست پر 
بازگردد، گفت: از دکتر روحانی انتظار می رود، مانند سال گذشته که از مصالح 

ملت ایران دفاع کرد، این سفرش نیز با برکت باشد و با پیروزی برگردد. 
علی اکبر ولایتی روز سه شنبه در حاشیه دیدار با خالد سلیمان جارالله قائم مقام 
وزیر امور خارجه کویت در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره 
اهمیت سفر رییس جمهوری به نیویورک اظهار داشت: فصل کنونی، موقعیت زمانی 
مهم و حساسی بوده و فرصتی برای کشورها است که علاوه بر بیان دیدگاه های 
جهانی خود، ملاقات های دو جانبه نیز داشته باشند.ولایتی افزود: بدون تردید آنچه 
دکتر روحانی انجام می دهد در راستای دیدگاه های رهبری و بر اساس توسعه روابط 

بر پایه احترام متقابل است.
 زیربار تحمیل های خارج از قواعد بین المللی نمی رویم

های  رسانه  برخی  اینکه  درباره  دیگری  خبرنگار  پرسش  به  پاسخ  در  ولایتی 
آمریکایی پیشنهادی را عنوان کردند که ایران 1500 سانتریفیوژ فعال را نگه دارد و 
بقیه را به صورت غیرفعال گفت: ما هم مثل شما این خبر را شنیده ایم اما مواضعی 
که توسط رهبری بارها اعلام شده جز این است که آمریکا دنبالش است. وی ادامه داد: 
مواضع ایران این است که بتواند از انرژی هسته ای به صورت صلح آمیز جهت مصارف 
صنعتی استفاده کند و از این نیروی مهم، انرژی تولید کند.ولایتی با اشاره به اینکه 
استفاده صلح آمیز از این انرژی حق مسلم کشورهای امضا کننده ان.پی.تی است، 
گفت: این حرف آمریکا تازه نیست و ایران به هیچ وجه زیر بار تحمیل های خارج از 

قواعد بین المللی نخواهد رفت. 
جلسه فوق العاده عدم تعهد می تواند مفید باشد

رییس مرکز بررسی استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به پرسش 
خبرنگار دیگری درباره ظرفیت جنبش عدم تعهد برای مقابله با داعش گفت: بدون 
تردید با توجه به حضور حدود 120 کشور در این جنبش و ریاست دوره ای ایران بر 
آن ، مشورت بین کشورهای عضو در این زمینه مهم است.وی ادامه داد: حتی تشکیل 
جلسه فوق العاده برای مقابله با افراطی گری و ایجاد اختلال در زندگی عادی مردم 
بی گناه کشورهای جهان سوم که مورد تعرض گروه های تروریستی قرار گرفته اند، 

می تواند مفید باشد. 

آیت الله موسوی اردبیلی:

شأن دانشگاهیان ورود به دسته بندي هاي سیاسی و کشمکش بر سر قدرت نیست

معاون اول رئیس قوه قضائیه با اشاره به اینکه آمریکا برای رسیدن به 
اهداف خود گاهی چراغ سبز نشان می دهد گفت: ما باید با دید دشمن به 

چراغ سبزهای آمریکا نگاه کنیم. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای پیش از ظهر سه شنبه در آیین تودیع 
و معارفه رئیس کل دادگستری استان کرمان، گفت: پیشنهاد می کنم که از این 
جلسات که همه مدیران استان حضور دارند بهره برداری کرده و به مشکلات 
استان رسیدگی کنیم. وی همچنین با گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: 
مجاهدت های زیادی در طول هشت سال دفاع مقدس انجام شد تا امروز کشوری 
معتقد، مقتدر و اثرگذار در جهان هستیم. وی تصریح کرد: دفاع از ناموس و کشور 
و مال امری عقلایی است که همه بر آن تایید می کنند و دفاع از حریم انسانی به 
حکم عقل و شرع واجب است و ما در چنین روزهایی مورد تهاجم قرار گرفتیم و 
این در حالی است که ما انقلابی نوپا داشتیم. حجت الاسلام محسنی اژه ای تصریح 
کرد: این انقلاب با اتکا به خداوند و با رهبری یک فقیه جامع الشرایط دین شناس 
و دنیاشناس به پیروزی رسید. وی به جنگ تحمیلی اشاره کرد و گفت: در زمان 
جنگ هنوز به دنبال تکمیل ساختار نظام بودیم که در همان ماه های اول انقلاب 
توطئه های پیچیده ای بر علیه انقلاب شروع و کشور دچار تنش ضدانقلاب شد و 
ترورها نیز شروع و جنگ داخلی با جریانات مختلف شروع شد. معاون اول رئیس 
قوه قضائیه افزود: از همه مهمتر یک جنگ تمام عیار خارجی نیز با کمک های شرق 
و غرب آغاز شد و هر چه مورد نیاز بود به همراه پیشرفته ترین تجهیزات نظامی و 

موشک های دوربرد که تا پایتخت را هدف قرار می داد و سلاح های ممنوعه و میکروبی و 
اطلاعات دفاعی در اختیار صدام قرار گرفت. 

به گزارش مهر، وی بیان داشت: این در حالی بود که کشور ما نیز در تحریم بود و 
معمولی ترین تجهیزات نظامی نیز به ایران داده نمی شد، پول های ما را بلوکه کرده بودند و 

کار تبلغیاتی زیادی نیز در این زمینه بر علیه انقلاب  انجام می دادند. 

مشکلات منطقه بدون مشارکت ایران لاینحل است 
وی گفت: اما امروز کشور ما با وجود همه مشکلات و به گفته خود غربی ها به عنوان 
امپراطوری ایران از آن یاد می شود و یک کشور مقتدر است و برای حل مشکلات منطقه 

جز با مشارکت ایران قابل حل نیست و امروز ایران تاثیرگذار در معادلات جهانی است. 
معاون اول رئیس قوه قضائیه ادامه داد: این معجزه قرن با پشتوانه ایمان و توکل به خدا 

و ایمان به وعده های خداوند، مقاومت و اطاعت رهبری و اتحاد کلمه و با اطاعت امت از 
ولایت و رهبری و وحدت کلمه و مجاهدت به پیروزی رسید. وی افزود: امروز نیز راهی به 
جز همین مسیر برای پیشرفت کشور نداریم و همه استعداد خود را در تجهیز نظامی باید 
داشته باشیم و نیرو و سیستم اطلاعاتی و نظامی قوی یک لازمه است اما موفقیت نهایی 

در سایه توکل به خدا اطاعت از ولایت و مجهادت است. 
 

سردار سلیمانی کمر داعش را می شکند 
وی مردم کرمان را مردمی غیور، انقلابی و رنج دیده توصیف کرد و افزود: سردار حاج 
قاسم سلیمانی افتخار شما کرمانی هاست که امروز اسم او باعث به لرزه درآمدن ستون 

فقرات اسرائیل می شود و نام سردار سلیمانی حساب دیگری برای ایران باز می کنند. 
 حجت الاسلام محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به جنایات داعش در منطقه اظهار داشت: 
آنچه کمر تروریستی مثل داعش را می شکند و مردم را آزاد می کند همت و برنامه سردار 

کرمانی حاج قاسم سلیمانی است و این افتخاری برای کشور، ایران و کرمانی هاست.  
وی ادامه داد: بیش از 60 سال مذاکره نتوانست مشکلات مردم فلسطین را حل 
کن و اسرائیل زیاده خواه تر شد و به دنبال نیل تا فرات بود و هیچ ارزشی هم برای 

کشورهای مسلمان قائل نبود و تصور می شد که نیروی شکست ناپذیر است. 
 

ایمان و مقاومت فلسطینی ها اسرائیل را به زانو درآورد 
معاون اول رئیس قوه قضائیه افزود: ولی آنچه که این اسطوره شکست ناپذیر 
را شکست و روحیه جدید به مبارزات انقلابی دمید مذاکرات نبود بلکه ایمان و 
مقاومت مردم فلسطین بود. وی ادامه داد: انسان در مقام دفاع می تواند از دیگر 
کشورها کمک بگیرد اما به حکم عقل باید از کسی کمک گرفت که از ما تواناتر 
باشد و ظالم نیز نباشد یعنی هم قادر باشد و هم بی منت کمک کند و به دنبال 
اسارت ما نباشد. حجت الاسلام محسنی اژه ای همچنین به مبارزات امام راحل)ره( 
از سال 42 اشاره کرد و افزود: خیلی ها معتقد بودند که امام افراطی است و می 
گفتند که نمی توان با شاه جنگید و تا سال های 57 خیلی ها پیروزی را امری 

نشدنی می دانستند اما امام خمینی)ره( با اتکا به خدا پیروز شد. 
 

رابطه با آمریکا راه رسیدن به خوشبختی نیست 
وی ادامه داد: در همان ابتدای انقلاب نیزعده ای به دنبال رابطه با آمریکا بودند 
و امروز هنوز این حرف ها تمام نشده؛ اما ما 35 سال است که این مطلب را تجربه 
کرده ایم و می دانیم که رابطه با آمریکا راه رسیدن به خوشبختی نیست. معاون اول رئیس 
قوه قضائیه به اعتقادات گروهی برای رابطه با آمریکا اشاره کرد و اظهار داشت: تا زمانی که 

آمریکا از رفتارهای شیطانی خود خارج نشده است نمی توان با او رابطه داشت. 
 

چهره شیطانی آمریکا زیر پوستین مخملی 

وی ادامه داد: آمریکا برای رسیدن به اهداف خود گاهی چراغ سبز نشان می دهد و 
پوستین مخملی به تن می کند اما آمریکا هنوز به دنبال شیطنت های خود است و ما نیز 

باید او را دشمن بدانیم و با دید  دشمن به چراغ سبزهای آمریکا نگاه کنیم. 
 حجت الاسلاممحسنی اژه ای همچنین آمریکا را طبل توخالی توصیف کرد و افزود: 
امروز آمریکا می خواهد ناجوانمردانه به ما ضربه بزند و ما باید مراقب این دشمن باشیم. 

پرونده جنجالی »دانشگاه جامع ایرانیان« پس از مشخص 
شدن تخلفات مالی و اداری گسترده در آن و نداشتن شرایط 

لازم برای فعالیت، بسته شد.
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری چندی پیش در اطلاعیه یی 
اعلام کرد که دانشگاه جامع ایرانیان فاقد مجوز برای فعالیت است و 

این مساله طی حکمی رسمی ابلاغ نیز شده است.
موضوع تاسیس دانشگاه ایرانیان نخستین بار در آبان 1389 
شورای  دبیر  زاده«  ملک  »محمد شریف  که  زمانی  شد؛  مطرح 
عالی امور ایرانیان خارج از کشور که ریاست آن را »اسفندیار رحیم 
مشایی« رییس دفتر »محمود احمدی نژاد« رییس دولت پیشین 
برعهده داشت، از تصمیم این شورا برای تاسیس »بزرگترین دانشگاه 
جامع بین المللی ایرانیان مقیم خارج« خبر داد. اردیبهشت 1390، 
رسانه ها از موافقت شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاسیس دانشگاه 
جامع ایرانیان خبر دادند. گرچه قرار بود این دانشگاه از طرف شورای 
عالی ایرانیان خارج از کشور تاسیس شود اما پس از مدتی، اعلام شد 
که درخواست برای صدور مجوز آن از سوی نهادی با عنوان »خانه 
ایرانیان«-که دولتی یا خصوصی بودن آن مبهم است- به عنوان یک 
دانشگاه غیرانتفاعی و غیردولتی ارایه شد. وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری نیز خرداد ماه همان سال اعلام کرد که این دانشگاه موفق 
به اخذ موافقت اصولی از شورای گسترش آموزش عالی شده است 
و در صورت تصویب اساسنامه آن و تاسیس شدن، بدون کنکور در 
تمام مقاطع تحصیلی از جمله دکتری برای آموزش حضوری امکان 
فعالیت دارد. با وجود این، موضوع دانشگاه جامع ایرانیان در روزهای 
پایانی دولت دهم در نیمه نخست سال 1392 بیشتر خبرساز شد. 
احمدی نژاد در آخرین شب فعالیت دولت خود و در یک گفت و 
گوی تلویزیونی این دانشگاه را معرفی کرد و به مردم شماره حسابی 
داد تا با واریز داوطلبانه ی پول به حساب بانکی این دانشگاه، در آن 
سرمایه گذاری کنند. وی با بیان اینکه یکی از کارهای اصلی ام بعد از 
دوران ریاست جمهوری همان دانشگاه )ایرانیان( است، در پاسخ به 
این سوال که هزینه ی مربوط به اداره ی این دانشگاه را از کجا می 
آورید، اظهار داشت: پول این دانشگاه از آسمان می آید! البته من 
و همکارانم که این دانشگاه را تاسیس کردیم چیزی نداشتیم و به 

همین دلیل یک ساختمان موقتی از دولت برای این کار گرفتیم.
احمدی نژاد گفت: البته مختصر کمک هایی از جاهای مختلف 
دریافت کردیم اما تاسیس دانشگاه هزینه های فراوانی دارد و به همین 
دلیل ما تصمیم گرفتیم این دانشگاه را به دوش مردم بیاندازیم؛ از خدا 
خواستم راهی باز کند که همه ی مردم در این زمینه مشارکت کنند 

و دانشگاه برای کسی نباشد.
اما این پروژه برای یاران احمدی نژاد به این سادگی ها پیش 
نرفت و شورایعالی انقلاب فرهنگی در اولین روز پس از پایان کار 

دولت دهم، اعلام کرد که با تاسیس این دانشگاه موافق نیست و 
علت آن نیز حضور افراد فاقد صلاحیتی چون اسفندیار رحیم مشایی 
و »حمیدرضا بقایی« در فهرست اعضای هیات موسس این دانشگاه 
است؛ زیرا بر اساس مقررات وزارت علوم، هر دانشگاه غیر انتفاعی 
باید 7 تا 8 عضو هیات علمی داشته باشد. این موسسات موظفند در 
چارت سازمانی خود، از 3 عضو هیات علمی با مرتبه ی استادیاری به 
بالا و یک روحانی واجدالشرایط بهره ببرند. بنابراین شخصی همچون 
اسفندیار رحیم مشایی که دانشجوی کارشناسی ارشد حقوق بین 
الملل دانشگاه پیام نور بود، صلاحیت عضویت در هیات موسس 
دانشگاه را نداشت. یاران احمدی نژاد در پاسخ موضوع غیرقانونی 
بودن فعالیت خود نامه یی را مبنی بر موافقت شورای گسترش 
آموزش عالی با فعالیت این دانشگاه منتشر کردند. »سید حسین 
حسینی« مدیرکل دفتر گسترش آموزش عالی وزارت علوم نیز در 
اسفند 1392، با بیان اینکه فعالیت یک موسسه نیاز به اخذ شرایطی 
دارد و باید یک روند دریافت مجوز طی شود، گفت: دانشگاه ایرانیان 
به تازگی نامه یی را برای وزارت علوم ارسال کرده است ولی موسسه 
و مجموعه آموزشی باید ابتدا به تایید شورای گسترش آموزش عالی 
و دفتر موسسات غیرانتفاعی برسد و تاکنون اما هیچ پرونده یی برای 

این دانشگاه تشکیل نشده است.
وی افزود: برگزاری آزمون نیز باید با مجوز سازمان سنجش 
آموزش کشور باشد. در صورتی که اقدام دانشگاه ایرانیان بر اساس 
مجوز نیست؛ اینکه نامه یی را به معاونت آموزشی وزارت علوم فکس 
کنند کافی نیست بلکه باید روند بررسی اعضای هیات علمی بر اساس 
قانون طی شود. از آنجایی که این دانشگاه بدون هیچ اهمیتی به 
اطلاعیه های وزارت علوم مبنی غیرقانونی بودن خود شروع به فعالیت 
و جذب دانشجو کرد و در سایت رسمی خود در مورد آغاز فعالیت 
واحد آموزش مجازی زبان های خارجی خبر داد، این وزارتخانه طی 
اطلاعیه دیگری در راستای آگاه کردن مردم اعلام کرد که آنچه به 
عنوان دانشگاه ایرانیان یاد می شود، فاقد مجوز راه اندازی و انجام امور 

آموزشی و پژوهشی از جمله پذیرش دانشجو است.
یکی دیگر از دلایلی که دانشگاه جامع ایرانیان را حاشیه ساز کرد 
موضوع تخلف مالی در آن بود. آن طور که »اکبر ترکان« مشاور 
عالی »حسن روحانی« رییس جمهوری نیز بارها اعلام کرده، در روز 
تحلیف دولت یازدهم در 13 مرداد ماه پارسال، مبلغ 16 میلیارد 
تومان از ذی حسابی نهاد ریاست جمهوری به حساب دانشگاه جامع 

ایرانیان واریز شده که به هیچ وجه قانونی نبوده است.
»غلامرضا مصباحی مقدم« رییس کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس نیز روز 14 شهریور گفت که انتقال 16 میلیارد 

تومان به دانشگاه احمدی نژاد »اقدامی غیرقانونی« بوده است.
واگذاری  ی  درباره  دیگر  نظری  اظهار  در  همچنین  ترکان 

غیرقانونی ساختمانی متعلق به منطقه ی آزاد قشم به دانشگاه ایرانیان 
گفت: همه ی این تخلفات در این حیاط خلوت انجام شده است؛ این 
ساختمان از اموال منطقه آزاد است، مال دولت است به چه حسابی 
اجاره داده شده است؟ چرا این اموال تاراج شده است؟ مگر ارث 
پدرتان است؟ اگرچه تاکنون موضوع اهداف سیاسی احمدی نژاد از 
تاسیس این دانشگاه خیلی مطرح نشده است اما موضوعات دیگری 
همچون استفاده از رانت و فساد مالی ناشی از انتقال 16 میلیارد 
تومان از بودجه نهاد ریاست جمهوری در روز آخر فعالیت دولت، 
استفاده از ساختمان متعلق به منطقه آزاد قشم، همچنین کوچ مهره 
های کلیدی دولت احمدی نژاد به این دانشگاه پس از پایان ریاست 
جمهوری در کنار ابهامات و سوالات درباره ی چگونگی اخذ مجوز 
تاسیس این دانشگاه، باعث جنجالی شدن موضوع دانشگاه ایرانیان 
شد. در نهایت وزارت علوم در روز 23 شهریور 93 طی یک اطلاعیه 
یی رسمی دانشگاه ایرانیان را فاقد مجوز راه اندازی دانست و در 25 

شهریور این حکم را ابلاغ کرد.
نیز در مورد  وزارتخانه  این  عالی غیردولتی  آموزش  مدیرکل 
»عواقب حقوقی« هر گونه فعالیت آموزشی این دانشگاه هشدار داد 
و گفت: وزارت علوم در نامه یی به آقای احمدی نژاد اعلام کرده که 
فعالیت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه نمی تواند ادامه داشته باشد 
و از آنجایی که شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوبه گذشته خود را 
بلااثر کرده، هیچ مصوبه یی در شورای گسترش وزارت علوم به عنوان 
مجوز فعالیت این دانشگاه وجود ندارد. در این نامه تاکید شده که 
هرگونه فعالیت آموزشی، پژوهشی و دانشگاهی این دانشگاه عواقب 

حقوقی را برای مسوولان آن در پی خواهد داشت.

هدف از تاسیس دانشگاه ایرانیان چه بود؟
اما براستی هدف احمدی نژاد و حامیان وی از تاسیس دانشگاه 
ایرانیان چه بود؟ آیا آنطور که خود آنها مدعی هستند این دانشگاه به 
دنبال توسعه ی فعالیت های علمی و کمک به رشد دانش در کشور 

بوده است یا پای مسایل دیگری مطرح است؟
نژاد  اصلی احمدی  ناظران سیاسی معتقدند هدف  از  برخی 
از تاسیس این دانشگاه، حفظ انسجام در میان حلقه های نخست 
حامیان وی در پایان کار دولت دهم و پوشش قرار دادن فعالیت های 

سیاسی آنها در آینده بوده است.
در اینجا این پرسش مطرح می شود که چرا احمدی نژاد برای 
متشکل کردن حامیان خود به سراغ تشکیل حزب نرفت؟ »صادق 
زیباکلام« استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران در این ارتباط به گروه 
پژوهش های خبری ایرنا گفت: روحیات احمدی نژاد با کار حزبی 
سازگار نیست. فعالیت حزبی یک کار گروهی و دسته جمعی است 
و احمدی نژاد در آن هشت سال نشان داد که خیلی اهل این شیوه 

عمل نیست و یک شخصیت مستبد و تک رو داشت. این روحیه 
فرمان دادن و اطاعت کردن برای کار حزبی مناسب نیست.

وی در پاسخ به این پرسش پژوهشگر ایرنا که چرا »دانشگاه« 
برای ادامه ی فعالیت متشکل نزدیکان احمدی نژاد انتخاب شد، 
گفت: ریشه این مساله به اقدامات رحیم مشایی در دوره دوم دولت 
احمدی نژاد بر می گردد. مشایی توانسته بود با بسیاری از ایرانیان 
خارج از کشور ارتباط برقرار کنند و در میان آنها نیز چهره ها و 
شخصیت های دانشگاهی بودند که در آمریکا و کانادا فعالیت می 
کردند. مشایی امیدوار بود که با استفاده از این اساتید ایرانی در خارج 
از کشور بتواند یک مجموعه ی دانشگاهی ممتاز در کشور ایجاد 
کنند تا افرادی از داخل یا خارج ایران و حتی کشورهای دیگر بتوانند 
در یک دانشگاه بین المللی تحصیل کنند. قرار بود ایرانیان شبیه 
دانشگاه های خصوصی برجسته در آمریکا باشد. زیباکلام با بیان اینکه 
نزدیکان احمدی نژاد خیلی دیر به فکر تاسیس این دانشگاه افتادند، 
تصریح کرد: اگر وقتی در قدرت بودند این کار را می کردند و عملیاتی 
کردن این ایده را برای ماه های آخر دولت دهم نمی گذاشتند نتیجه 
ی بهتری می گرفتند اما این کار را در زمانی آغاز کردند که دوران 
قدرت احمدی نژاد تمام شده بود. استاد دانشگاه تهران در پاسخ به 
این پرسش که آیا احمدی نژاد به دنبال آن بود که دانشگاه ایرانیان 
را همچون دانشگاه آزاد اسلامی در کشور گسترش دهد و به نوعی 
دست به شبکه سازی نیروهای هوادار خود بزند، گفت: من فکر می 
کنم که دانشگاه ایرانیان رقیب دانشگاه آزاد نبود زیرا دشمنی که 
احمدی نژاد با آقای هاشمی داشت در یکی دو سال آخر کم رنگ 

شده بود و اصراری برای به خاک سیاه نشاندن دانشگاه آزاد نداشت.
زیباکلام تاکید کرد که فارغ از مسایل سیاسی، ایده ی تاسیس 
دانشگاه ایرانیان از این نظر که از ظرفیت های استادان خارج از ایران 
استفاده شود، ایده ی قابل توجهی بود که ارزش پیگیری نیز داشت.

»فاطمه راکعی« نماینده ی پیشین مجلس شورای اسلامی نیز 
در گفت و گو با گروه پژوهش های خبری ایرنا در ارزیابی تاسیس 
دانشگاه ایرانیان گفت: احمدی نژاد فکر می کرد مردم و مسولان نظام 
بلاهایی را که او سر ملت آورده است فراموش کرده اند و حالا فرصت 
دارد یک دانشگاه بین المللی راه اندازی کند؛ در حالی که به هیچ وجه 
شرایط این کار را نداشت. وی ضمن تاکید بر این مساله که بر اساس 
قانون هر شخصی اجازه ی فعالیت علمی ، فرهنگی ، سیاسی و ... 
دارد، افزود: در مورد احمدی نژاد مساله چیز دیگری است؛ زیرا ملت 
در انتخابات 24 خرداد پارسال با رای دادن به دولت تدبیر و امید به 
سیاست های احمدی نژاد در حوزه های سیاسی و فرهنگی یک »نه« 
بزرگ گفتند. برخوردهای فرهنگی احمدی نژاد با مردم، خبرنگاران، 
رفتارها و گفتار وی در عرصه ی بین الملل و ... موجب می شود که 

بگوییم این فرد پشتوانه فعالیت علمی و فرهنگی ندارد.

معاون اول  قوه قضائیه :

باید با دید دشمن به چراغ سبزهای آمریکا نگاه کنیم 

»دانشگاه ایرانیان« از آغاز تا فرجام
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نخستین روزنامه استان قم

 93 سال  نخست  ماهه  سه  در  ایمان: 
شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم رتبه 

نخست ارزیابي عملکرد راکسب کرد.
به گزارش روابط عمومي شرکت شهرک هاي 
صنعتي استان قم. روح الله ابراهیمي با اعلام این 
عملکرد  ارزیابي  گزارش  اساس  بر  افزود:  خبر  
سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتي ایران 
در سه ماهه نخست سال جاري شرکت شهرکهاي 
صنعتي استان قم توانسته است رتبه اول تحقق 
شاخصها در بین شرکت هاي استاني را از آن خود 

نماید.
قم  صنعتي  شهرکهاي  شرکت  مدیرعامل 

افزود: مجموعه همکاران شرکت  رابطه  در همین 
مي  خود  توان  تمام  با  قم  صنعتي  هاي  شهرک 
شاخصهاي  تحقق  در  خود  وظایف  تا  کوشند 
در  لطف خدا  به  تا  نموده  اجرایي  را  تدوین شده 
بتوانیم  جهادي  مدیریت  و  ملي  عزم  با   93 سال 
گامهاي مؤثر و بلندتري در راستاي انجام وظایف 

برداریم. خود 
وی گفت: از ابتداي امسال سعي نموده ایم طبق 
بندي  اولویت  با  و  برداشته  گام  شده  تدوین  برنامه 
پروژه ها نسبت به اجرایي نمودن آن اقدام نموده تا 
انشاءالله در پایان سال جاري به نتایج هدف گذاري 

شده امسال برسیم.

در سه ماهه نخست سال 93صورت گرفت:

کسب رتبه نخست ارزیابي عملکرد توسط شرکت شهرک هاي صنعتي قم 

نامحرمانه

خبـــر

همکاری جدی جامعتین برای انتخابات
گفته می شود: غلامرضا مصباحی مقدم، سخنگوی جامعه روحانیت مبارز ، درباره فعالیت های جامعه 
روحانیت مبارز برای انتخابات آینده خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی گفت: بنا داریم مشخصا 
با جامعه مدرسین حوزه علمیه قم یک همکاری جدی برای انتخابات خبرگان و مجلس شورای اسلامی 

داشته باشیم و با اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دیدار داشته باشیم.

خاطره انگیزترین حضور جهانگیری در مدرسه
گفته می شود: جهانگیری معاون اول رییس جمهور اظهار داشته است: در طول سال هایی که 
تحصیل کرده ام و یا به مدرسه رفته ام، ماندگارترین و خاطره انگیزترین حضور من در مدرسه، امروز 
بوده است.وی ادامه داده است: اولین دلیل این تفاوت این است که در مدرسه ای حضور یافتم که شاهد 
است و دومین دلیل خاطره انگیز بودن حضورم در این مدرسه، روش آمدنم بود.معاون اول رییس جمهور 
تصریح کرده است: با اینکه 40 دقیقه زودتر حرکت کرده بودیم تا به موقع در مراسم باشیم اما از محلی 
به بعد شاهد ترافیک سنگینی بودیم که رسیدنم را به بیش از یکساعت تاخیر می کشاند.وی افزوده است: 
از محافظان خواستم سریعا موتوری تهیه کنند تا با آن به مراسم بیایم و پس از اینکه دیدم آنها مایل به 
انجام این کار نیستند تهدید کردم تا اگر یک دقیقه دیگر موتور تهیه نکنید خودم پیاده می شوم و می 
روم.جهانگیری در حالی که حضار او را تشویق می کردند، افزوده است: خلاصه سوار موتور شدیم و جالب 

اینجاست که آدرس را بلد نبودیم و نهایتا پرسان پرسان خود را به مدرسه رساندیم.

ایران در ائتلاف بین المللی علیه داعش شرکت نمی کند 
گفته می شود: محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه  ایران در پاسخ به این سوال که آیا ایران حاضر است در 
ائتلاف بین المللی مبارزه با داعش به رهبری آمریکا شرکت کند؟ گفته است: خیر، ما سهم خود را برای کمک 
به دولت عراق انجام می دهیم و دلیل آن این است که از نظر ما هر ائتلافی باید نشات گرفته از منطقه باشد 
و حمایت های نظامی را از خارج دریافت کند نه چیز دیگری. ما معتقدیم که فشارهای خارجی منبع اصلی 
بحران های منطقه ما بوده و بنابراین نمی توان این مشکل را از طریق همان چیزی که عامل آن بوده است حل کرد.

جبهه پایداری مجوز فعالیت گرفت 
گفته می شود: احمد بخشایش اردستانی عضو کمیسیون ماده 10 احزاب از اعطای مجوز این 
کمیسیون به جبهه پایداری خبر داده است.وی ادامه داده است روز دوشنبه جلسه کمیسیون ماده 10 
احزاب پس از یک وقفه شش ماهه با حضور آقای حسنیعلی امیری قائم مقام وزیر کشور تشکیل شده 
است.نماینده اردستان ادامه داده است: البته من در این جلسه حضور نداشتم اما در این جلسه درخواست 
مجوز جبهه پایداری مورد بررسی قرار گرفته و با اعطای مجوز به این جبهه موافقت شده است.این نماینده 
مجلس با تاکید بر اینکه از این به بعد جبهه پایداری دارای مجوز است، ادامه داده است: البته از سایر 
محتوای این جلسات خبر ندارم.این نماینده مجلس همچنین در مورد انتخاب معاون سیاسی وزیر کشور 
نیز گفته است: ظاهرا شخص آقای امیری تمایل زیادی دارند که معاون سیاسی وزیر کشور باشند و احتمال 
این انتخاب هم وجود دارد اما گویا اصلاح طلبان با انتخاب آقای امیری به عنوان معاون سیاسی وزیر کشور 

مخالف هستند و اجازه چنین کاری را هم احتمالا نخواهند داد.

امروز روحانی 30 میلیون رای می آورد
گفته می شود: سعید لیلازعضو شورای مرکزی حزب کارگزاران تاکید کرده است: برخی  از پیروزی 
اصلاح طلبان می ترسند و آن را معادل مرگ خویش می دانند و برای همین از هر وسیله و حربه ای برای 
عدم حفظ انسجام اصلاح طلبان و تفرقه افکنی استفاده می کنند. وی خاطرنشان کرده است:  اعتقاد دارم که 
اگر امروز انتخابات ریاست جمهوری برگزار شود و آقای روحانی در آن شرکت کند، وی 30 میلیون رای 
خواهد آورد. دلیل این امر این است که علاوه بر رای 18 میلیونی ایشان، گروه های تحریمی چپ به مرکز 
آمده اند یعنی در جایگاهی که آقایان خاتمی، هاشمی و روحانی قرار دارند و کسانی که در جناح راست 
بودند و از تحولات عقب مانده بودند، شرم گینانه متوجه شده اند که حمایت هایشان از دولت سابق در هشت 

سال گذشته چه خطراتی را متوجه کشور کرده است و برای همین به سمت آقای روحانی چرخیده اند.

ناکامی رسایی
گفته می شود: نمایندگان مجلس در جلسه علنی سه شنبه حسن کامران را به عنوان عضو ناظر 
مجلس در هیات نظارت بر مطبوعات و مفید کیایی نژاد و سید رمضان شجاعی کیاسری را به عنوان اعضای 
ناظر در شورای نظارت بر صداوسیما انتخاب کردند.  بر این اساس ،حسن کامران با 108 رای از مجوع 203 
رای نمایندگان در رقابت با حمید رسایی به عنوان عضو ناظر مجلس در هیات نظارت بر مطبوعات انتخاب 
شد. پیش از این کامران، رسایی و نبویان از سوی کمیسیون فرهنگی به عنوان گزینه های پیشنهادی 

عضویت در هیات نظارت بر مطبوعات معرفی شده بودند که نبویان از کاندیداتوری انصراف داد.

نباید آب را صرف  کاشت هندوانه کنیم 
گفته می شود: حجتی وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه باید محصولات آب بر مثل هندوانه را به اندازه 
نیاز و تقاضا کشت کنیم، گفته است: گاهی اوقات در کشت این محصولات به اندازه ای زیاده روی می کنیم 
که بخشی از آن هدر می رود. کشت چنین محصولاتی اقتصادی نبوده و به مصلحت مملکت نیست.وی 
بیان داشته است: اگر در محصول تولیدی قیمت آب را محاسبه کنیم هزینه تولید بسیار بالا می رود در 

حالی که ما هزینه آب را صفر محاسبه می کنیم.

هزینه سالیانه مصرف خودسرانه دارو در کشور
گفته می شود: مصرف نابجا، غیر لازم و خودسرانه دارو در مردم، سالانه 600 هزار میلیارد تومان 

هزینه به اقتصاد ملی تحمیل می کند.

حذف همسر اول از شناسنامه با ثبت ازدواج دوم 
گفته می شود: محسن اسماعیلی مدیرکل اسناد هویتی سازمان ثبت احوال کشور گفته است: 
چنانچه فردی با همسرش متارکه کرده باشد با انتخاب همسر دوم و ثبت رسمی ازدواج و ثبت شدن نام 
او درشناسنامه اش می تواند به اداره ثبت احوال مراجعه و درخواست برای حذف نام همسراول راارائه دهد. 
اسماعیلی افزوده است: حذف نام زوج از شناسنامه زوجه تنها در صورتی امکان پذیر است که در دوران 
عقد جدایی انجام شده باشد و دوشیزه بودن زوجه مطابق احکام قضایی و سند طلاق قابل استنباط باشد.

وی ادامه داده است :همچنین اگر همسر فردی فوت کند، در صورت ثبت شدن ازدواج، فرد می تواند با 
مراجعه به ادارات ثبت احوال نسبت به حذف نام همسر فوت شده از شناسنامه اش اقدام و نام همسر فوت 

شده را از شناسنامه اش حذف کند.

همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید:

زنگ پاکبان در قم به صدا در آمد
ایمان: همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، زنگ پاکبان در مدرسه راهنمایی پسرانه علامه 

طباطبایی به صدا درآمد.

رضا امیدی فر ، یکی از پاکبان های شهر قم روز گذشته مهمان مدرسه راهنمایی پسرانه علامه 
طباطبایی بود. وی در جمع دانش آموزان این مدرسه از اهمیت مسئله تفکیک گفت و از دانش آموزان 
خواست که زباله های خشک و تر را بشناسند و در زمینه نظافت شهری، یار پاکبانان باشند.امیدی 
فر که با لباس نارنجی اش به مدرسه آمده بود، به دانش آموزان گفت که اهمیت به مسئله نظافت و 
پاکیزگی شهر، به نفع خود آنها و خانواده هایشان است چرا که شهر تمیز هم مانند یک موجود زنده 
نفس می کشد و در شهر تمیز ، شهروندان سالم زندگی میکنند.امیدی فر زنگ اولین روز مدرسه 200 
نفری علامه طباطبایی را به صدا در آورد تا توجه به پاکیزگی و نظافت شهر و مدرسه همواره در خاطره 

دانش آموزان باقی بماند.
دانش آموزان سفیران پاکیزگی در خانه و مدرسه هستند

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماندشهرداری قم نیز در این مراسم ، دانش آموزان را به اهمیت مسئولیت 
و فعالیت پاکبانان توجه داد و گفت: پاکبانان در کار پاکسازی محیط شهری از آلاینده های گوناگون تلاش 
های بسیاری را انجام می دهند، لذا مردم باید برای این قشر حرمت و ارزش خاصی قائل شوند.رضا بامداد 
اصل با بیان اینکه مشارکت در بحث نظافت محیط شهر باید به یک فرهنگ عمومی تبدیل شود، افزود: 
تمام افراد جامعه باید با توجه به ارزش و اهمیت پاکیزگی شهر، پاکبانان را در این زمینه یاری کنند. "شهر 
اگر امروز تمیز است و مشکلی در رفت و روب وجود  ندارد، به دلیل زحمات افرادی است که شبانه روز در 
کوچه پس کوچه های شهر زحمت می کشند"، بامداد اصل با بیان این جملات اضافه کرد: در شهر قم 
هزار و 500 پاکبان فعالیت می کنند. وی ادامه داد:سازمان مدیریت پسماند قم، تلاش دارد در سال 93 و 
همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، اجرای برنامه های فرهنگی و آموزشی را همانند سال های گذشته 
مورد اهتمام قرار دهد و برگزاری مراسم نمادین نواختن زنگ پاکبان به عنوان مدخل این برنامه ها است.

مدیرعامل سامَپ قم عنوان کرد: یکی از مسائل و دغدغه های شهرداری و سازمان مدیریت پسماند بحث 
تفکیک زباله است و دانش آموزان می توانند به عنوان سفیران پاکیزگی عمل کرده و علاوه بر اهتمام خود 
به مسئله فرهنگ شهروندی و نظافت شهری، خانواده های خویش را با این موضوعات آشنا کنند.بامداد 
اصل از دانش آموزان خواست که زباله های خشک و تر را بشناسند و در تفکیک و جداسازی آنها دقت 

لازم را به عمل آورند تا از مشکلات زیست محیطی جلوگیری شود و چهره شهر به زیبایی روشن شود.
به گفته مدیر عامل سامَپ قم، اگر سازمان ها و دستگاه های دولتی، تمام بودجه فرهنگی خود را 
صرف فرهنگسازی در زمینه اهمیت موضوع نظافت شهری برای دانش آموزان مقاطع تحصیلی ابتدایی و 
راهنمایی کنند، بازخورد آن در سال های آتی قابل مشاهده و اهمیت است.وی خطاب به دانش آموزان و با 
اشاره به اینکه بی توجهی به مسئله پاکیزگی شهر زیبنده دانش آموزان قمی نیست، گفت: شایسته نیست 
که در اثر تولید زباله و بی توجهی یک فرد به این موضوع، قامت فرد دیگری برای جمع آوری زباله خم 
شود .بامداد اصل بیان کرد: اگر دانش آموزان به مسئله تفکیک زباله اهتمام داشته باشند، شهر کریمه اهل 
بیت)ع( در موضوع پاکیزگی پیشتاز خواهد بود .در پایان مراسم مسابقه ای در زمینه شناخت زباله های 

خشک و تر و معرفی کود کمپوست بین دانش آموزان برگزار و به برندگان جوایزی اهدا شد.

ناگفته های جنگ

اخبـــار
با حضور آیت الله نوری همدانی

نمایشگاه یاد یاران در قم افتتاح شد
ایمان: نمایشگاه یاد یاران به مناسبت هفته دفاع مقدس با حضور 

آیت الله حسین نوری همدانی در قم افتتاح شد.
مراسم افتتاحیه نمایشگاه یاد یاران دوشنبه شب با اقامه نماز مغرب و 
عشا به امامت آیت الله حسین نوری همدانی و سخنرانی آیت الله حسینی 
بوشهری مدیر حوزه های علیمه  برگزار شد. در اولین شب برگزاری نمایشگاه 
یاد یاران  قرائت قرآن کریم و شعر خوانی علی علوی مسئول بخش شعر 
سازمان بسیج استان قم به همراه بازسازی عملیات عاشورا دو انجام شد.  
برپایی نمایشگاه هفته دفاع مقدس یکی از ابتکارات سپاه و بسیج است که 
در استان های مختلف به اجرا گذاشته شده اما از این نمایشگاه در استان قم 
استقبال کم نظیری می شود و امسال نیز پخش آهنگ های حماسی حامد 
زمانی حال و هوای بسیار ویژه ای به نمایشگاه داده است. نمایشگاه مذکور هر 
روز از ساعت 9 الی 13 و هر شب از ساعت 17 الی 23 در روزهای 31 شهریور 
الی 6 مهر ماه برای بازدید کنندگان دائر خواهد بود. گفتنی است سردار مهدی 
مهدوی نژاد فرمانده سپاه استان قم، حجت الاسلام محمدصادق صالحی منش 
استاندار قم، حجت الاسلام علی بنایی معاون سیاسی استاندار و جمعی از 

مسئولان و مدیران استانی در این مراسم حضور داشتند.

سردار مهدوی نژاد:

 آموزه های شهدا 
در جامعه اسلامی نهادینه شود 

 ایمان : فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع( گفت: آموزه های شهدا 
باید در نظام اسلامی نهادینه شود چراکه هدف اصلی دشمنان در 

هشت سال دوران دفاع مقدس از بین بردن دین اسلام بوده است. 
سردار 'مهدی مهدوی نژاد' روز سه شنبه در دیدار فرماندهان و مسوولان 
سپاه استان با خانواده شهیدان 'مهدی و مجید زین الدین' اظهار کرد: شهید 
مهدی زین الدین در زمان دفاع مقدس مرجع و الگویی برای رزمندگان و 
بسیجان بود. وی با اشاره به علاقه همسنگران شهید مهدی زین الدین برای 
همنشینی با او خاطرنشان کرد: اقدامات این شهید در پیشبرد انقلاب اسلامی 
موثر بوده و نتایج آنها امروزه به خوبی مشهود است. فرمانده سپاه استان قم 
اظهار کرد: شهید مهدی زین الدین تکیه گاهی برای پاسدران و بسیجیان بود 
و به آنها عشق می ورزید و امروزه نیز در نبود اینگونه افراد خانواده هایشان 
چراغی برای ادامه مسیر انقلاب خواهند بود. مهدوی نژاد در پایان بر استفاده 
از راه و رسم شهیدان برای مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن تاکید کرد و گفت: 
راهی که شهدا برای مردم تبیین کرده اند سعادت دنیا و آخرت را به دنبال 
خواهد داشت. سردار 'سید جواد هاشمی' مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان قم نیز در این دیدار گفت: نام شهید مهدی زین الدین در لشکر عملیاتی 
17 امام علی ابن ابی طالب)ع( می درخشد و او افتخاری برای مردم استان قم 
به ویژه پاسداران و بسیجیان است. بر اساس این گزارش، فرماندهان و یادگاران 
انقلاب اسلامی به مناسبت هفته دفاع مقدس با خانواده شهیدان مجید و 
مهدی زین الدین دیدار کردند، در این دیدار سردار 'سید علی سیدی' فرمانده 
لشکر 17 امام علی ابن ابیطالب )ع(، حجت الاسلام 'سید حسن اکبری' 
مسوول نمایندگی ولی فقیه در سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( و سرداران 
'احمد فتوحی' و 'محمد توحیدی نیا' از یادگاران دوران دفاع مقدس حضور 
داشتند. شهید 'مهدی زین الدین' در سال 1338 در تهران متولد شد و پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی جزو اولین کسانی بود که جذب جهاد سازندگی 
شد و با تشکیل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قم به این نهاد پیوست، در آبان 
سال 1363 شهید زین الدین فرمامده لشکر 17 امام علی ابن ابیطالب )ع( به 
همراه برادرش 'مجید' که مسوول اطلاعات و عملیات تیپ 2 این لشکر بود 

برای شناسایی منطقه عملیاتی در سردشت اعزام و به شهادت می رسند. 

اجرای نمایش خیابانی "دیدار" 
در نمایشگاه یاد یاران قم

ایمان: نمایش خیابانی دیدار همزمان با مراسم افتتاحیه نمایشگاه 
یاد یاران در قم به اجرا در آمد.

در نمایش خیابانی دیدار که با موضوع دفاع مقدس و به همت معاونت 
فرهنگی لشکر عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع( اجرا شد، سید داود موسوی 
و سید احمد موسوی ایفای نقش کردند.نویسندگی متن نمایش با سید داود 
موسوی است، مرتضی مرتضوی راد نیز کارگردانی آن را بر عهده دارد و طی 
شبهای برگزاری نمایشگاه یاد یاران در فضای باز اجرا می گردد. به گفته 
کارگردان نمایش دیدار، این نمایش در جشنواره های کشوری برنده جوایز 

متعدد شده است.

با محوریت شهدای لشکر عملیاتی؛

نماهنگ  مسافران بهشت
در قم رونمایی شد

لشکر  شهدای  محوریت  با  بهشت  مسافران  نماهنگ  ایمان: 
عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع ( دوشنبه شب در مراسم افتتاحیه 

نمایشگاه یاد یاران در قم رونمایی شد.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، نماهنگ "مسافران بهشت" به 
یاد شهدای لشکر عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع( که در سال 1390 در 
مبارزه با گروهک تروریستی پژاک در منطقه سردشت به شهادت رسیدند، 

ساخته شده است.
این نماهنگ با همکاری موسسه فرهنگی هنری راویان فتح و معاونت 
فرهنگی لشکر عملیاتی 17 علی بن ابی طالب)ع( و کارگردانی مصطفی 
کوچکی ساخته شده، شعر آن از احمد حسین پور علوی است و علیرضا 

شاکری نیز خوانندگی آن را به عهده دارد.
نماهنگ 7 دقیقه ای مسافران بهشت  دوشنبه شب در مراسم افتتاحیه 
نمایشگاه یاد یاران با حضور مسئولان استانی رونمایی و برای اولین بار پخش 

گردید.

مراسم صبحگاهی
محمد خامه یار

ظهرابی فرمانده گروهان یک از گردان سیدالشهدا)ع( بود. کارهایی که 
سر صف صبحگاه می کرد همه را به خنده وا می داشت. همیشه چند نفر 
از بچه های دیگر واحدها، برای خنده ، می آمدند توی گروهان. او بچه ها را 
نمی شناخت. وقت نرمش در مراسم صبحگاه اگر کسی نرمش نمی کرد 
تفنگش را بر می داشت و شروع به شلیک تیر هوایی روی سر بچه ها می کرد.

در یکی از روزها برای نماز صبح بیدار شدم. فنر دستگیره در، خراب 
شده بود و در باز نمی شد. مجبور شدم از پنجره کانکس بیرون بیاییم. وضو 
گرفتم و نماز خواندم. تصور کردم امروز از صبحگاه خبری نیست. برگشتم 
داخل کانکس. پتویی روی سرم کشیدم و  خودم را مثل بقیه بچه ها  به 

خواب زدم! 
بچه های تنبل گروهان وقتی از ماجرا خبردار شدند، داخل کانکس 
آمدند و پتو به سرشان کشیدند و خوابیدند! چند دقیقه بعد سر و کله 
فرمانده گروهان سر ساعت مقرر هر روز پیدا شد و صدایش در محوطه 

کانکس ها پیچید... اخوی صبحگاه! بدو اخوی... زودباش... دیر شد..
سپس ضربه ای به درب کانکس وارد کرد ولی خبری از بچه های داخل 
کانکس نشد. وقتی متوجه شد درب خراب است، گروهان را پشت کانکس، 
کنار پنجره به خط کرد. ظهرابی لحظاتی بعد کله اش را داخل کانکس آورد 

و صدا زد: بلند شو اخوی! بدو صبحگاه...
کسی اعتنا نکرد. سر اسلحه را داخل کانکس آورد. دنبال محفظه ای 
می گشت تا شلیک کند. جایی را پیدا نکرد. بعد خودش را داخل کانکس 
انداخت. پوتین هایش لب پنجره گیر کرد و همان طور ماند. بچه ها که زیر 
پتو خود را به خواب زده بودند خودشان ر کنار کشیدند که جلو دهانه تفنگ 

او نباشند، ظهرابی فریاد می زد: کمک! 
بچه هایی که بیرون به صف ایستاده بود، کمکش کردند. پاهایش که آزاد 
شد با جدیت گفت: حالا برید به خط شید. بچه ها یکی یکی بلند شدند 
و از پنجره بیرون آمدند. ظهرابی شروع کرد به شمارش... یک... دو... سه... 
چهار... و رسید به هجده! این اعداد شماره و تعداد بچه هایی بود که از پنجره 

بیرون می پریدند.
بچه های کانکس ما هشت نفر بودند. بعد از نماز صبح بعضی از نیروهای 
گروهان از خرابی قفل با خبر شدند، به خیال این که در مراسم صبحگاه 

حاضر نشوند از پنجره  داخل کانکس آمدند و هجده نفر شدیم!

سال  آغاز  با  همزمان  گذشته  روز    : ایمان     
'مهر، مقاومت و پایداری'  تحصیلی جدید ، زنگ 
درمدارس قم با حضور استاندار قم، رییس سازمان 
و  آموزش  وزارت  آموزشی  برنامه ریزی  و  پژوهش 
پرورش و جمعی ازمسوولان استان طنین انداز شد. 
نمادین در  به صورت  آیین که  این  استاندار قم در 
دبیرستان ماندگار امام صادق)ع( برگزار شد، با تبریک 
فرارسیدن فصل علم و دانش، گفت: دانش آموزان ولی 
نعمتان آموزش و پرورش و مسوولان استان خادم کریمه 
اهل بیت)س( و دانش آموزان هستند تا فضای مناسب را 

برای علم آموزی را فراهم کنند.
صالحی  'محمدصادق  والمسلمین  الاسلام  حجت 
منش' در ادامه ؛ ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس، 
را  تحمیلی  جنگ  سال  هشت  شهدای  خاطره  و  یاد 
اینکه در مسئله آب  بیان  با  گرامیداشت.وی همچنین 
امروز به مرز بحران رسیده ایم، یادآور شد: تمام راه های 
تامین آب طی شده و از مسافت های طولانی امروز آب به 
قم رسیده است و اگر صرفه جویی و استفاده بهینه از این 
مایع حیاتی سرلوحه زندگی مردم نشود به زودی دیگر 
آبی نخواهیم داشت.مدیرکل آموزش و پرورش قم نیز 
دراین آیین گفت: امروز مسوولان استان همزمان در 250 
مدرسه حضور پیدا کردند تا زنگ مهر به طور همزمان 
در مدارس نواخته شود.حمیدرضا دژاگام' در ادامه پیام 
'علی اصغر فانی'، وزیر آموزش و پرورش را به مناسبت آغاز 
سال تحصیلی جدید قرائت کرد. رئیس سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش و پرورش نیز در 
این مراسم  گفت: تلاش می کنیم که در سال تحصیلی 
جدید با اجرایی کردن 40 راهکار از سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش در مسیر تحول نظام تعلیم و تربیت 
گام برداریم. حجت الاسلام والمسلمین محی الدین بهرام 
محمدیان با بیان اینکه نظام تعلیم و تربیت نظام مقدس 
و برای ملت ایران با اهمیت است، افزود: می طلبد تا همه 
افراد و مسؤلان در امر تعلیم و تربیت مدد برسانند و باید 
در قم برای آموزش همت مضاعف وجود داشته باشد چرا 
که قم شهر علم و اجتهاد و شهر کریمه اهل بیت)ع( 
است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در 
حاشیه این مراسم با بیان اینکه زنگ آب در دنیا و در 
ایران از مدت ها پیش به صدا درآمده است، خاطرنشان 
کرد: امروز کمبود آب در دنیا یکی از چالش های اصلی 
است که دامن گیر بسیاری از کشورها از جمله کشور ما 
شده است.مهندس توکلی بینا با بیان اینکه باید صرفه 
جویی در مصرف آب به عنوان یک فرهنگ در جامعه 
در آید، تصریح کرد: سال ها است که ما نهادینه کردن 

این فرهنگ را با همکاری آموزش و پرورش از مدارس 
آغاز کردیم و امیدواریم بتوانیم نسلی صرفه جو تربیت 
کنیم.وی با تاکید بر اینکه دانش آموزان می توانند مبلغان 
خوبی برای ترویج فرهنگ صرفه جویی و استفاده بهینه از 
آب در خانه و جامعه باشند، یادآور شد: در صورت صرفه 
جویی مشکلی در تامین آب نخواهیم داشت اما اگر روند 
افزایشی مصرف ادامه پیدا کند با کمبود شدید آب مواجه 
خواهیم شد.مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب نیز همانند 
استاندار قم از مردم خواست با توجه به وضعیت بحرانی 
منابع آب کشور به ویژه استان قم در مصرف آب صرفه 

جویی کنند.

تاکید دلبري بر فرهنگ صرفه جویي در مصرف آب 
شهردار قم  نیز در حاشیه  این مراسم  آغاز سال 
تحصیلی را به تمامي دانش آموزان و معلمان تبریک گفت.

محوریت  با  که  مراسم  این  در  دلبري  محمد 
صرفه جویي در مصرف آب برگزار شد به فرهنگ سازي 
در راستاي استفاده هر چه مطلوب تر از آب تاکید کرد.

وي با اشاره به اقدامات شهرداري در این زمینه تصریح 
در  باید  و  است  حیات  مایه  آب  که  همان طور  کرد: 
هم  سبز  فضاي  کنیم،  کوشش  آن  از  درست  استفاده 
بحثي حیاتي براي شهر و شهروندان است.دلبري با بیان 
اینکه مناسب ترین تمهید استفاده از پساب ها است اظهار 
داشت: ما آمادگي کامل داریم تا از پساب ها براي تامین 
آب مورد نیاز آبیاري استفاده کنیم تا از آب شرب و آب 
زیرزمیني تا حد امکان استفاده نشود.شهردار قم بیان 
داشت: در حال حاضر میزان بالایي از آبیاري فضاي سبز 
شهري با آب غیر شرب است و مدیریت شهري آب خام 
را از آب شرب تفکیک کرده است.دلبري در ادامه خاطر 
نشان کرد: شهرداري پژوهشکده اي را راه اندازي کرده 
است تا گونه هاي گیاهي را که با آب و هواي قم سازگاري 
و کمترین  استفاده  بیشترین  تا  را شناسایي کند  دارد 
این  ببریم.در  سبز  فضاي  از  برخورداري  در  را  هزینه 
آیین، شهردار، فرمانده انتظامی، رییس سازمان تبلیغات 
اسلامی، معاونان استاندار و جمعی دیگر از مسوولان قم 
حضور داشتند.در سال تحصیلی جدید، حدود 220 هزار 
دانش آموز در یک هزار و 311 مدرسه و مرکز آموزشی 

استان قم مشغول به تحصیل می شوند.
 همچنین مراسم دیگری  صبح دیروز با حضور آیت الله 
حسینی بوشهری، مدیر حوزه های علمیه و حجت  الاسلام 
و  حوزه  همکاری های  ستاد  دبیر  ملکی،  والمسلمین 
آموزش و پرورش، در مدرسه ماندگار شیخ صدوق برگزار 
شد.آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری  در این مراسم 

با اشاره به تقارن مبارک آغاز سال تحصیلی مدارس و 
هفته دفاع مقدس گفت: رزمندگان ما با خون پاک خود 
این  ولی  دفاع کردند  ما  اسلامی  نظام  و  پاک  از خاک 
پیروزی در سایه مجاهدت و تلاش و فدکاری و ایمان 

به خدا بدست آمد.

پیشرفت و اقتدار ایران اسلامي 
مرهون خون شهداست

استاندار قم  همچنین در مراسم نواختن زنگ ایثار که 
همزمان با آغاز سال تحصیلي و در مدرسه شاهد نجمیه 
قم برگزار شد، پیشرفت، اقتدار و عظمت ایران اسلامي را 

مرهون خون پاک شهداء دانست.
حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحی منش، 
طي سخناني با تبریک اول مهر خطاب به دانش آموزان و 
فرهنگیان اظهار کرد: در محیط بسیار خوبی به تحصیل 

می پردازید و به طور ویژه مسئولیت دارید.
وی با اشاره به جایگاه علم و دانش، رسالت معلمین و 
محصلین را مهم توصیف و خاطرنشان کرد: آبرو، حیثیت 
و رفتار شما بسیار تاثیرگذار است، آبروی شما وابسته به 
امروز سبب عزت،  اقتدار نظام اسلامی است و  عزت و 

شکوه و سربلندی کشور هستید.
دانش  شما  چهره های  که  این  بیان  با  قم  استاندار 
آموزان نشانگر نجابت، حیا، عصمت و پاکی است، گفت: 
دانش آموزان علاوه بر درس و علم باید از همه نظر از 

جمله اخلاق و پاکي روح نیز الگو باشند.
وي همچنین اهمیت تحصیل در مدارس شاهد را 
مورد تاکید قرار داد و عنوان کرد: این مدرسه باید نمونه و 

الگویی برای مدارس قم و سراسر کشور باشد.
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش با اشاره به 
این که پیشرفت، اقتدار و عظمت ایران اسلامي مرهون 
پرورش  و  آموزش  به  خدمت  است،  شهداء  پاک  خون 
خاصه خانواده معظم شهدا و ایثارگران را داراي اجر و 
امروز کشور  فرزندان من  افزود:  و  پاداش عظیم خواند 
مفتخر به شهدا و خانواده ارزشمند شما و ایثارگران است.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثاگران استان قم نیز در 
این مراسم اظهار کرد: خداوند را شاکریم که امروز در 
جایگاهی حضور داریم که فرزندان فرهیختگانی از کسانی 
که پر و بال شکسته اند و همسنگرمان که لبیک به امام و 

مقتدایشان گفتند، به تحصیل می پردازند.
سیدجواد هاشمی خاطرنشان کرد: خداوند را شاکر 
هستیم که مردان ملی و حماسی پرورش پیدا کردند که 
مسیر عروج را طی کردند و امروز بر شما است که این 

راه را ادامه دهید. 

 باحضور استاندار قم:

زنگ »مهرو مقاومت« در مدارس قم  به صدا درآمد 
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